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Кад је тешко – Војска

Реч уредника

П
ред сед ник Репу бли ке дао је, 25. фебру а ра, на сед ни ци
Саве та за наци о нал ну без бед ност, одо бре ње мини стру
одбра не да једи ни це Вој ске Срби је ста ви у пуну при прав -
ност  како би, у слу ча ју потре бе, могле да зашти те држа -

ву од без бед но сних иза зо ва који дола зе спо ља. Ова кав потез глав -
но ко ман ду ју ћег наја вљен је дан рани је после засе да ња Бироа за
коор ди на ци ју слу жби без бед но сти.

Меди ји су, мање или више пом пе зно, изве сти ли о томе бира ју ћи
речи у скла ду са уре ђи вач ком поли ти ком. Вој ска ће, дакле, поно во на
гра ни це уко ли ко затре ба, а затре ба ће уко ли ко наши север ни сусе ди
мигран ти ма пре пре че пут ка земља ма Запад не Евро пе. Алтер на ти ва
би била пре тва ра ње Срби је у огро ман избе глич ки камп, што земља не
би издр жа ла без озбиљ них после ди ца по без бед ност и еко но ми ју. 

Про це на држав ног врха је да сна ге МУП-а нема ју капа ци тет
да се избо ре са некон тро ли са ним при ли вом избе гли ца из Маке до -
ни је, па се опци ја анга жо ва ња Вој ске Срби је у том све тлу чини
више него реал ном. Меди ји су изве сти ли да је Четвр та бри га да
КоВ, у чијој је зони одго вор но сти југ Срби је, доби ла зада так да
при пре ми план анга жо ва ња. 

Јав ност је, чини се, нави кла на то да Вој ска увек има реше ње за
сва ки акут ни про блем. Како и не би када су вој ни ци у про те кле две
годи не спа са ва ли ефи ка сни је од спа си ла ца, гра ди ли брже од гра ђе ви -
на ра, чисти ли боље од кому на ла ца... 

Пре но што про се чан гра ђа нин уто не у миран сан све стан да
Вој ска бри не о све му, ваља ло би иста ћи неко ли ко ства ри – гра ни -
ца Срби је и Маке до ни је дуга је око 270 кило ме та ра и добрим
делом се про сти ре по тешко при сту пач ном тере ну. Уко ли ко Репу -
бли ка Срби ја затво ри седам друм ских и два желе знич ка гра нич на
пре ла за, коли ко их укуп но има пре ма Маке до ни ји, мигран ти ће
тра жи ти пуко ти не на држав ној гра ни ци. 

Коли ко напо ра ће Четвр та бри га да мора ти да уло жи како би
се то спре чи ло, у овом тре нут ку нај бо ље зна коман дант гене рал
Лубу ра. Као и мно го пута до сада, нај од го вор ни је ста ре ши не Вој -
ске Срби је мора ће да про на ђу „модус опе ран ди” за низ про бле ма
од којих ће логи стич ка подр шка, без сум ње, бити један од нај о -
збиљ ни јих. Како вели ком бро ју једи ни ца на тере ну обез бе ди ти и
дистри бу и ра ти хра ну, чисту и суву оде ћу и обу ћу, меди цин ски
мате ри јал, гори во и све оста ло, наро чи то током вар љи вог, често
хлад ног и кишо ви тог мар та, пита ње је за гла во бо љу.

Про це ду ре које ће при пад ни ци Вој ске при ме њи ва ти у слу ча ју
интер вен ци ја тако ђе су важна став ка у пла ни ра њу ове опе ра ци је јер је
јасно да сва ка упо тре ба силе пре ма мигран ти ма мора бити огра ни че на
и стро го кон тро ли са на... 

Да ли ће и коли ко дуго Вој ска мора ти да чува гра ни цу зави си од
одлу ка Европ ске уни је и зема ља чла ни ца које све више воде само стал -
ну поли ти ку у одно су на Бри сел када је реч о избе глич кој кри зи. Импо -
тен ци ја зајед нич ке спољ не и без бед но сне поли ти ка ЕУ нашу земљу
дово ди у ситу а ци ју да при ме њу је изну ђе на реше ња. У овом слу ча ју
Вој ска Срби је је та која их мора спро ве сти у дело. 

Вој ска ће то, као и у сва ки пут до сада, учи ни ти. 
Пита ње је, само, по коју цену. ƒ
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ОБИЛАЗАК АТЛЕТСКЕ ДВОРАНЕ 
НА ВОЈНОЈ АКАДЕМИЈИ
Министар омладине и спорта Вања Удовичић, државни секретар у Министар-

ству одбране Ненад Нерић и председник Атлетског савеза Србије Веселин
Јевросимовић обишли су 18. фебруара атлетску дворану у Београду, уочи свечаног
отварања заказаног за почетак марта. Министар Удовичић истакао је да је атлети-
ка, после пет година од иницијативе за изградњу, коначно добила своју кућу и да је
веома важно створити услове да се наши спортисти припремају у Србији. 

Према речима државног секретара Нерића, у дворани ће сви кадети и они
који се школују у систему одбране користити савремени објекат за атлетику, једи-
ни таквих капацитета у овом делу Балкана.

Председник Атлетског савеза Србије изразио је задовољство чињеницом да
је краљица спортова добила кров над главом и да ће објекат из корена променити
слику атлетског спорта.

За изградњу
атлетске дворане
М и н и с т а р с т в о
одбране дало је
земљиште на кори-
шћење, док је
изградњу финанси-
рало Министарство
омладине и спорта.
Дворана је мулти-
функционална па ће
је, осим спортиста,
користити и рекре-
ативци, а прилаго-
ђена је и особама са
инвалидитетом. ƒ

Амбасадор Руске Федерације у
Републици Србији Александар

Васиљевич Чепурин одржао је 25.
фебруара на Војној академији пре-
давање слушаоцима Високих студи-
ја безбедности и одбране, Генерал-
штабног и Командно-штабног уса-
вршавања.

Говорећи о теми „Међународ-
на безбедност, међународни теро-
ризам и противтерористичка бор-
ба”, амбасадор Чепурин нагласио је
да је културолошки и привредно,
услед свог геополитичког и страте-
шког положаја, Русија окренута и
Европи и Азији.

Током предавања амбасадор се
осврнуо и на период хладног рата,
подсећајући да је његов крај условио
стварање новог светског поретка
који се последњих година налази
пред великим изазовима. Управо
зато, навео је амбасадор Чепурин,
није нимало лако предвидети како ће
свет изгледати у блиској будућности,
наводећи да су Југоисточна Азија и
Кина последњих година лидери у
области привредног развоја, помера-
јући тиме глобално тржиште на Бли-
ски исток. ƒ
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Свечаност поводом обе-
лежавања пете године

од оснивања Универзите-
та одбране у Београду
одржана је 24. фебруара у
Дому Гарде на Топчидеру.

Државни секретар
Ненад Нерић рекао је да
велико поверење у војну
високообразовну инсти-
туцију обавезује Универ-
зитет одбране да буде
чувар традиције и лидер
у будућности.

Према речима ректо-
ра Универзитета одбране

генерал-мајора проф. др Младена Вуруне, иако је реч о најмлађем државном уни-
верзитету Републике Србије, он баштини постигнућа остварена током више деце-
нија успешног развоја високог образовања у нашој војсци. 

Генерал Вуруна уручио је плакете Универзитета одбране Копненој војсци Срби-
је и Универзитету у Крагујевцу. Такође, додељена су признања најбољим кадетима,
студентима и пензионисаним наставницима Универзитета одбране. Свечана промо-
ција 16 доктора наука Универзитета одбране одржана је дан раније. ƒ

ОБЕЛЕЖЕН ДАН УНИВЕРЗИТЕТА ОДБРАНЕ

ИЗЛАГАЊЕ ПРОФЕСОРА
ДР ВАН ДЈУКА

Професор војне психологије др
Гидеон ван Дјук с Факултета

војних наука Стеленбош у Јужноа-
фричкој Републици одржао је 22.
фебруара предавање на Војној
академији.

Окупљеним психолозима из
система одбране професор је гово-
рио о управљању траумама, посеб-
но наглашавајући важност чињени-
це да војни психолози морају да
унапреде своје вештине како би
били спремни да се суочавају с иза-
зовима савременог начина ратова-
ња и последицама које оставља на
припаднике оружаних снага. Про-
фесор Ван Дјук нагласио је да је
превентива најбољи начин за бор-
бу против посттрауматског стре-
сног поремећаја. ƒ

ПРЕДАВАЊЕ 
АМБАСАДОРА 
РУСКЕ ФЕДЕРАЦИЈЕ
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Начел ник Гене рал шта ба Вој ске Срби је гене рал Љуби ша Дико вић састао се 25.
фебру а ра са начел ни ком Гене рал шта ба наци о нал не одбра не Репу бли ке Грч ке

адми ра лом Еван ге ло сом Апо сто ла ки сом у Дому Гар де у Топ чи де ру.
Освр ћу ћи се на прет ход ни пери од, гене рал Дико вић изра зио је задо вољ ство што

Вој ска Срби је у окви ру била те рал не вој не сарад ње са ору жа ним сна га ма Репу бли ке
Грч ке има 12 до 14 актив но сти годи шње.

– Том сарад њом зајед нич ки смо јача ли наше капа ци те те, раз ме њи ва ли мишље ња
и иску ства по бит ним пита њи ма, шко ло ва ли и уса вр ша ва ли кадар на нашим вој ним
шко ла ма, изво ди ли зајед нич ку обу ку и вежбе – нагла сио је гене рал Дико вић дода ју ћи
да су те две земље и данас на зајед нич ком задат ку који опте ре ћу је цело ку пан реги он, а
то је мигрант ска кри за.

Начел ник Гене рал шта ба Вој ске Срби је изра зио је захвал ност Репу бли ци Грч кој на
прин ци пи јел ној поли ти ци и непри зна ва њу неза ви сно сти Косо ва и Мето хи је, те за вели -
ки про фе си о на ли зам при пад ни ка ору жа них сна га Грч ке у саста ву КФОР-а, који нису
само мост сарад ње с грч ким ору жа ним сна га ма, већ мост сарад ње и парт нер ских одно -
са са сна га ма КФОР-а на про сто ру Косо ва и Мето хи је.

Гене рал Дико вић иста као је да Срби ја наме ра ва да се при дру жи бор бе ној гру пи
Европ ске уни је Хел брок, који пред во ди Репу бли ка Грч ка, дода ју ћи да ће већ ове годи не
офи ци ри Вој ске Срби је уче ство ва ти на вежбов ним актив но сти ма ове бор бе не гру пе.

Пре ма речи ма адми ра ла Апо сто ла ки са, Срби ја и Грч ка сара ђу ју већ дуги низ годи -
на, а током дана шњих раз го во ра, како је иста као, било је речи о свим доса да шњим
аспек ти ма сарад ње две ју ору жа них сна га. ƒ

Уокви ру била те рал не вој не сарад ње изме ђу Вој ске Срби је и Ору жа них сна га Вели -
ке Бри та ни је, гру па бри тан ских офи ци ра и под о фи ци ра током фебру а ра изве ла је

обу ку у ски ја њу на Копа о ни ку.
Бри тан ске ста ре ши не до сада су ски ја шку обу ку про ла зи ле у Швај цар ској,

Аустри ји или Фран цу ској, а ове годи не први пут у Срби ји. Вој ска Срби је анга жо ва ла
је два инструк то ра који су ујед но и дома ћи ни коле га ма из Вели ке Бри та ни је.

Реч је о гру пи офи ци ра и под о фи ци ра из Гене рал шта ба и Упра ве за теле ко му ни -
ка ци је и инфор ма ти ку ОС Вели ке Бри -
та ни је. Њихо ва обу ка изво ди ла се у три
нивоа – за почет ни ке, оне који зна ју да
ски ја ју и иску сне ски ја ше који се обу ча -
ва ју у спу шта њу и пења њу на смуч ка ма. 

Госте из Вели ке Бри та ни је, њих 32,
који су у Срби ју сти гли 20. фебру а ра, а
кући оти шли седам дана касни је, током
борав ка на Копа о ни ку оби шао је и
начел ник Упра ве за оба ве штај но-изви -
ђач ке посло ве бри гад ни гене рал Или ја
Тодо ров. ƒ

НАЧЕЛ НИК ГЕНЕ РАЛ ШТА БА ГРЧ КЕ 
У ПОСЕ ТИ СРБИ ЈИ

СЕМИ НАР 
О ВОЈ НИМ 
ДОК ТРИ НА МА 

Заме ник начел ни ка Гене рал шта -
ба Вој ске Срби је гене рал-пот пу -

ков ник Јови ца Дра га нић уче ство -
вао је сре ди ном фебру а ра на семи -
на ру о вој ним док три на ма на висо -
ком нивоу који је, у орга ни за ци ји
Фору ма за без бед но сну сарад њу
Орга ни за ци је за европ ску без бед -
ност и сарад њу, одр жан у Кон гре -
сном цен тру Хоф бург у Бечу.

Током борав ка у Бечу, гене -
рал Дра га нић састао се са заме ни -
ком начел ни ка Гене рал шта ба
Чешке Репу бли ке гене рал-пот пу -
ков ни ком Фран ти ше ком Мале нин -
ским, заме ни ком начел ни ка Гене -
рал шта ба за стра те ги ју Фин ске
Репу бли ке гене рал-мајо ром Тимом
Киви не ном и нека да шњим заме ни -
ком начел ни ка Гене рал шта ба
Руске Феде ра ци је гене рал-пот пу -
ков ни ком у пен зи ји Андре јом Тре -
ти ја ком, са који ма је раз го ва рао о
доса да шњој и пред сто је ћој била -
те рал ној вој ној сарад њи. ƒ

ДАН 
БРА НИ ЛА ЦА
ОТАЏ БИ НЕ 

Наци о нал ни пра зник Руске
Феде ра ци је, Дан бра ни ла ца

отаџ би не, обе ле жен је 23. фебру а -
ра пола га њем вена ца на Спо мен-
гро бље осло бо ди о ци ма Бео гра да и
на Спо ме ник совјет ским рат ним
вете ра ни ма на Ава ли.

На Спо мен-гро бљу осло бо ди -
ла ца Бео гра да вен це су поло жи ли
деле га ци ја Мини стар ства одбра не
и Вој ске Срби је, коју је пред во дио
начел ник Гене рал шта ба Вој ске
Срби је гене рал Љуби ша Дико вић,
пред сед ник Скуп шти не гра да
Нико ла Нико ди је вић, амба са дор
Руси је у Бео гра ду Алек сан дар
Чепу рин и пред став ни ци амба са да
Бело ру си је и Азер беј џа на у Бео -
гра ду. ƒ

БРИТАНЦИ НА КОПАОНИКУ
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Бри гаД ни гене рал сла ВО љуБ ДаБић, ДиреК тОр ВОј нО О Ба Ве штај не аген ци је

КОраК 
испреД 
прет њи

Вој ни оба ве шта јац је првен стве но
патри о та. Данас он мора да буде 
обра зо ван и екс перт не само у обла сти
без бед но сти и међу на род них одно са, 
већ мора да посе ду је општа зна ња 
о кул ту ри, оби ча ји ма и насто ја њи ма
дру гих субје ка та у окру же њу. Он мора
да буде оспо со бљен да у мору 
инфор ма ци ја које су данас пре те жно
доступ не, пре по зна пра ве прет ње и
њихо ве носи о це, одре ђу је при о ри те те
како би одво јио бит но од небит ног и
буде искрен у пона ша њу и наме ра ма. 



П
ре сек без бед но сне ситу а -
ци је у све ту, али и у реги о -
ну, није охра бру ју ћи. Кри за
на Бли ском исто ку бли жа је
него што се чини обич ном
чове ку док из удоб но сти
днев не собе гле да и чита

изве шта је из Сири је. Вели ке силе
оштро су кон фрон ти ра ле ста во ве и
инте ре се у неко ли ко тача ка на пла не -
ти, а мале земље, попут Срби је, насто -
је да свој брод држе изнад воде на
уста ла са ном мору гео по ли ти ке. Када
су и вели ке европ ске метро по ле уздр -
ма ли теро ри стич ки напа ди, поста ло је
јасно да нико није сасвим без бе дан.

Како би се без бед но сни ризи ци
по Репу бли ку Срби ју и њен систем
одбра не све ли на нај ма њу могу ћу
меру, при пад ни ци Вој но о ба ве штај не
аген ци је сва ко днев но при ку пља ју
инфор ма ци је које могу наго ве сти ти
ко и на који начин пре ти нашој земљи
и њеним гра ђа ни ма. Дирек тор ВОА
бри гад ни гене рал Сла во љуб Дабић,
пово дом Дана аген ци је, повла чи за
„Одбра ну” пара ле ле изме ђу вој не
оба ве штај не слу жбе нека да и сада и
гово ри о иза зо ви ма наци о нал ној и
реги о нал ној без бед но сти.

Госпо ди не гене ра ле, у одно су на
нека про шла вре ме на држа ва је
мања, самим тим и њена вој -
ска. О нашим тај ним слу жба ма
и спо соб но сти ма њених људи
нека да су се испре да ле раз не
при че и мито ви. Веро ват но је и
слу жба којом руко во ди те данас
дру га чи ја. Који су реал ни доме -
ти Вој но о ба ве штај не аген ци је?       

– Аген ци ја је данас дру га чи ја од
вој но о ба ве штај не слу жбе нека да у
орга ни за ци о ном и кадров ском сми -
слу. Мања држа ва и огра ни че на
издва ја ња за одбра ну, исто вре ме но
под ра зу ме ва ју сна жни је пре вен тив но
дело ва ње и више ула га ња у оба ве -
штај не капа ци те те. Оба вља ње оба ве -
штај не функ ци је је све зах тев ни је у

вре ме наглих и тешко пред ви ди вих
про ме на, дуго трај них кри за, уз стал -
но изби ја ње нових, али ВОА у окви ру
сво јих над ле жно сти пра во вре ме но и
објек тив но о тим поја ва ма инфор ми -
ше држав ни и вој ни врх. Успе ва мо да
буде мо корак испред прет њи.

Од ове годи не ВОА свој дан обе -
ле жа ва 5. мар та. Шта пове зу је
тај датум и Аген ци ју?

– На пред лог мини стра одбра не,
пред сед ник Репу бли ке Срби је Томи -
слав Нико лић донео је, 7. јула про шле
годи не, Одлу ку о одре ђи ва њу Дана
Вој ске Срби је и дру гих вој них пра зни -
ка, чиме је, изме ђу оста лог, дефи ни -
са но да се Дан Вој но о ба ве штај не
аген ци је обе ле жа ва 5. мар та.
Агенцијa сла ви овај дан јер је у про це -
су модер ни за ци је срп ске вој ске 5.
мар та 1884. доне та Уред ба о ђене рал -
штаб ној стру ци, којом је фор ми ран
Спољ ни одсек у окви ру Опе ра тив ног
оде ље ња Глав ног ђене рал шта ба, чиме
је први пут зао кру же на вој но о ба ве -
штај на делат ност.

У над ле жно сти Спољ ног одсе ка,
чији је први начел ник био гене рал -
штаб ни пот пу ков ник Радо мир Пут -
ник, било је „про у ча ва ње земље и вој -
ске европ ских и сусед них држа ва, пре
све га, њиховe организацијe,
попуњавањa, саста ва, број ног ста ња,
раз ме шта ја, школ ства и устрој ства”.
Ако упо ре ди мо над ле жно сти дана -
шње ВОА и нека да шњег Спољ ног
одсе ка, нема суштин ске раз ли ке.
Зада так је исти – да се откри ју наме -
ре носи ла ца без бед но сног угро жа ва -
ња Репу бли ке Срби је, спре чи изне на -
ђе ње и о томе пра во вре ме но оба ве -
сти држав но и вој но руко вод ство. 

Послед њих годи на у јав но сти је
сна жно одјек ну ло неко ли ко
шпи јун ских афе ра свет ских
раз ме ра. Зајед нич ка карак те -
ри сти ка већи не њих је да су се

дого ди ле у тзв. „сај бер про сто -
ру”. Посе ду је ли наша вој но о ба -
ве штај на слу жба тех но ло шке и
људ ске капа ци те те да држи
корак са екс пло зив ним напрет -
ком висо ко тех но ло шке шпи ју -
на же?

– Осим теро ри зма, иза зо ви и
прет ње у сај бер про сто ру пред ста -
вља ју један од нај ве ћих гло бал них
про бле ма. У будућ но сти ће се оба ве -
штај не аген ци је све више суо ча ва ти
са пла си ра њем разних дез ин фор ма -
ци ја у сај бер про сто ру, али и орга ни -
зо ва ним поку ша ји ма мани пу ла ци ја,
изме не пода та ка, ком про ми то ва ња
зашти ће них кана ла кому ни ка ци је,
како би се ути ца ло на објек тив ну оце -
ну дога ђа ја и оте жа ло доно ше ње пра -
вил них одлу ка. Том про бле му ВОА
посве ћу је посеб ну пажњу при ме њу ју -
ћи орга ни за ци о не, тех нич ке и физич -
ке мере зашти те. У скла ду са могућ -
но сти ма, кон стант но еду ку је мо кадар
и орга ни зу је мо уса вр ша ва ње спе ци ја -
ли зо ва них лица која се баве сај бер
прет ња ма. Тако ђе, непре кид но ради -
мо на ажу ри ра њу пра ви ла и про пи са,
пове ћа њу капа ци те та посто је ће тех -
нич ке опре ме, хар две ра и софт ве ра,
али и на обу ци људ ства у оби му пред -
ви ђе ном финан сиј ским пла ном. Исто -
вре ме но, актив но пра ти мо трен до ве у
све ту, при ме њу је мо иску ства и раз ме -
њу је мо зна ња са оста лим реле вант -
ним орга ни за ци ја ма и инсти ту ци ја ма
у ино стран ству и земљи које се баве
сај бер без бед но шћу. 

Како бисте опи са ли иде ал ног
вој ног оба ве штај ца? Уко ли ко
такав, нарав но, посто ји…

– Вој ни оба ве шта јац је првен -
стве но патри о та. Данас он мора да
буде обра зо ван и екс перт не само у
обла сти без бед но сти и међу на род них
одно са, већ мора да посе ду је општа
зна ња о кул ту ри, оби ча ји ма и насто ја -
њи ма дру гих субје ка та у окру же њу.
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Он мора да буде оспо со бљен да у
мору инфор ма ци ја које су данас пре -
те жно доступ не, пре по зна пра ве
прет ње и њихо ве носи о це, одре ђу је
при о ри те те како би одво јио бит но од
небит ног и буде искрен у пона ша њу и
наме ра ма. Роман си ра не био гра фи је
су зани мљи ва лите ра ту ра, али оне
нема ју при ме ну у вре ме ну које зах те -
ва брзе и раци о нал не одлу ке и пона -
ша ње, зато је и про цес селек ци је
кадра за оба ве штај ну делат ност мно -
го стро жи, а кри те ри ју ми су подиг ну -
ти на нај ви ши ниво. Ми у погле ду тога
не зао ста је мо за дру ги ма.  

Које су, пре ма про це на ма ВОА,
кључ не без бед но сне прет ње у
реги о ну?

– Без бед но сне прет ње у нашем
реги о ну одраз су ситу а ци је у све ту и
вре ме на у коме живи мо. Њега карак -
те ри ше неу ре ђе ност међу на род них
одно са и изве сна немоћ леги тим них
међу на род них инсти ту ци ја да се боре
са расту ћим иза зо ви ма. Све до ци смо
бор бе за ути цај вели ких сила чији се
инте ре си суче ља ва ју у више зна чај них
реги о на. Од почет ка свет ске еко ном -
ске кри зе, такав сце на рио је оче ки -
ван, јер је у сржи њихо ве сарад ње и
суко бља ва ња еко но ми ја. Сна жна
рето ри ка, захла ђе ње одно са и уче ста -
ли инци ден ти лоше ути чу не само на
реги о не где се одви ја ју ору жа ни суко -
би, већ и на Бал кан, где је тре ба ло
мно го воље и напо ра да се постиг не
сада шњи сте пен ста бил но сти. Држа -
ве у нашем реги о ну има ју зајед нич ке
еко ном ске и без бед но сне инте ре се и
суви ше су мале да би тре ба ло јед на
дру гој да буду кон ку рен ци ја или вој на
прет ња. Зато је било каква искљу чи -
вост или инси сти ра ње да се опре де -
љу ју у одно су на круп на међу на род на
пита ња корак уна зад за њихо ве међу -
соб не одно се. 

Акту ел ни кон флик ти у све ту,
првен стве но ору жа ни суко би на Бли -
ском исто ку и севе ру Афри ке, Сири ја,
Ирак, обна вља ње жари шта у Либи ји
или могу ће отва ра ње нових, доно се
нове без бед но сне иза зо ве и ризи ке у
наш реги он. Ти спољ ни иза зо ви су

пре те жно невој не при ро де, али у
одго во ру на њих, ору жа не сна ге могу
бити анга жо ва не и у пре вен ци ји и у
сани ра њу после ди ца. Све држа ве Бал -
ка на биле су, на при мер, пого ђе не
тешким еле мен тар ним непо го да ма, а
сада су ту мигра тор ни токо ви тзв.
бал кан ском рутом. Наш реги он има
довољ но насле ђе них про бле ма, међу -
ет нич ке и поли тич ке напе то сти и
даље посто је. Посеб но забри ња ва
чиње ни ца да су еле мен ти поде ла међу
наци ја ма угра ђе ни у инсти ту ци о нал ну
струк ту ру поје ди них држа ва, што је
додат но пове ћа ло про стор за трве ња.
Осим поли тич ких раз ло га, и еко ном -
ски про бле ми ути ца ли су на пове ћа ње
неза до вољ ства гра ђа на у реги о ну,
што је видљи во по бро ју про те ста и
екс трем них десних поли тич ких опци -
ја. Тако ђе, кри ми на ли за ци ја дру шта -
ва, пораст иле гал не трго ви не оруж јем
и опи ја ти ма, у спре зи са све про жи ма -
ју ћом коруп ци јом иза зи ва ју додат ну
забри ну тост. Такав раз вој ситу а ци је

нега тив но се одра жа ва и на поло жај
срп ског ста нов ни штва у окру же њу.
За Р. Срби ју нај ве ће реги о нал не без -
бед но сне прет ње су могу ће насил но
пре кра ја ње држав них гра ни ца и
насил не демо граф ске про ме не. 

Пред во ди ли сте деле га ци ју ВОА
која је кра јем про шле годи не
уче ство ва ла на Сед мој годи -
шњој кон фе рен ци ји дирек то ра
вој но о ба ве штај них слу жби Југо -
и сточ не Евро пе SEE MIC (South

East Euro pe Mili tary Intel li gen ce
Chi efs) у Солу ну. Које су теме
биле у фоку су тог ску па и који
закључ ци су том при ли ком
доне ти?

– Осим на била те рал ном пла ну, са
држа ва ма нашег реги о на сара ђу је мо
пре ко Кон фе рен ци је шефо ва вој но о -
ба ве штај них слу жби Југо и сточ не Евро -
пе – SEE MIC (South East Euro pean Mili -
tary Intel li gen ce Chi efs). Тај вид сарад -
ње ини ци рао је 2009. годи не Реги о нал -
ни савет за сарад њу (RCC). Ини ци ја ти -
ву су при хва ти ле Алба ни ја, БиХ, Бугар -
ска, Хрват ска, Маке до ни ја, Грч ка,
Црна Гора, Мол да ви ја, Руму ни ја, Сло -
ве ни ја, Срби ја и Тур ска. Осим наве де -
них чла ни ца, кон фе рен ци ја ма при су -
ству ју пред став ни ци RCC и Дирек то ра -
та вој но о ба ве штај ног шта ба ЕУ (EUMS
INT DIR), а од 2013. годи не и пред став -
ни ци Коман де ОС САД у Евро пи

(EUCOM) и НАТО. Путем овог фор ма -
та тежи се уна пре ђе њу раз ме не оба ве -
штај них пода та ка на реги о нал ном
нивоу, расту пове ре ња и сарад ње уче -
сни ца. За те потре бе успо ста вљен је
посе бан канал кому ни ка ци је, ради
бржег и лак шег уса гла ша ва ња ста во ва
и усва ја ња зајед нич ких доку ме на та о
неком пита њу. Кон фе рен ци ја на годи -
шњем нивоу усва ја доку мент о Годи -
шњој про це ни савре ме них без бед но -
сних иза зо ва, ризи ка и прет њи у реги -
о ну. У фоку су су раз ли чи ти аспек ти
поли тич ке и вој не ситу а ци ја и деша ва -
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ња која се директ но одра жа ва ју на без -
бед но сне иза зо ве у ЈИЕ. Послед њу
кон фе рен ци ју у Солу ну орга ни зо ва ла
је Здру же на вој но о ба ве штај на слу жба
Гене рал шта ба грч ке наци о нал не
одбра не (Hel le nic Nati o nal Defen ce
Gene ral staff Joint mili tary intel li gen ce).
Уче сни ци су има ли уса гла ше не ста во -
ве о нео п ход но сти сарад ње у суо ча ва -
њу са мигрант ском кри зом и дру гим
акту ел ним иза зо ви ма, а пред ло же не су
и поје ди не нови не у орга ни за ци ји,
ради побољ ша ња кому ни ка ци је. 

Након теро ри стич ких напа да
који су обе ле жи ли годи ну за
нама, кон ста то ва на је нео п -
ход ност за бољом сарад њом
оба ве штај но-без бед но сних слу -
жби како би се спре чи ли такви
напа ди у будућ но сти. У којој
мери ВОА сара ђу је са срод ним
слу жба ма када је реч о бор би
про тив међу на род ног екс тре -
ми зма и теро ри зма?

– У усло ви ма сло же них прет њи,
нео п хо дан је зајед нич ки, ускла ђен и
одлуч ни ји одго вор. Сарад ња оба ве -
штај но-без бед но сних слу жби посто ја -
ла је и пре про шло го ди шњих теро ри -
стич ких напа да у Запад ној Евро пи, али
је она сада још зна чај ни ја. Ти напа ди
су после ди ца дуго трај них суко ба и
неста бил но сти на више под руч ја у све -
ту, а посеб но на Бли ском исто ку, где су
оја ча ле гло бал не теро ри стич ке орга -
ни за ци је попут Џабат ал Нусре и
Ислам ске држа ве. Пове ћа ним ризи ци -
ма у Евро пи допри нео је мигра тор ни
талас неве ро ват них раз ме ра који је
уве ћао европ ску попу ла ци ју за око 1,5
мили о на људи раз ли чи тог поре кла и
вере. Већ при су тан етно кон фе си о нал -
ни екс тре ми зам у европ ским држа ва -
ма, где и Срби ја при па да, постао је
изра же ни ји и опа сни ји, а с дру ге стра -
не, као реак ци ја на ту поја ву, јача
десни екс тре ми зам. То су раз ло зи за
интен зи ви ра ње сарад ње вој но о ба ве -
штај них и вој но бе збед но сних слу жби,
како на наци о нал ном, тако и на међу -
на род ном пла ну. Сарад ња дома ћих
слу жби дефи ни са на је Зако ном о Вој -
но бе збед но сној аген ци ји и Вој но о ба -
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ве штај ној аген ци ји. У слу ча ју теро ри -
зма, она се огле да у раз ме ни пода та ка
са над ле жним орга ни ма, орга ни за ци ја -
ма, слу жба ма и коор ди на ци о ним тели -
ма Репу бли ке Срби је. Сарад ња ВОА са
слу жба ма наци о нал ног оба ве штај но-
без бед но сног систе ма је сва ко днев на
и на изу зет но висо ком нивоу.

Да ли посто ји еви ден ци ја о
људи ма који са ових про сто ра
одла зе у рат не зоне на Бли ском
исто ку и на који начин они могу
бити прет ња по без бед ност у
реги о ну по поврат ку са рати -
шта? 

– Вој но о ба ве штај на аген ци ја у
доме ну сво јих над ле жно сти, пра ти,
при ку пља и про ве ра ва подат ке о кре -
та њи ма и актив но сти ма субје ка та и
поја ва ван гра ни ца Репу бли ке Срби је
који могу пред ста вља ти прет њу по
њену без бед ност и без бед ност гра ђа -
на. Еви ден ци ја посто ји. У окви ру
сарад ње са дру гим инсти ту ци ја ма и
орга ни ма Репу бли ке Срби је, ВОА уче -
ству је у ажу ри ра њу пода та ка о лици -
ма која уче ству ју у кон флик ти ма на
Бли ском исто ку. 

Ана ли зом напа да и теро ри стич -
ких прет њи у реги о ну у про те кле две
годи не утвр ђе но је да је већи на,
директ но или инди рект но, пове за на
са поврат ни ци ма са сириј ског рати -
шта. Нај ве ћи ризик су потен ци јал ни
напа ди поје ди на ца или мањих гру па,
које је тешко пред ви де ти. Могу их
изве сти лица добро инте гри са на у
дру штво и локал ну сре ди ну, који ма
је потреб но крат ко вре ме за ода бир
циља и начин извр ше ња напа да.
Када гово ри мо о вође њу еви ден ци је
о лици ма, сва ки држав ни орган пред -
у зи ма рад ње из сво је над ле жно сти,
посеб но када је реч о држа вља ни ма
Репу бли ке Срби је. Наро чи то забри -
ња ва могућ ност да уче сни ци суко ба
из Сири је и Ира ка који се вра те могу
да бора ве у поје ди ним сре ди на ма
где је сла би ја кон тро ла слу жби без -
бед но сти и те сре ди не иско ри сте
као базе за при пре му напа да на
циље ве у дру гим држа ва ма Евро пе. 

Како бисте оце ни ли сарад њу са
Без бед но сно-инфор ма тив ном
аген ци јом, посеб но њеном оба ве -
штај ном ком по нен том?

– Сарад ња Вој но о ба ве штај не
аген ци је са Вој но бе збед но сном аген -
ци јом и Без бед но сно-инфор ма тив ном
аген ци јом, под окри љем Бироа за
коор ди на ци ју слу жби без бед но сти,
про фе си о нал на је и корект на. Кон -
крет но, у слу ча ју оба ве штај не ком по -
нен те БИА је на аде кват ном нивоу. У
скла ду са тим редов но се одр жа ва ју
састан ци рад них гру па, раз ме њу ју,
про ве ра ва ју пода ци и по потре би
изра ђу ју зајед нич ке инфор ма ци је. 

Како оце њу је те учи нак вој них
иза сла ни ка по све ту? Да ли је у
пла ну пове ћа ње или можда сма -
ње ње бро ја иза сла ни ка? 

– Иза сла ни ци одбра не оба вља ју
одго вор ну дужност. Осим пред ста -
вља ња и зашти те инте ре са Мини -
стар ства одбра не Репу бли ке Срби је и
Вој ске Срби је у земљи при је ма, осе -
тљив аспект рада наших иза сла ни ка
одбра не јесте и пре го ва ра ње са пред -
став ни ци ма ору жа них сна га земље
при је ма, уз уна пре ђе ње при ја тељ ских
одно са и раз ви ја ње вој не сарад ње.
Њихо ве ком пе тен ци је су широ ке, јер
су непо сред ни реа ли за то ри спољ не и
одбрам бе не поли ти ке наше земље,
коју кре и ра држав но и вој но руко вод -
ство. Исто вре ме но, у дипло мат ској
миси ји Репу бли ке Срби је саве ту ју
наше амба са до ре по пита њи ма
одбра не. Одлу ку о бро ју и рас по ре ду
иза сла ни ка одбра не доно си Вла да
Репу бли ке Срби је на осно ву ана ли зе
без бед но сних и одбрам бе них при о ри -
те та земље, сагле да ва ња прет њи и
потре ба за пра ће њем ПБС у поје ди -
ним реги о ни ма, али и у скла ду са еко -
ном ским могућ но сти ма. Сада шња
мре жа од укуп но 22 иза слан ста ва
одбра не одго ва ра зах те ви ма ВОА. ƒ

Алек сан дар ПЕТРО ВИЋ
Сни мио Горан СТАН КО ВИЋ



П
редседник Србије Томи-
слав Николић, у пратњи
начелника Генералштаба
Војске Србије генерала
Љубише Диковића, поло-

жио је венац на Споменик незнаном
јунаку на Авали и уписао у спомен-књи-
гу: „На Сретење 1804. године Србија је
отворила врата слободе, на Сретење
1835. године врата демократије. На
част, славу и хвалу нашим прецима, за
наук нама и нашим потомцима. Вечита
је Србија.”

Поводом Дана државности Нико-
лић је уручио одликовања заслужним
појединцима и институцијама. Према
речима председника, његова и наша
дужност и привилегија су да у изград-

ЗА НАУК 
ПОТОМЦИМА

ОБЕЛЕЖЕН ДАН ДРЖАВНОСТИ 
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њи хумане заједнице „истакнемо оне
који одскочише, па несебичним трудом
и одрицањима изграђују и промовишу
највише вредности”. 

Он је поручио да промоција дру-
штвених вредности, културе похвале,
награђивања и захваљивања не смеју
да буду на зачељу, сврстане у мање
важне.

– Необјашњиво је равнодушје
према успесима појединаца и институ-
ција о којима, у већини случајева, више
зна јавност у иностранству неголи у
сопственој земљи – рекао је Николић и
додао да је једна од основних мерних
јединица успеха државе и друштва и у
томе колико доприноси напретку не
само своје отаџбине, већ цивилизаци-
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Република Србија низом

манифестација обележила је

15. фебруар, као сећање на

Сретење 1804. године, када

је подигнута 

револуција и почело 

ослобађање од Турске, 

и исти датум 1835. године,

када је донет први модерни

Устав Србије



је, колико су њени грађани присутни
у светској научној или уметничкој
заједници и колико свет вреднује
њихова постигнућа. 

Председник Србије одликовао је
и 105 припадника Министарства
одбране и Војске Србије којима ће при-

знања бити уручена поводом обележа-
вања Дана Војске Србије – 23. априла.

У вечерњим часовима, Николић је
одржао свечани пријем којем су прису-
ствовали представници Владе Србије,
дипломатског кора, Министарства
одбране и Војске Србије, представници
свештенства и личности из културног и
јавног живота.

На Сретење 1804. године, на збо-
ру виђенијих Срба са територије Бео-
градског (односно Смедеревског) паша-
лука, који се догодио у Марићевића
јарузи у Орашцу, донета је одлука о
подизању устанка против Турака и за
вожда је изабран Ђорђе Петровић
Карађорђе. Одлуци о подизању устанка
претходила је сеча кнезова, односно
угледних народних првака, које су дахи-
је превентивно побиле због наводне
нелојалности.

На исти дан, 1835. године у Крагу-
јевцу је донет први Устав Кнежевине
Србије, познат као Сретењски. Уставне
одредбе које је садржао обликоване су
по узору на уставе Француске и Белги-
је. Текст устава, необично либералан за
тадашње прилике, израдио је Димитри-
је Давидовић, знаменити новинар и срп-
ски национални радник. Такво уставно
решење одмах је изазвало негодовање
Аустрије, Турске и Русије, због чега је
убрзо суспендован. ƒ



Д
ешавања под куполом крстоликог здања на Бањич-
ком вису – на Војномедицинској академији или попу-
ларније ВМА – увек су актуелна, медијска прича.
Установа, која је премостила три века постојања,
трајући уз народ и војску током свих ратова и порат-

них периода, и која је у протеклим годинама изнедрила зна-
чајна имена српског санитета, 2. марта обележиће 172 лета
постојања. Мало их је у Србији које толико дуго трају и за
чију будућност народ тако брине. А за судбину те највеће
војне болнице у Србији и Југоисточној Европи многи су
заинтересовани.

Значајна годишњица, али и све што се тамо дешава,
увек привлачи пажњу, а свака промена или новина на ВМА
узбурка писане и електронске медије и буде повод за нове
приче. Ми смо раду на ВМА посветили тему броја, јер су од
почетка године јавност преплавиле дезинформације о томе
да та установа неће поново закључити уговор са Републич-
ким фондом за здравствено осигурање (РФЗО) о лечењу
цивилних осигураника. Медијска нагађања о разлозима
„кашњења” и интерес јавности за судбину установе у коју
има велико поверење, били су почетни повод за писање, а
податке о томе и о раду ВМА добили смо од заменика
начелника те установе, пуковника проф. др Драгана Динчи-
ћа, који од почетка године заступа и начелника ВМА, јер је
претходном вршиоцу дужности истекао мандат, а нови још
није постављен.

ДЕзИНфОрМАЦИЈЕ
Улога и место ВМА у систему одбране су познати, али

је потребно изнова истицати њену мисију у здравственом
систему земље, јер је установа од националног значаја.
Није наше да судимо одакле су потекле поменуте дезин-
формације, али, како истиче заменик начелника ВМА, тре-
ба рећи да никад није било доведено у питање потписива-
ње уговора са цивилима – са српским РФЗО, са Републи-
ком Српском и Републиком Црном Гором. 

– Треба да лечимо наше људе где год да се налазе у
окружењу, али смо, као и остали, морали да поштујемо
минималне услове процедуре која постоји за потписива-
ње уговора. А процедура је да након уговора који добије-
мо од РФЗО, затражимо сагласност од Управе за војно
здравство и Министарства одбране, па кад је добијемо,
да потпишемо тај уговор. Могу рећи тачно у дан како је то
било. На Колегијуму Управе за војно здравство, 
13. јануара, потенцирао сам питање потписивања помену-
тог уговора пред државним секретаром и замолио да што
пре добијемо сагласност. Била је среда. Већ смо у понеде-
љак 18. јануара, у 14.20 добили потребну сагласност и
наредног дана, у уторак ујутру, потписан је уговор са
РФЗО. 

Све време имали смо добру комуникацију с представ-
ницима тог фонда и ниједног тренутка није постојала
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како на вМа решавају проблем несташица лекова и потрошног санитетског материјала,
како брину о специфичном војномедицинском кадру, шта су радили прошле године, шта ће
радити ове и какви су им планови, питања су која отварамо у предстојећој 172. години
постојања те установе 
никаква сумња у потписивање не
само уговора с РФЗО, већ и са
Републиком Српском и Црном
Гором. Наглашавам да је све завр-
шено знатно брже него ранијих
година, јер је, на пример, 2015. уго-
вор потписан негде у марту. Чак и
да ове године уговор није потписан
у јануару, не би било празног хода,
јер претходни важи док друга стра-
на не одустане од уговора. 

Пуковник проф. др Динчић
оповргава сумње о евентуалним
споровима са РФЗО и каже како је
раније постојао проблем око тога
да ли је ВМА „референтна” устано-
ва за прописивање и давање цито-
статске терапије, али је и то про-
шле године решено и добијена је
потребна сагласност од Министар-
ства здравља. 

– Истичем да РФЗО ради професионално и одговор-
но и да се придржавају уговора и испуњавају све своје
обавезе према ВМА – у ратама и на начин како је то дого-
ворено уговором. А по уговору са њима, ми смо у обавези
да 40 одсто наших капацитета, односно 500 кревета,
наменимо лечењу цивилних осигураника. А, требало би
сви да се придржавамо договорених обавеза. То је цела
прича – каже заменик начелника ВМА. 

НасушНе Набавке 
За све у систему одбране и оне који би ту да се лече

много је битније од тог медијског сплеткарења како је
ВМА радила и како ће радити убудуће. Претходне године,
према речима пуковника проф. др Динчића, ВМА је функ-
ционисала „максимално могуће добро у отежаним услови-
ма”, а ти услови били су тежи него у претходним периоди-
ма. Наравно, све у склопу постојеће економске ситуације
у којој су се налазили држава, систем одбране и ВМА, као
део тог система. Све je то у први план истакло два основ-
на проблема – недостатак кадра, а потом и финансирање
и снабдевање лековима и потрошним санитетским сред-
ствима и опремом. 

Здравствене осигуранике највише је мучио овај дру-
ги проблем, па о њему најпре причамо. Наиме, на почетку
2015. на лагеру у магацинима било је само 48 одсто став-
ки потрошних средства и лекова и то у различитим коли-
чинама. Тај почетни мањак морао је да се решава набав-
ком годину за годину, што је најнеповољније решење. 

– Нисмо имали одређених врста лекова и потрошних
средства, али смо се сналазили ангажовањем људи из Сек-

тора за фармацију ВМА и свих запослених у
згради, али и захваљујући добрим односима
са цивилним болницама у окружењу. Ми
смо од њих привремено позајмљивали оно
што нам је тренутно недостајало, а онда
смо им враћали. То је стара пракса, није
ништа ново, јер и ми њима притичемо тако
у помоћ. Други начин превазилажења акут-
них проблема биле су донације фармацеут-
ских кућа, привредника и физичких лица,
који су нам у одређеном тренутку прискака-
ли у помоћ – каже заменик начелника ВМА.

И док су се за лекове колико-толико
сналазили, јер сваки има и своју замену, био
је већи проблем набавити потрошна сани-
тетска средства, на пример катетере, дила-
таторе, стентове, јер их је теже наћи.

Како би се решио проблем око неоп-
ходних набавки, одлуком министра одбране
почетком 2015. формиран је Тим за снабде-
вање лековима и потрошним санитетским

средствима и опремом, који је имао задатак да током годи-
не прати реализацију тендера и снабдевање лековима и
опремом. У састав тог тима ушли су припадници Апотеке
ВМА, логистике ВМА, Фонда СОВО, Управе за војно здрав-
ство, а консултовани су и РФЗО и други клинички центри,
како би се користила њихова позитивна искуства. 

Гледано бројкама, јасно се види с чим су се на ВМА
суочили почетком прошле године. Наиме, у 2014. од 57 тен-
дера, 31 остао је нереализован и он је пренет у прошлу
годину. Ако се томе дода 49 из 2015, лане је било планира-
но да се укупно реализује 80 тендера. Тај обиман посао
подељен је тако да је један део радила ВМА, а други део
Фонд за СОВО. Прошле године ВМА је завршила 100
одсто свих тендера и сви су били потписани, а Фонд за
СОВО реализовао је 89 одсто.

– То је историјски велики успех тог тима и готово је
невероватан, јер се у целом свету, а и код нас, једне године
отварају тендери на основу којих се добија роба у следећој
или тек у оној другој години. Ми смо у 2015. почели да отва-
рамо тендере у фебруару, након дозволе министра, а успе-

Пуковник 
проф. др Драган Динчић



ли смо да до октобра затворимо 98,9 одсто тендера – каже
др Динчић и истиче да је тај резултат постигнут захваљују-
ћи добром одговору запослених на ВМА, који су схватили
каква је ситуација и колико је била добра намера тог тима.
Само захваљујући свим тим мерама ВМА је могла да функ-
ционише прошле године „задовољавајуће у највећој могу-
ћој мери”. 

Неке бројке о пословању установе говоре да је оства-
рен чак и приход. Ако се упореде подаци за прошлу годину
о томе колико је ВМА зарадила у лечењу цивила изван
доприноса из Фонда СОВО, одговор је математичка једна-
чина – остварили су отприлике око 3,5 милијарде динара
прихода за систем здравства, а потрошили око 2,6 мили-
јарде. Ти подаци о оствареном приходу брзо се губе ако
се од њих одузму трошкови плата, одржавања институ-
ције, грејања, струје, воде и свих других који прате рад
такве установе.

Наравно, успели су лане да затворе финансијску
конструкцију, јер се не може другачије у систему одбра-
не, где је тачно испланирана потрошња сваког динара.
Чак су од средстава које су имали из надлежности ВМА
за набавке успели да уштеде 51
милион динара и да их врате у буџет
Министарства одбране и Републике
Србије. Према речима др Динчића,
тај новац уштеђен je захваљујући
набавци робе по нижој цени од пла-
ниране. 

КАдАР ПО вОјНИм 
ПРОПИСИмА
Неоспорна је чињеница да успе-

шан рад ВМА почива најпре на квали-
тетном кадру, затим на доброј органи-
зацији рада, која је баштина претход-
них генерација, а и на припадности уре-
ђеном систему одбране. Те три карак-
теристике издвајају их од других уста-
нова те врсте у земљи.

– Очито је да је присутна не само
посвећеност него, рекао бих, и поисто-
већеност кадра са установом, чак и у
овако тешким условима. Људи који
овде раде ређе се жале због малих при-
мања, због напорног посла, али су ме
питали „зашто у неком тренутку нема
појединих лекова или зашто не раде
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неки апарати, и како да те проблеме превазиђемо”. У кон-
тактима са њима осећа се брига за установу и заиста је то
посебно, што нас издваја од других – каже др Динчић и
додаје да се те особине – пожртвовање, посвећеност, пои-
стовећеност и лична жртва за добробит установе и пације-
ната – формирају деценијама у менталном склопу запосле-
них на ВМА. Према његовим речима, та установа и данас
представља „грб и заставу” Србије, са великим угледом и
поверењем људи у земљи и у ширем окружењу. 

Ако је тако, питање је шта ће бити са кадром убудуће,
јер се ВМА опет нашла на раскрсници, можда судбоносној
у њеној историји. Наиме, државна регулатива о пензиони-
сању налаже једно, а војни прописи друго. О томе заменик
начелника ВМА има своје мишљење: 

– Не могу се сложити с тим да професори доктори нау-
ка, војна лица, одлазе у пензију са 58, 59 или 60 година. Не
можемо да професоре докторе, који би требало да буду
наставници и да пруже знање млађим колегама,
посматрамo исто као припаднике било које јединице у вој-
сци, чији ранији одлазак у пензију има објашњење. Са ова-
ко раним одласком у пензију нашег високостручног кадра
имаћемо велики проблем јер је на списку за пензионисање,
и ове године, девет еминентних професора. Борићемо се
против тога и мислим да ће и задатак новог министра
одбране и будућег начелника Управе за војно здравство, а
и начелника ВМА, кад је о кадру реч, бити да се избори да
се тим људима продужи останак на ВМА или да се профе-
сори доктори искључе од прераног пензионисања. 

Објашњења за то су више него очита – то је тешком
муком стечен кадар, чије је школовање систем одбране
скупо платио јер је потребно много година да би се ишко-
ловао кадар у звање специјалисте или асистента, а о редов-
ним професорима да и не говоримо. Пензионисањем

– Не можемо да професоре докторе, који би тре-
бало да буду наставници и да пруже знање млађим
колегама, посматрамo исто као припаднике било које
јединице у војсци, чији ранији одлазак у пензију има
објашњење. Са овако раним одласком у пензију нашег
високостручног кадра имаћемо велики проблем, јер је
на списку за пензионисање, и ове године, девет еми-
нентних професора.

РАНО ПЕНЗИOНИСАЊЕ



таквих стручњака систем губи, а добијају болнице у регио-
ну, које их оберучке прихватају. Осим тога, чињеница је да
се једино кадар не може брзо надокнадити. Увек се може
наћи одређена количина пара више за лекове и за потро-
шни материјал, али је попуна квалитетним кадром најтежи
и примарни задатак војног здравства и ВМА. Тешко је и
сада премостити постојећи генерацијски јаз настао у него-
вању војноздравственог кадра, јер тек стасава прва генера-
ција потпоручника санитетске службе школованих на
Медицинском факултету ВМА.

Међутим, није проблем само попуна лекарског, већ и
средњемедицинског кадра на ВМА. Број медицинских
сестара и техничара у односу на број постеља далеко је
испод европских, па и српских критеријума. Речено меди-
цинском терминологијом, хронично им недостаје око 300
сестара, а акутно и више јер је један број у мировним миси-
јама, друге користе слободне дане после дежурства, треће

имају ограниченост у служби, па не могу да дежурају,
четврте су на дужим трудничким или породиљским болова-
њима. Тај број не могу ни привремено да надокнаде јер је
процедура пријема дуга и компликована.

– Мислим да то стање можемо да поправимо, пре све-
га, прерасподелом у оквиру зграде. Можда је дошло време
за „ресетовањe” после толико година истог начина рада –
да се мало „протресе” цео систем и види како другачије да
се организујемо. И мислим да би то требало да урадимо у
наредном периоду – истиче заменик начелника ВМА. 

Лечење по мери капацитета
Војномедицинска академија је медицинска, образовна

и научноистраживачка установа. Док научноистраживачки
рад проживљава тешке дане, јер је директно завистан од
финансијских улагања у научне пројекте, нема ограничења
у стицању и преношењу знања. На ВМА се редовно одржа-
вају стручни састанци и континуирана медицинска едука-
ција, а научни и стручни посленици одлазе у иностранство
на конгресе и неопходну едукацију, не тражећи пуно од
система одбране.

Ипак, у раду ВМА примат има њена прва функција –
медицинска. То се и види када се прошета многобројним
ходницима те установе, завири у амбуланте, специјали-
стичке кабинете и болесничке собе. Пуно је света који ту

долази на прегледе и очевидно је да су поједини кабинети
преоптерећени, па је тешко испоштовати време заказа-
них прегледа.

– Тај проблем мора да се реши системски. То значи да
свако ради посао квалитетно и пуним капацитетом на свом
радном месту – у амбулантама, у војномедицинским цен-
трима и војним болница, како би се растеретио прилив
пацијената на ВМА, јер је она терцијарна установа намење-
на лечењу најтежих и најкомплекснијих болесника. Поку-
шали смо пре неколико година да наредбом o другачијој
организацији посла, у договору са војномедицинским цен-
трима, поправимо ту ситуацију, али имам утисак да нисмо
успели у томе. У сваком случају, требало би да се направи
боља прерасподела пацијента јер нам се дешава да један
лекар на кабинету у ВМА, који би требало да има 18, 20 или
25 пацијената дневно, у старту има заказано десетак пре-
гледа више, како би се смањила гужва. Ту увек дође неко
преко тог броја, а професионална војна лица примамо
одмах, како не би чекали. Ми желимо сваком да изађемо у
сусрет, да никог не вратимо. И, ето гужве – објашњава
пуковник проф. др Динчић. 

Такође, велики је прилив пацијента који желе да се
прегледају на ВМА, што је то тешко изводљиво са постоје-
ћим кадром. Заменик начелника ВМА наводи пример Цен-
тра хитне помоћи где је раније, када је било више запосле-
них на ВМА, годишње долазило око 19.000 пацијента, а у
протеклом периоду тај број је између 52.000 и 55.000 паци-
јента, кад је кадра далеко мање. Евидентна су и оптереће-
ња појединих кабинета, на пример за кардиологију, јер ти
болесници чине 55 одсто патологије на ВМА, па кабинета
за ендокринологију, затим за ортопедију, за очне болести –
где постоје листе чекања за операцију катаракте. 

Дуге листе чекања су и за поједине дијагностичке про-
цедуре, попут магнетне резонанце, јер на ВМА постоји
само један такав уређај, стар девет година, који не може
непрекидно да ради и с времена на време се квари. Тренут-
но је у квару и мамограф, а и неки други уређаји.

– Ми покушавамо да максимално брзо реагујемо и
нису тако дугачка чекања за поправке, а то постижемо пре
свега огромним напором наше логистике и техничке слу-
жбе – истиче др Динчић.



уоквиру Војномедицинске академије од 2011. године
налази се и Медицински факултете ВМА Универзите-
та одбране. Прошле године прва генерација кадета
завршила је шестогодишње школовање, а од марта

предстоји упис наредне генерације. У деканату тог факул-
тета очекују да ће се пријавити приближно исти број кан-
дидат као ранијих година – око 200, али ће опет бити при-
мљено само 25. 

Декан пуковник проф. др Небојша Јовић објашњава да
је уписна процедура и ове године иста. 

Комфорнији и бржи вид
лечења за пацијенте јесте
послеподневни рад за цивиле,
који сами плаћају прегледе. Од
тог рада имају корист сви –
пацијенти, јер на једном месту
обаве више прегледа, са квали-
тетним медицинским особљем,
коме се тај рад плаћа по утврђе-
ном ценовнику, а када се одбију
сви трошкови, трећина финан-
сијских средстава слива се у
буџет МО и Републике Србије. 

очекИВАњА
На крају приче о ВМА,

питамо проф. др Динчића како ће се ове године лечити
пацијенти. Он каже да их, нажалост, опет очекује тешка
финансијска година, јер су добили скромна буџетска
средстава. 

– Покушаћемо да се уклопимо у лимите, али плашим
се да то неће бити довољно за несметан рад ВМА и војног
здравства ове године. Надам се да ће држава и наше мини-
старство успети да обезбеде током године додатна сред-
ства како бисмо превазишли те проблеме. Алтернатива нам
је да нађемо донаторе који би нам помогли ове године више
него раније. Наравно да имамо разумевање и помоћ од
државних секретара у МО, редовно имамо састанке у Фон-
ду за СОВО и са њиховим управним одбором. Разговара-
ли смо и са помоћницом министра одбране за буџет и
финансије Радмилом Јагодић, али и са начелником Гене-
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ралштаба генералом Љубишом
Диковићем и његовим сарадници-
ма. Сви заједно покушавамо да
нађемо најбољи начин како бисмо
можда, у одређеном тренутку,
расположива заједничка средства
из Генералштаба и Министарства
прерасподелили на добробит
здравља и лечења, пре свега вој-
них осигураника.

У сваком случају, биће то ход
по мукама, праћен неизвесношћу,
сналажењима и многобројним оче-
кивања. Ни први, ни последњи у
историји ВМА. 

Заменик начелника ВМА оче-
кује да се у 172. години рада ВМА

реше бар неки основни проблеми – задрже лекари, који
би, реално, прерано отишли у пензију и ове године, да се
нађе начин за пријем новог медицинског, али и неопходног
немедицинског особља до нивоа задовољавајуће попуње-
ности кадром на ВМА, чиме би се додатно створили усло-
ви и за већу заинтересованост запослених за одлазак у
мировне мисије широм света, што је њихов важан, држав-
ни задатак. Да се нађе начин за надокнаду за рад на
медицинском факултету ВМА, да се добију додатна
средства за куповину лекова и потрошних средства,
како би колико-толико несметано радили, те да запо-
слени на ВМА и у систему војног здравства задрже
позитивну енергију и ентузијазам, како би сви заједно
успели да заштите, сачувају и унапреде постојећи
систем здравственог осигурања и ВМА. 

– Очекујем да се постепено врати помало пољуљан
ауторитет Управе ВМА и саме установе. Очекујем да
свако на свом радном месту ради најбоље могуће свој
посао како би ускоро свима било боље. На крају, очеку-
јем да људи чине добра дела, јер „само је добро оно што
може да се пусти низ реку, а да нам се ондa врати”
– каже заменик начелника ВМА. ƒ 

Мира ШВЕДИЋ
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У Центру хитне помоћи раније је, када је било
више запослених на ВМА, годишње долазило око
19.000 пацијента, а у протеклих неколико година тај
број је између 52.000 и 55.000 пацијента, кад је кадра
далеко мање.

оПтереЋење

МеДИцИнскИ фАкултет ВМА унИВерзИтетА оДбрАне

ШколА знАњА И ВеШтИнА
Док се млади санитетски официри 
школовани на Медицинском факултету
ВМА спремају да после стажирања 
положе државни испит и оду у своју прву 
прекоманду, предстоји упис нове 
генерације. Има ли новина у њиховом 
упису и уопште школовању 
на том факултету?



– После психофизичке селекције и лекарских прегле-
да, кандидати ће полагати тестове по истој процедури као
раније. Акредитацијом Медицинског факултета ВМА,
имамо обавезу да наши кандидати полажу исте тестове
истог дана као и остали на медицинским факултетима у
земљи. Та правила прописало је Министарство просвете и
сви морамо да га се придржавамо. 

Они који су конкурисали прошле године за упис на
тај факултет ВМА и нису прошли, имају прилику ове, али
је то крај покушајима, јер излазе из потребног годишњег
цензуса. Тако строга уписна политика, каже декан, пока-
зала се добром и гарантује квалитет будућег војносани-
тетског кадра – просечна оцена свих кадета већа је од 9. 

– Поред наставе, наши кадети су и будући официри,
па имају и војну обуку. Живе на релацији интернат – бол-
ница – војни колектив. Осим тога, уче многобројне вешти-
не – вожњу, веслање, скијање ..., што су додатне обавезе.
Дакле, на нашем факултету није као на цивилним – наста-
ва, вежбе и одлазак кући. Такав темпо рада не могу сви да
издрже, али их мало одустане. Ове године напустило нас
је троје. У првој генерацији, која је завршила школовање,
одустао је један, а у овој нико. Статистика показује да на
Медицинском факултету у Београду једна трећина уписа-
них никада не заврши факултет, а они уписују између 550
и 600 људи годишње – истиче пуковник проф. др Јовић.

Они који су одустали од Медицинског факултета
ВМА, објашњава пуковник проф. др Јовић, могу да наста-

ве школовање без пробле-
ма на цивилним факулте-
тима у земљи, јер су про-
грами школовања компа-
тибилни. И не само то,
диплома Медицинског
факултета ВМА валидна је
не само у Србији, већ и у
Европи. 

– Млади људи који код
нас заврше факултет могу
да се похвале да су имали
много више праксе него
студенти на цивилним
факултетима – они буквал-
но три последње године

свог школовања, када су на
клиничким предметима, живе

на ВМА – пре и поподне су на предавањима и вежбама, а
увече имају дежурства. Они који се баве научноистражи-
вачким радом имају прилику да одлазе на међународне
војномедицинске скупове. На пример, сваке године на
Балкански конгрес војне медицине иду, као научни под-
младак, увек бар два кадета са својим радовима, и то науч-
ним – истиче декан.

После промоције у прве официрске чинове, млади
санитетски официри, први у историји те установе, налазе
на шестомесечном лекарском стажу. Најпре су стажира-
ли у војним установама примарне заштите – војномеди-
цинским центрима, а сада су на специјалистичким грана-
ма у ВМА. Средином марта полагаће државни испит, а
потом добијају своју прву прекоманду – у гарнизоне. Тамо
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ће службовати две-три године и тек онда могу да конку-
ришу за одређену врсту специјализације.

При факултету су и академске специјалистичке и док-
торске студије. Једногодишње академске студије отворе-
не су и за лекаре изван система одбране, који плаћају своје
школовање, а трогодишње докторске студије до скора су
биле привилегија само припадника система одбране.
Међутим, због исказаног интересовања, већ имају два
лекара из цивилних установа, који су се определили да на
ВМА израде своје докторске дисертације.

На факултету је било и троје иностраних студената.
Двоје нису испунили услов да се упишу у следећу годину, и
остала је само једна кадеткиња. Када је реч о будућем упи-
су странаца, декан каже да се воде преговори о пријему
нових студената странаца, али ће то бити извесно тек од
наредне године.  

– Планирамо да акредитујемо високе струковне сту-
дије за медицинске сестре, јер за тај облик студирања,
према наговештајима, постоји интересовање у земљи и
изван ње. 

Шта ће од тога бити реализовано, показаће време.
Сигурно је да се од следеће генерације у школске програме
факултета уведе и неки специфични предмети – на пример
лечење у масовним катастрофама и ратним условима. ƒ

М. ШВЕДИЋ

Кадети-медицинари нису само добри студенти већ
се истичу и у ваннаставним активностима, посебно
спортским – Милица Станковић двострука је првакиња
света у каратеу, Илија Ранчић трећи је на светским вој-
ним спортским играма, Милена Ђокић освојила је тре-
ће место у пливању на Медицинијади, а Игор Салатић
је у саставу скијашке репрезентације Војске Србије.
По бројности су значајне и маратонке. Марина Радова-
новић била је седма на Београдском маратону, а иначе
је репрезентативац Србије у ролерима. На питање
зашто се бави спортом, Марина је дала универзалан
одговор за све њих:

– Морам да се бавим спортом да бих могла да учим.  

ВАННАСТАВНЕ АКТИВНОСТИ

Пуковник 
проф. др Небојша Јовић
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з
а припаднике 310. самоход-
ног ракетног дивизиона за
ПВД, стационираног у Крагу-
јевцу, година за нама једна је
од оних које је тешко понови-
ти. Прошле године у „њихо-

вом” граду свечано је обележено 100
година од обарања првог непријатељ-
ског авиона у Првом светском рату на
небу изнад „шумадијске престонице”,
а оцене оперативних способности,
обучености људства и исправности
технике биле су им за понос. За
познаваоце стања у бригади такви
подаци нису изненађење, али је лепо
истаћи их још једном. 

Већ на почетку разговора о једи-
ници чија је команда смештена у
касарни „Народни херој Милан Благо-
јевић”, у најлепшем делу Крагујевца,
командант дивизиона потпуковник

Стојан Симијоновић нагласио је да
Крагујевчани од давнина веома цене
војника, посебно противавионца. 

– Наша јединица је заиста заслу-
жила поверење и поштовање мешта-
на не само Крагујевца, већ и целе
Шумадије. Ако узмемо у обзир да је
дивизион једина борбена јединица у
гарнизону, да су нам мисија и задаци
јединствени не само у бригади, већи
и у Војсци, веома значајни и одговор-
ни, да непрекидно бринемо о безбед-
ности ваздушног простора над овим
делом Србије, а логистичку и санитет-
ску подршку, као команда гарнизона,
пружамо бројним јединицама и при-
падницима Војске с овог подручја,
јасно је да без квалитетне и свако-
дневне сарадње с Крагујевчанима не
бисмо успевали да остваримо постиг-
нуте резултате. А они су прошле годи-

не били, истински, изузетни. Колика је
љубав Крагујевчана према припадни-
цима јединице види се и по њиховом
присуству на свечаној академији орга-
низованој поводом 30. септембра –
Дана артиљеријско-ракетних јединица
за ПВД прошле године – подсећа пот-
пуковник Симијоновић.

Обука у првом плану
Признања нису изостајала ни

ранијих година. Дивизион је проглаша-
ван најбољим у 250. ракетној бригади
за ПВД 2008. и 2011. године. Како то
обично бива, свака награда и похвала
увећавале су захтеве, очекивања и
обавезе. Намењен за противваздухо-
пловну одбрану објеката стратегијског
и оперативног значаја и истакнутих
праваца и групација оружаних снага од

наоружан самоходним ракетним

системом куб-М друге 

технолошке генерације, 

најефикаснијим у одбрани 

од дејстава на малим и средњим

висинама, 310. самоходни

ракетни дивизион представља 

респектабилну јединицу, којој 

с обзиром на обученост њених 

припадника, одбрану неба 

можемо предати с пуно 

поверења

310. САМОхОДнИ 
РАкеТнИ ДИвИзИОн зА ПвД

СТРАЖА нАД
ШУМАДИЈ



извиђања и дејстава из ваздуха, у
садејству са другим јединицама Војске
Србије и самостално, 310. самоходни
ракетни дивизион нема времена за
предах и опуштање. Обука траје
непрекидно, обавља се на терену, на
полигонима и положајима, али и у
кабинетима и на тренажерима. 

Припадници батерија редовно
дежурају у јединственом систему
противваздухопловне одбране. То
значи да су тада седам дана на
дежурству и да непрекидно осма-
трају небо над Шумадијом увежба-
вајући одбрану од „уљеза”. 

– Наши задаци и обавезе се усло-
жњавају и тиме што представљамо
команду гарнизона који, поред града,
обухвата и територије осам гравитира-
јућих општина. Непрекидно у служби
примарне заштите здравља војних

осигураника, наша амбуланта пружа
санитетске услуге за око пет хиљада
војних осигураника с овог подручја, а
дневни капацитет прегледа је око 150
људи. Имамо и четири санитетска
возила за превоз болесника. Пружамо
логистичку подршку гравитирајућим
јединицама, дајемо дежурства и раз-
личите врсте обезбеђења. Наравно,
најважнији задаци су заштита вазду-
шног простора, обука и одржавање
средстава. У близини Крагујевца нала-
зи се поседнут наменски војни ком-
плекс који задовољава потребне стан-
дарде за смештај и обуку ракетних
батерија, других основних јединица и
њихових послуга. На том простору
смештени су радионица логистичке
чете, а ускладиштен је и део убојних
средстава. Простор је идеалан за вој-
ну базу по стандардима најсавремени-
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јих армија, није девастиран нити запу-
штен – наглашава потпуковник Сими-
јоновић, командант дивизиона и крагу-
јевачког гарнизона. 

Иако наоружан самоходним
ракетним системом куб-М друге тех-
нолошке генерације, најефикаснијим у
одбрани од дејстава на малим и сред-
њим висинама, 310. ракетни дивизион
представља респектабилну јединицу,
којој с обзиром на обученост њених
припадника, одбрану неба можемо
предати с пуно поверења.

– То смо показали и 1999. године
за време одбране од агресије НАТО-а.
Добра особина нашег ракетног систе-
ма су управо његове велике маневар-
ске способности које смо веома зна-
лачки и максимално искористили. У
слабости му убрајамо то што једна
ракетна батерија не може гађати више
циљева једновремено. Поред тога,

нАЈСТАРИЈА ЈЕДИнИЦА РОДА 
Пошто негује традицију једи-

нице ПВО формиране 1948. године
у Петровцу на Млави и одмах пре-
мештене у Крагујевац, може се сма-
трати да је 310. самоходни ракетни
дивизион за ПВД најстарија актив-
на јединица рода на тим простори-
ма. Ракетним системом куб-М опре-
мљена је 1982. године. Садашњи
дивизион настао је преформира-
њем некадашњег 310. самоходног
ракетног пука ПВО 2007. године,
када је ушао у састав 250. ракетне
бригаде за ПВД.  ОМ



шта шкрипи, обуку планирамо и реа-
лизујемо у складу с нашим проценама.
Имамо ту слободу да део обуке у једи-
ници осмислимо и реализујемо у скла-
ду с процењеним потребама и задаци-
ма који нас очекују. Колективне задат-
ке добијамо од претпостављене
команде, али није реткост да припад-
ници јединице која се припрема за
дежурство сами захтевају обуку по
одређеним темама, да би проверили
знање или побољшали брзину у раду.
Провере дежурних снага су честе,
тако да опуштања нема, ни људства ни
технике. Непрекидно се врши тренаж,
оспособљавање је увек за степеницу
сложеније, интензивније. Имамо
одличну сарадњу са 98. ваздухоплов-
ном бригадом и користимо свако
њихово полетање за извођење трена-
жних и контролно-тренажних гађања.
Припадници јединице који добро
познају електронику и електротехни-
ку, а који имају много искуства, своје
знање преносе на потчињене старе-
шине и колеге који, из године у годи-
ну, тако постају све оспособљенији.
Усавршавање је непрекидно, каријер-
но и стручно-специјалистичко. Многи
наши официри и подофицири упућива-
ни су на обучавање и усавршавање, на
курсеве у центрима за обуку за одре-
ђене специјалности. Али, оно што
усложњава обуку, односно њену реа-
лизацију у касарни, свакако је велики
број обавеза изван наменских и план-
ских задатака. Много времена нам
одузимају задаци обезбеђења, касар-
на је велика, велики је број објеката,
инфраструктура је дотрајала, гарни-
зонски послови одвлаче нам одређени
број људи, тако да с муком обезбеђује-
мо одговарајуће присуство на обуци.
И то је један од разлога непрекидног
понављања одређених тема обуке,
посебно нам је тренаж осматрања,
праћења и захвата циља, свакодневан
и непрекидан – каже мајор Михић.

Значај подофицира
Одговорност за извршавање

наменских задатака и висок ниво
оспособљености дивизиону не лежи
само на официрима. Специфичност
јединице је велики значај подофици-
ра који се на средствима ракетне тех-
нике налазе тик до претпостављених

осетљив је на електронско ометање.
Али, све то може да се умањи повећа-
њем нивоа оспособљености и модер-
низацијом средства. Зато непрекидно
и упорно инсистирамо на томе – напо-
миње потпуковник Симијоновић.

Батерија на дежурству
Да се у јединици највећа пажња

поклања обуци уверили смо се и на јед-
ном од оближњих полигона, на коме је
дежурала батерија којом командује
мајор Срђан Михић. 

– У току године обавимо три кон-
тролно-тренажна гађања на којима
проверавамо достигнути ниво оспосо-
бљености свих припадника дивизиона
– каже мајор Михић и додаје да се све
радње до лансирања ракете изврша-
вају и проверавају током обуке и на
тим гађањима.

– Пошто на територији Србије
због безбедности не постоји полигон
на коме бисмо могли реализовати бој-
на гађања из ракетних система сред-
њег домета, тај завршни ниво провере
последњих година реализовали смо у
Бугарској на полигону „Шабла”. По
тамо постигнутим резултатима јасно је
да припадници дивизиона поседују
веома висок ниво оспособљености и
ништа мање квалитетан систем обуке.
Како је наш најважнији задатак дежур-
ство у систему ПВО и пошто је њего-
во извршење нормирано, потребно је
непрекидно бити у тренажу. То значи
да се обука у јединици никад не преки-
да и да је обезбеђена замењивост сва-
ког припадника јединице. При томе,
средства ракетне технике на којима се
обавља дежурство и реализује обука
увек су у високом степену исправно-
сти, на шта смо, такође, посебно поно-
сни. Сви припадници јединице ангажо-
вани на борбеном дежурству морају
бити оспособљени за најмање врло
добру оцену, што гарантује ефикасно
извршавање задатака. 

Да би се то и постигло, у току
обуке нема „гледања кроз прсте”. У
свако доба дана и ноћи сви морају
знати своје место у тиму, бити оспо-
собљени за свој део задатка и све-
сни важности сопствене и улоге сва-
ког другог појединца. 

– Специфичност нашег рода и
јединице јесте да су на истом задатку

сви, од команданта до војника. Прове-
ре оспособљености, знања, вештине и
рутине људства, као и исправности
средстава ракетне технике за изврше-
ње задатака су константна и детаљна.
Због тога се сви у батерији трудимо да
нам ниво оспособљености буде што
виши и да нема „црних рупа” у знању.
Пошто ми сами најбоље знамо где и
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1999.
Током 78 дана одбране од

агресије НАТО-а јединица је запо-
села на десетине ватрених поло-
жаја у околини Крагујевца, Сјени-
це и Ужица, по Мачви, Срему и
Банату, прешла хиљаде километа-
ра и извела већи број дејстава по
авионима, хеликоптерима и крста-
рећим ракетама противника. Има-
ло је то и своју трагичну цену.
Погинули су мајор Светомир Три-
фуновић, млађи водник Славољуб
Заграђанин, војни обвезник Зоран
Виријевић и војник Душан Иванче-
вић. На једном од положаја једи-
нице погинули су и генерал-пуков-
ник Љубиша Величковић и пуков-
ник Божидар Пејчић. Рањено је
осам припадника јединице.

– По нашим положајима деј-
ствовано је десет пута, уништен је
или оштећен велики број објеката и
део ратне технике. Захваљујући
честом маневрисању, избегнути су
већи губици – истиче командант
310. самоходног ракетног дивизио-
на за ПВД потпуковник Стојан
Симијоновић, који је 1999. године и
сам био изложен жестоким дејстви-
ма из ваздуха.
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официра. О њиховој улози у изврша-
вању задатака причали смо са глав-
ним подофициром заставником
Маријаном Јовићем.

– Код ракеташа нема позадине и
фронта, прве и друге линије. Сви смо
једни поред других, на истом задатку
и у истој „тесној кожи”. Пошто успех
у извршењу борбеног задатка зависи
од сваког појединца у послузи, на сва-
ком је и лична одговорност за висок
ниво оспособљености људства и
исправности технике. Међугенера-
цијски трансфер знања и размена
искуства су, стога, не само пожељни,
већ и неопходни. При томе, млађи
официр, тек пристигао из Војне ака-
демије, неће се либити да пита стари-
јег, искуснијег подофицира за нешто
у шта није сигуран. То важи и за мла-
ђе подофицире, па и професионалне
војнике, који често долазе без праксе
у нашу јединицу. Понекад је њихово
теоријско знање на високом нивоу,
али морају да савладају праксу.
Пошто се у Војсци већ годинама не
школују подофицири, нашег рода, чак
ни у једногодишњим војним школама,
осећа се њихов недостатак. Нама су
потребни школовани подофицири,
посебно електронског и електротех-
ничког усмерења, јер је ово такав род,

технички веома захтеван. Значај под-
официра у раду послуга, посебно на
одржавању средстава ракетне техни-
ке, веома је запажен, тако да велику
пажњу поклањамо и њиховом усавр-
шавању. Најбоље професионалне вој-
нике шаљемо на стручно-специјали-
стичке курсеве и тако добијамо оспо-
собљене подофицире који веома при-
љежно схватају своје место у тиму,
послузи и јединици – каже заставник
Јовић, а његов колега заставник Мио-
драг Ристић, командир одељења
радарске станице за осматрање и
навођење, додаје да је свака карика у
ланцу противваздухопловне одбране

ваздушног простора на свој начин
одговорна и заслужна за успех. 

– Важан је и онај ко открије
циљ, као и онај ко лансира и наво-
ди ракету. Ништа мање значајан је
и онај ко брине о исправности тех-
нике. Свако од нас бори се са
секундама и времена за исправља-
ње грешака нема. Зато нам је обу-
ка изузетно важан сегмент рада,
зато јој поклањамо велику пажњу.
Зато смо срећни кад постижемо
добре резултате и кад нам се рад
вреднује на прави начин. Није рет-
кост да радимо и ван радног вре-
мена, само да бисмо постигли
бољи резултат, да бисмо били
бржи и ефикаснији. Зато резултати
не изостају – каже заставник Ристић.
Тимски рад је у основи успеха бате-
рије и дивизиона, па му се, с разло-
гом, поклања велика пажња. Зато у
310. самоходном ракетном дивизио-
ну с поносом истичу да дишу као
један и да у сваком тренутку знају
своје могућности. А оне нису мале,
тако да Крагујевчани немају разлога
да брину о безбедности неба над
Шумадијом. ƒ

Душан ГЛИШИЋ
Снимио Горан СТАНКОВИЋ

КУР СЕ ВИ И УСА ВР ША ВА ЊА
Број ни су пода ци који потвр ђу -

ју да се у 310. само ход ном ракет ном
диви зи о ну за ПВД покла ња заслу -
же на пажња уса вр ша ва њу и оспо -
со бља ва њу кадра. Про шле годи не
један офи цир упу ћен је на шко ло ва -
ње у ино стран ство, а 25 кур се ва у
земљи поха ђа ло је 30 при пад ни ка
диви зи о на. Одре ђе ни број офи ци ра
и под о фи ци ра упу ћен је и на струч -
но-спе ци ја ли стич ке кур се ве на
нивоу РВ и ПВО.
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БРИГАДНИ ГЕНЕРАл
ЖЕЉКО ПЕТРОВИЋ
КОМАНДАНТ ПРВЕ
БРИГАДЕ КОВ

Време у коме живимо

је тешко. 

Безбедносни 

изазови се мењају 

и захтевају 

инвентивност и честа

преиспитивања. 

Наша јединица део је 

система и у њему

заузима значајно

место. Наш систем

заснован је на 

развоју способности,

пре свега за одбрану

земље од оружаног 

угрожавања и на томе

ћемо и даље радити

– каже бригадни 

генерал Петровић.

ЉУДИ СУ 



– Прва бригада од 2011. године
реализује вежбе са припадницима
мађарске војске, које носе симболичан
назив „Neig hbo urs” (Комшије) и имају за
циљ, пре свега, развијање добросусед-
ских односа две војске. Од прошле годи-
не у ту вежбу укључени су и припадници
Националне гарде Охаја.

Када је реч о учешћу у мисијама,
бригада је ове године други пут носилац
припрема и учешћа у мисији у Либану
под покровитељством Уједињених наци-

ја. Мисија траје шест месеци, упућује се
јединица ранга пешадијске чете, а од
ове године додатно још један вод. То
практично значи да је неопходно уради-
ти селекцију великог броја припадника,
изабрати више од 200 најбољих, обучи-
ти их и претпочинити Генералштабу Вој-
ске Србије, који преко своје надлежне
целине командује јединицом у мисији. 

П
оследњих месеци јединици
са севера земље, осим
њихових редовних задата-
ка, поверeно је обезбеђење
административне границе
према Косову и Метохији.
Старешине и војници Прве

бригаде на базама југа Србије проводе
по 45 дана, након чега их следује „пау-
за” од 15 дана у матичној јединици, па
опет база. И тако укруг.

Колико је напорно истовремено
чувати и север и југ земље, шта су иза-
зови које војнички посао носи са собом
и колико је тешко командовати у мулти-
културалној и мултиконфенсионалној
средини питали смо команданта Прве
бригаде Копнене војске бригадног гене-
рала Жељка Петровића.

Јединици којом командујете
последњих месеци поверено
је, поред редовних задата-
ка, и чување администра-
тивне линије. Успевате ли
све да постигнете?

– Један од кључних задатака Коп-
нене војске јесте обезбеђење админи-
стративне линије према Косову и
Метохији и извршавање широке лепе-
зе задатака у Копненој зони безбедно-
сти, а од новембра па до маја Прва
бригада је носилац тих задатака. При-
преме за овај сложени задатак почели
смо пре годину дана и практично их
нисмо још завршили, јер се уласком у
зону операције јављају нови изазови
који захтевају подизање постојећих
или чак изградњу нових способности.

Готово да неће бити припадника
бригаде ван овог задатка. Људство мења-
мо на четрдесет пет дана, а повратком у
матичне јединице највећи број њих укљу-
чује се у послове обезбеђења објеката и
редовне задатке, али не дуже од 15 дана,

када следи нових 45 дана обезбеђења
административне линије. Да ли им је
лако, сами просудите.

Међународна војна сарад-
ња и учешће у мировним
мисијама сталан је и зада-
так од изузетног значаја. У
којој мери су припадници
Прве бригаде укључени у
те процесе?
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Један од кључних задатака
Копнене војске је обезбеђење
административне линије према
Косову и Метохији и готово да
неће бити припадника бригаде
ван овог задатка. 

Бригада је ове године други
пут носилац припрема и учешћа
у мисији у Либану под покрови-
тељством Уједињених нација.
Упућује се јединица ранга пеша-
дијске чете, а од ове године
додатно још један вод. 

Током претходног ангажовања, у
периоду од новембра 2014. до маја
2015. године, рад наших припадника
добио је највише оцене. Као члан деле-
гације начелника Генералштаба, априла
2015. године посетио сам наше припад-
нике и на лицу места уверио се у квали-
тет рада.

Највећи број старешина и
војника путује до радног
места, многи од њих немају
решено стамбено питање,
а месечна примања нису на
завидном нивоу. На који
начин успевате додатно да
мотивишете људство?  

– Путовања припадника јединице на
посао и с посла једна је од негативности
проистекла из размештаја бригаде у пет
гарнизона. Око 60 одсто старешина и
професионалних војника свакодневно
путује до радног места више од 25 кило-
метара. Управо због тога јутарње изве-
штавање потчињених команданата један
је од стреснијих делова радног дана. Сва-
кодневна је стрепња од евентуалне непа-
жње возача, неприлагођене вожње, вре-
менских услова... Непрекидно разговара-
мо са људима и упозоравамо их на услове
пута и опрезну вожњу и, на срећу, сао-
браћајних удеса нема много.

Стамбена проблематика у Војсци
свима је добро позната. Више од поло-
вине, тачније 51 одсто официра, подо-
фицира и цивилних лица Прве бригаде
нема стан. Просечна плата професио-
налног војника је око 30.000, док је про-
сек у Републици Србији више од 40.000
динара. Та разлика осећа се још више у
Војводини, у којој је стандард грађана на
вишем нивоу него, рецимо, на југу Срби-
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ђеној мери, надомешћује недовољна
средства за одржавање и набавку нови-
јих, савременијих средстава и система.
Најбоља потврда овоме је што се поје-
дина средства, иако су стара и на упо-
треби дуги низ година, и даље успешно
користе и унапређују оперативне спо-
собности јединица бригаде. 

Да је реч о правим мајсторима
свог заната, механичари бригаде дока-
зали су прошле године када су у саста-
ву контингента Војске Србије у миров-
ној мисији у Либану својим идејама и
стручним ангажовањем поправили
поједина средстава за која нико други
није имао решење.

За разлику од других среди-
на, Војводина је карактери-
стична по мултиетнично-
сти, мултикултуралности
и мултуконфесионално-
сти. Како се, и у којој мери,
та војвођанска национална
слика пресликава на профе-
сионални састав бригаде?

Око 60 посто старешина и
професионалних војника свако-
дневно путује до радног места
више од 25 километара. Свако-
дневна је стрепња од евентуалне
непажње возача, неприлагођене
вожње, временских услова...

Недавно смањење накнада за
ангажовање у Копненој зони без-
бедности, које је ступило на сна-
гу баш када је наша јединица ушла
у зону операције, додатно је
утицало на мотивацију и нешто
већи одлив професионалних војни-
ка који су пронашли боље плаћен
посао.

Иако су нам способности
лимитиране, своје место видим
управо у њиховом одржавању
приближно горњој граници тог
лимита, очувању здравих односа
међу људима, поштовању и
поверењу.

богослужбени простор,
каква су искуства и у којој
мери су њени резултати
видљиви? 

– У три гарнизона Прве бригаде
предвиђено је уређење и опремање
богослужбених простора, у Новом
Саду, Бачкој Тополи и Сремској Митро-
вици. У Бачкој Тополи планирана су два
богослужбена простора, православни и
римокатолички, што ће бити једин-
ствен случај у Војсци Србије. 

Имајући у виду да је свештеник
активно присутан у нашој јединици од
првог дана враћања верске службе у
Војску Србије, после две године
интензивног рада на овом пољу очи-
гледно је да присуство свештеника у
јединици наилази на неподељен пози-
тиван став код људства. Свештенику,
као начелнику групе за верске посло-
ве, обраћају се често и инославни, те
његов рад, у морално-психолошкој
функцији, уопште није занемарљив. О
постигнутим резултатима, уверен сам,
тек ће бити речи. 

У којој мери је, према
Вашем мишљењу, Прва бри-
гада Копнене војске оспосо-
бљена да одговори претња-
ма и изазовима садашњег
времена, и који су приори-
тети Вашег даљег коман-
дантског ангажовања?

– Време у коме живимо је тешко.
Безбедносни изазови се мењају и зах-
тевају инвентивност и честа преиспити-
вања. Прва бригада део је система и у
њему заузима значајно место. Наш
систем заснован је на развоју способ-
ности, пре свега за одбрану земље од
оружаног угрожавања и на томе ћемо и
даље радити. 

Иако су нам способности лимити-
ране, своје место видим управо у њихо-
вом одржавању приближно горњој гра-
ници тог лимита, очувању здравих
односа међу људима, поштовању и
поверењу. ƒ

Будимир М. ПОПАДИЋ

је. То су чињенице које нам не иду нару-
ку и свакако делују демотивишуће.

Недавно смањење накнада за анга-
жовање у Копненој зони безбедности,
које је ступило на снагу баш када је
наша јединица ушла у зону операције,
додатно је утицало на мотивацију и
нешто већи одлив професионалних вој-
ника који су пронашли боље плаћен
посао. Тешко економско стање у земљи,
баш као и све остало, Војска дели са сво-
јим народом. Ипак, сигурност запосле-
ња и стабилност новчаних примања које
војничка униформа са собом носи опет
је каква-таква гаранција за задовољење
основних човекових потреба. Уз зага-
рантован посао, могућност усавршава-
ња и напредовања у Војсци значајна су
мотивација. 

Део техничких средстава у
саставу јединице, који ника-
ко није занемарљив, старије
је генерације. Успевате ли
да одржавате њихову
исправност и на који начин?

– Највеће богатство јединице у
целини су људи, стручна лица спремна
да сваки поверени задатак изврше с
максималном пожртвованошћу. Управо
то знање искусних механичара пресуд-
но је у задацима одржавања и поправке
средстава која су већ деценијама на упо-
треби. Управо њихово залагање, у одре-

– Војска је институција коју краси
униформност. Ипак, када мало разми-
слите, у питању је строј по много чему
различитих јединки, са свим својим
људским бригама и проблемима. Да ли
је реч о људима различите национал-
не, или верске припадности, потпуно
је неважно, јер ми живимо и радимо у
таквом окружењу, делимо исте вред-
ности и наопако би било да тако није
и у нашој јединици.

Верска служба заживела је у
војсци. Да ли у сваком гар-
низону постоји уређен



Нема ратника који се, бар у осами и скри-
вен од других, није запитао које су му
границе храбрости и где почиње страх.

Нема, заправо, човека који се то, у неком
тренутку, није запитао. Иако мислимо да
знамо шта је страх и чега се све бојимо, или
бисмо могли да се плашимо, док нам се то
не деси, док нас не „погоди”, верујемо да се
можемо уплашити само у теорији, „у наче-
лу”, али да смо, ипак, храбрији од других. Не
мисли се овде на разноврсне и многобројне
фобије, болести од којих патимо, плашећи
се свега и свачега, већ на реалне страхове,
оне од којих нам живот зависи. А постоје ли,
заправо, такви страхови?

Има ли разлога за мишљење да се грађа-
ни Србије плаше више од других Евро-
пљана? Да су више од њих уплашени за

своју будућност, за егзистенцију и (мирољу-
биву) коегзистенцију? Да су, после свих про-
живљених и преживљених искустава током
три последње деценије, заиста с правом и
реалном аргументацијом, забринутији због
могућег губитка посла, неизлечиве болести,
банкрота, сиромаштва, рата, губитка воље-
не особе… То су страхови с којима се гра-
ђанин Србије суочава у другој деценији 21.
века, баш као што се суочавао и у 20. веку.
Различити анксиозни поремећаји, проузро-
ковани страхом или осећањем страха, дове-
ли су до енормне потрошње „оних” лекова,
од којих нас боли уво за све, или нам се
нешто више спава. Једноставно, с тим леко-
вима се лакше дише. Лакше се подноси сва-
кидашњица.

Више од 20 одсто грађана Србије пати од
неког облика анксиозности. Реална опа-
сност од губитка посла надвија се над

све већи број запослених у јавном сектору,
тако да се, с много разлога, очекује скоро
повећање потрошње лекова за опуштање.
Податак да је готово сваки други млади (а
то значи и образован) човек у Србији неза-

послен, никако не охрабрује. Као ни то да је
из Србије у иностранство, трбухом за кру-
хом, за петнаест година отишло више од
300.000 младих.

Они који су остали сусрећу се све више с
нападима панике, неправилним радом
срца, вртоглавицом, знојењем и мучни-

ном. Суочавају се са свим показатељима
анксиозних поремећаја. Све више се плаше
и улазе у тајанствени свет анксиозности.

Чега се плаше војна лица? По дефиници-
ји лишени опасности од губитка посла,
у Србији данас тако раширене, могло би

се рећи да разлога за анксиозност и немају.
Ипак, знамо сви да то није тако. По приро-
ди стресан, посао официра и подофицира
подразумева неке не баш једноставно
оствариве захтеве, првенствено у домену
субординације и једностарешинства, али и
сталног усавршавања и образовања. Захтев
за непрекидним учењем у војсци није фра-
за, већ потреба посла, услов опстанка. А
учење у „старим данима” никад није било
једноставно. Још ако подразумева одвоје-
ност од породице…

Прилагођавање потребама тржишта је
предуслов опстанка на том тржишту.
Тим пре ако је оно тржиште рада. Мада

га у Србији, заправо, још нема, може се
претпоставити да ће нам, једном, понуда и
потражња управо на том тржишту одређи-
вати будућност и квалитет живота. И биће
нам добро ако будемо имали шта да пону-
димо, односно ако за нашом понудом буде
постојала задовољавајућа потражња. Ако
наш рад не буде потребан ником, ако не
будемо тражени, тешко ће нам помоћи
шарене пилуле. ƒ
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Пише
Душан Глишић

отворених очију

Прилагођавање
потребама 
тржишта 
предуслов је
опстанка на том
тржишту. тим пре
ако је оно 
тржиште рада.
Мада га у Србији,
заправо, још нема,
може се 
претпоставити да
ће нам, једном,
понуда 
и потражња 
управо на том
тржишту 
одређивати
будућност 
и квалитет 
живота.

Страх
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СУПРУЖНИЦИ 

ДОКТОРИРАЛИ 

У ИСТОЈ СЕДМИЦИ

Т
оком претходне три године дан је био кратак за све
што су супружници Пројовић, Дамир, капетан Вој-
ске Србије, и Ивана, докторка медицине, зацртали
да заврше, па су били принуђени да готово свако-

дневно део ноћи проводе уз књигу. У првим данима фебру-
ара њихов труд се исплатио, па су у року од шест дана
Дамир и Ивана успешно одбранили докторске радове.

Пред пуним амфитеатром Факултета медицинских
наука у Крагујевцу, Ивана Пројовић одбранила је 8. фебру-
ара докторску тезу „Фактори повезани са неодговарајућим
прописивањем лекова пацијентима старије животне доби”.
У свечаној униформи и мало строжој атмосфери амфитеа-
тра Војне академије капетан Дамир Пројовић је само неко-
лико дана раније, 2. фебруара, успешно одбранио доктор-
ски рад „Оптимизација артиљеријске ракетне и ватрене
подршке у операцијама Војске Србије применом глобалног
позиционог система”. Судбина је уредила да у року од само
седам дана Пројовићи стекну академска звања доктора
наука, што је била круна њихове трогодишње посвећено-
сти научном раду. 
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И НАУКА 
ЈЕ ПЛОД 
ЉУБАВИ

Војничка дисциплина
Иако је два тако важна догађаја, игром околности,

делило свега неколико дана, Ивана и Дамир сложни су у
оцени да су одбране протекле у најбољем реду и да је осе-
ћај тих дана био изванредан. 

– Требало је то преживети. Пре свега спремити, а на
крају и одбранити радове – каже Ивана, докторка медици-
не запослена у фармацеутској кући „Крка фарма”, која се у
докторском раду фокусирала на примарни ниво здравстве-
не заштите у крагујевачком дому здравља. Оно што њен
рад издваја од осталих је чињеница да нико до сада није на
тај начин, барем на овим просторима, испитивао факторе
који су повезани са неодговарајућим прописивањем лекова
старијим пацијентима. 

– Цео свет суочава се са старењем популације, па тако
ни наша земља није изузетак. Бела куга шири се рапидно
свуда, а Србија се с њом бори већ годинама. Према послед-
њем попису из 2011. године, просечна старост у нашој
земљи је 41,6 година. Имајући у виду да су старији пацијен-

Капетан Дамир Пројовић и његова
супруга Ивана за само шест дана донели
су у свој дом две докторске дипломе.
Младом брачном пару успело је оно што
се у Србији данас чини скоро немогућим
– засновали су породицу, добили две
ћерке и стекли докторске титуле у само
неколико година.
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ти највећи корисници лекова, хтела сам да видим како се у
том погледу котира наша земља, да ли се и у којој мери леко-
ви код старијих пацијената користе сувишно или нетачно, а
колико има лекова који су индиковани у тој популацији, а из
неког разлога нису били прописани – објашњава Ивана и
додаје да њен рад показује да по тим факторима Србија не
заостаје у односу на Европу, јер се свакодневно велики број
лекова прописује старијим грађанима. 

Неопходан услов за одбрану дисертације био је да
рад буде објављен у неком од међународно признатих
часописа у тој области, а Ивана са нескривеним поносом
истиче да је сажетак њеног рада објављен у најзначајни-
јем европском часопису у области фармакологије „Euro -
pean Jour nal of Cli ni cal phar ma co logy”. 

Говорећи о изазовима родитељства и свакодневног
живота на путу до стицања дипломе доктора наука, Ивана
каже да је већи део истраживања урадила током друге
трудноће, користећи трудничко и породиљско боловање
за прикупљање података неопходних за истраживање. 

– Писање самог доктората протекао је уз велику подр-
шку породице и супруга Дамира и одличну организацију,
па је све некако дошло на своје – искрена је Ивана, нагла-
шавајући да ју је супруг Дамир „заразио” дисциплиновано-
шћу, једном од одлика војничког живота, која јој је умного-
ме помогла у постизању свакодневних обавеза. Ипак, Ива-
на истиче да је одбрана докторске дисертације само поче-
так и да планира да се и у будућности усавршава и бави
научним радом. 

Учење уз прве зраке сунца 
Капетан Дамир Пројовић, командир вода на Војној

академији, одлучио се да звање доктора наука након маги-
стратуре на Саобраћајном факултету стекне на Војној ака-
демији, па је изабрао дисертацију из домена војничких
тема. Он каже да је озбиљној атмосфери током одбране
његовог рада, уз захтевна питања чланова комисије,
допринело и присуство начелника Војне академије гене-
рал-мајора Горана Зековића, што му је био подстрек више
да на најбољи начин представи свој рад. 

Током израде доктората Дамир се служио богатим
фондом литературе библиотеке Војне академије и академ-
ским базама података на Интернету. 

– Када смо почели да пишемо докторате већ смо има-
ли децу, а на родитељску помоћ нисмо могли много да
рачунамо, с обзиром на то да они живе у Крагујевцу, а ми у
Београду. Зато је било потребно много добре воље, добре
организације и – мало сна. Устајао сам три сата пре одла-
ска на посао и користио тај мир за учење и писање, што
ми је постала стална дневна активност током две године –
објашњава млади доктора наука, истичући да је од завр-
шетка Војне академије већ знао да ће његова каријера у
највећој мери бити посвећена научноистраживачком раду. 

Дамир, који је командир вода најмлађој класи кадета,
каже да ужива у раду с младим људима, којима је узор због
своје посвећености породици, послу и учењу. 

Посебан изазов током трогодишњег рада за капетана
Пројовића били су терени, који су саставни део дужности
командира на Војној академији, а који су неретко трајали
недељама. Ипак, Дамир с осмехом истиче да „и на терену
може да се учи, јер и тамо има ноћи”. 

– Писање доктората у великој мери проширује види-
ке и менталне капацитете, што вам омогућава да неке про-
фесионалне, али и изазове које носи свакодневица, сагле-
давате и решавате на ефикаснији начин – објашњава
Дамир који наставак своје каријере види на некој од кате-
дри Војне академије, што би истовремено значило и испу-
њење његовог сна. 

Према његовим речима, Војна академија има веома
афирмативан однос према амбициозним младим људима
који раде на свом усавршавању, те је имао пуну подршку
колега и претпостављених током израде докторског рада. 

Пријатељи и породица су, кажу, веома поносни на
њихов успех, а Дамир и Ивана су пример како се упорно-
шћу, подршком и радом могу ускладити професионални
изазови и породичне вредности. ƒ

Биљана МИЉИЋ
Фотографије из личне архиве 
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РАДИО, НЕ РАДИО... 

Планета је 13. фебруара,

стидљиво спомињући

историјат те кутије из

које су се деценијама

причом и песмом 

оглашавали невидљиви

мали људи, обележила 

„празник” медија који 

је дочекан помпезније

него Француска 

буржоаска револуција

или први кораци 

на Месецу, 

а чија је смрт 

најављивана више пута

него бољи живот 

у источној Европи

КАКВА ЈЕ БУДУЋНОСТ НАЈС



О
вих дана још једном је одата почаст радију
због изненађујуће виталности у времену диги-
талних чуда постмодерног схватања живота,
уз поновно постављена питања будућности
тог „хладног општила”, уз којег можете да
пеглате веш или кувате ручак, а да се не изго-

рите, или читате лака штива, уз повремено прекидање да
бисте на неку реч или рефрен начуљили уши и задигли обрве,
јер вам великодушно оставља сва чула, сем једног. 

Намеће се питање: да ли су телевизија, интернет, диги-
тализација, економска криза и јефтино оглашавање на мре-
жама, уз низ саучесника, сада коначно у прилици да радију
„дођу главе” или је реч о само још једном неуспешном поку-
шају? Прети ли смрт радију или култури слушања и једном
начину живота иманентном временима уз која смо склони да
пришијемо придев – срећна?

Кад ствари оду „к врагу”
Арнел Шарић Шаран, аутор култне емисије „Ван сваке

контроле”, која је неколико сезона веома успешно емитова-
на на сарајевском Радију 202, објашњавајући зашто су „пову-
кли ручну” на даље бављење радијским послом, каже како су
„дошла нека друга времена, у којима имамо аналитичаре и
стручњаке, у којима никад нисмо били гласнији, а мање гово-
рили, времена када се предлози поимају као паметовања,
када је критика непријатељ, а забијање ножа у леђа оправ-
давамо комплексима”.

Радио је први пут на самртној постељи био оног тренут-
ка када су слике почеле да се покрећу. Сматрало се да ће му
телевизија задати коначни ударац. Касније је то био интер-
нет, да би се, у новије време, предвиђало се да ће га докрај-
чити паметни телефони. Ипак, упркос томе што је често опи-
сиван као „умирући” медиј, радио и даље, кажу његови љуби-
тељи, привлачи велику публику широм света. Додају да му је
успех пре свега повезан са његовом способношћу да се при-
лагоди променама технологије, с преносивошћу и неокрње-
ном популарношћу музике и изговорене речи. 

31АЛИ ДОКАД?
ТАРИЈЕГ ЕМИСИ ОНОГ МЕДИЈА

Говорећи о значају радија, др Фахира Фејзић Ченгић,
професорка комуниколошких и новинарских дисциплина
на Факултету политичких наука Универзитета у Сарајеву,
сведочи о његовој незамењивој улози у кризним времени-
ма, поготово у ратном периоду, или за време природних
катастрофа, поплава.. 

– Радио је заиста супстанционалан медиј, и заправо је
идеалан јер се, посебно идејом говора и идејом слушања,
претвара у главно помоћно средство за данашњи живот.
Чуло слуха је најопсежније, најзахтјевније и најзанимљиви-
је чуло у природи човјека – сматра др Фејзић Ченгић и
додаје да док постоје људи, моћ говора и способност слу-
шања других до тада ће и радио постојати.

СУПСТАНЦИЈАЛАН МЕДИЈ

Нове технологије против
традиционалног радија

Брзим ширењем и великом доступношћу интернета,
радио је, многи би констатовали, запао у проблеме. Свако ко
данас жели да чује нову песму, која се појавила пре свега пет
минута, може да је преслуша на „Yоutubе”-у или путем
разних сервиса. Некада смо за тако нешто сатима седели
поред кутије из које се чује звук, не бисмо ли у правом тре-
нутку притиснули дугме „рикординг” и снимили почетак оми-
љене нумере без гласа водитеља али не довољно касно да
нам промакну први тактови.

У својој студији „Изазови нових технологија и будућ-
ност радија” др Ана Мартиноли, асистенткиња на Факулте-
ту драмских уметности, каже да пажљивији поглед на развој
радија показује да је овај медиј, ипак, успешно преживео
различите информационе технологије, „систематично усва-
јао најновија техничко-технолошка достигнућа и тако се
самоунапређивао, бележећи пораст слушалаца и јачајући на
медијском тржишту”. 

– Начин на који ће радио-станице одговорити на ове
промене, способност да се прилагоде и на најбољи могући
начин искористе могућности које им пружају нове техноло-
гије, умногоме ће одредити њихов будући успех и позиције
на тржишту – написала је Мартиноли, која је својевремено
била и продуцент програма на Радију Б 92.

Индивидуализација 
садржаја медија

Мартинолијева напомиње да најављена конверзија са
аналогног на дигитални начин дифузије медијских садржаја
суочава публику са могућношћу много већег избора садржаја
него што је то било до сада. 
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Познати радијски водитељи Игор Бракус и Дарко
Митровић изразили су се оптимистички о будућности
радија на нашим просторима.

– И даље се велики део оглашавачког колача прели-
ва преко радија, а стална нервоза сваке власти због кри-
тике која с њега долази, недвосмислено указује на његов
и даље значајан утицај. С друге стране, постоји јасна тен-
денција власника за медијским „форматирањем” радио-
станица, за шта страним агенцијама плаћају знатна сред-
ства, што као последицу има затворене „плејлисте” са
тристотинак песама – каже познати радијски двојац,
истичући да се на тај начин стварају услови да ауторске
емисије постану непотребан трошак. 

„ФОРМАТИРАЊЕ”– Последице су хиперфрагментација публике, груписање
у мање целине слушалаца са заједничким интересовањима и
много мањи број укупних слушалаца по једном медијском
каналу. Као резултат добијамо вишеслојно медијско окруже-
ње, у коме однос према медијима и потребе нису слични ни
код два слушаоца – каже она додајући да је крајњи циљ развој
информација и комуникационих „брзих аутопутева” који ће
нас из ере масовних медија довести у еру индивидуализова-
них медија и личног избора. 

У времену конвергираних медија, на пример укрштених
аналогних радио-станица с интернетом, управо су потрошачи
они који воде главну реч и управљају медијима – креирају соп-
ствене радио-програме, музичке плејлисте, дистрибуирају их,
деле, емитују, а способност станице да те могућности препо-
зна и искористи за унапређивање сопственог програма могу
направити разлику између класичног, архаичног и модерног,
динамичног и вишеслојног радијског садржаја. 

Укрштање са новим 
технологијама

Сви важнији произвођачи аутомобила у свој производ
данас интегришу и могућност коришћења интернета, а сваки
нови модел мобилног телефона има могућност стриминга.
Употребом нових технологија радијски садржаји добијају нову
димензију и превазилазе уобичајена ограничења медија попут
једнодимензионалности, а „изласком” на интернет отвара се
могућност надоградње визуелним компонентама – сликама,
видео-садржајима и текстом, чиме се проширује искуство слу-
шаоца и додатно подстиче на интеракцију, размену и креира-
ње сопственог садржаја.

Недавно рађено истраживање указује да 55 процената
популације од 10 до 70 година има техничких могућности да
слуша радио посредством интернета, а 19 одсто њих га упра-
во на тај начин и слуша.

У Србији, на пример, 34 одсто је оних који код куће слу-
шају исту радио-станицу, 29 одсто популације радио слуша у
колима, док је 52 одсто оних који имају могућност да радио
слушају и на послу.

Како год да се, кад је реч о процентима, ствари мењају,
традиционални радио, да би опстао, мора да задовољи потре-
бу слушалаца за већом контролом над садржајем, а управо је
то оно што омогућавају нове технологије. Начин на који ће
радио-станице одговорити на технолошке промене, способ-
ност да се прилагоде и на најбољи могући начин искористе
пружене могућности, одредиће њихов будући успех и позици-
је на тржишту. Биће то или нова виталност старог господина
или подгрејавање покојника. ƒ

Владимир ВЈЕШТИЋ



П
оводом демантија бившег министра одбране
Првослава Давинића на мој интервју који је обја-
вљен у часопису „Одбрана” од 15. децембра
2015. године, истичем да у њему нисам именовао

„господина” Давинића, нити сам његово име уопште
поменуо у било ком контексту. Зашто се нашао про-
званим, то он сам и његова савест најбоље знају. 

У чланку је објављено, цитирам: „Много предмета
смо изгубили због незаконитог престанка службе
цивилних лица 2004. и 2005. године. Одлуком тада-
шњег министра одбране, без испуњења законских
услова, престала је служба великом броју људи, који су
поднели тужбе и добијали пресуде. Неки, који су били
упорни, чак су враћени на посао. За то није криво Пра-
вобранилаштво, јер им није оно незаконито дало отказ,
каже пуковник Богуновић и истиче да управо због свих
пропуста које је до сада евидентирао има намеру да
упути предлог надлежним органима за покретање
поступка за накнаду штете против лица која су штету
проузроковала”, крај цитата. 

То сам навео само као пример штете која је при-
чињена Министарству одбране, а која је проузрокова-
на незаконитим радом надлежних руководилаца и да
ће Војно правобранилаштво убудуће покретати
поступке за накнаду такве штете од одговорних лица.
Не знам шта је у томе спорно и коме може бити спор-
но. Очигледно само оном чија савест није чиста. Ја се,
при томе, уопште нисам упуштао у оцену законитости
саме одлуке тадашњег министра одбране. Уосталом,
незаконитост поступања у предметним случајевима
није утврдило Војно правобранилаштво, већ редовни
судови Републике Србије, у својим пресудама, а Мини-
старство одбране је само платило и плаћа за штету
која је проузрокована лицима која су незаконито отпу-
штена. Ради се о вишемилионским износима, и за то
поседујемо доказе, по имену и презимену, у конкрет-
ним предметима, у виду правноснажних и извршних
судских одлука. Наиме, Министарство одбране је пре-
ко Војног правобранилаштва, до данас, на име накнаде

штете због незаконитих отказа, а по основу правно-
снажних пресуда, већ исплатило оштећеним лицима
преко 70.000.000,00 динара, с тим што то није коначна
сума будући да има још предмета, који су у разним
фазама парничног поступка, тако да ће укупна штета
сигурно бити и већа од наведеног износа. Тако да сва
прича бившег министра како је све урађено по закону,
пада у воду пред овим егзактним показатељем.

Осим тога, а ради истинитог информисања јавно-
сти, морам истаћи да је Војно правобранилаштво про-
тив господина Давинића, 31. децембра 2015. године,
поднело Првом основном суду у Београду тужбу за
накнаду штете у висини од 3.647.987,83 динара, коју је
именовани, као министар одбране, проузроковао Репу-
блици Србији, извршењем кривичног дела злоупотре-
бе службеног положаја из члана 395. став 1. КЗ („Слу-
жбени гласник РС”, број 85/05), због чега је, правно-
снажном пресудом Апелационог суда у Београду, Кж1
1386/14 од 26.01.2015. године, оглашен кривим и кри-
вично осуђен.

Друге наводе из демантија овог, правноснажно,
осуђеног лица не желим да коментаришем, јер је то
испод части једног официра Војске Србије, посебно
када се неко ко је кривично осуђен, упушта у увредљи-
ву оцену моје стручности и квалификованости за
дужност коју обављам. Истине ради наводим да ника-
да нисам кривично одговарао, нити сам осуђиван, а цео
радни век провео сам у професионалној војној служби,
као официр правне службе, обављајући најодговорније
дужности у тој служби, па и дужност судије Врховног
војног суда, до укидања војног правосуђа 31. децембра
2004. године, те да сам, за свој рад, оцењиван најви-
шим службеним оценама. ƒ

ВОЈНИ ПРАВОБРАНИЛАЦ
п у к о в н и к

Вјекослав Богуновић

ОдгОвОр на деманти

ПрвОслава давинића
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с
авремена цевна артиљерија
данас у свету представља врло
комплексан скуп различитих
класа оруђа, у калибрима 105,
122 и 152/155 mm, са врло

малим бројем других калибара, који су
још у употреби. Најједноставнија је
вучна артиљерија, чија је основна тен-
денција развоја смањење масе, како
би се повећале могућности транспор-
та хеликоптерима. У другој класи је
самопокретна артиљерија, развијена
из вучне, с том разликом што има

КиНЕсКА сАМОхОДНА хАубицА PLZ-05
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а р с е н а л

ДОМЕТ
ЗА ПОШТОВАЊЕ
Након привременог застоја развоја на тржишту гусеничних

самоходних хаубица, појавило се кинеско средство PLZ-05 

са низом пратећих варијанти. Према објављеним подацима,

то је сасвим конкурентно оруђе у односу на друга, 

а најупечатљивија карактеристика јесте нова домаћа 

вођена муниција.

Кинески PLZ-05 на маневрима



могућност бржег постављање у борбе-
ни положај и његово напуштање, као и
кретање на краћим релацијама, ради
брже промене положаја. Трећој и
четвртој класи припадају самоходне
хаубице, од којих је одређен број бази-
ран на точкашким, најчешће камион-
ским шасијама, а последње, уједно нај-
комплексније, најскупље и најефика-
сније засноване су на гусеничарима.
Гусеничне шасије, такође, обезбеђују
најмањи притисак на подлогу, пружају
највећу тактичку покретљивост и има-
ју највећу масу, што се обично користи
за постављање најмоћнијег наоружа-
ња, релативно већи борбени комплет
и најбољу заштиту, а самим тим је и
већа вероватноћа преживљавања.

Већина земаља, чије финансијске
могућности нису на завидном нивоу,
најчешће се задовољавају старијим
вучним или точкашким самоходним
средствима, јер су савремене самоход-
не хаубице скупе, а трошкови одржа-
вања и коришћења високи. Наиме, уз
цену возила, обично треба урачунати
и вучни воз, јер је кретање сопстве-
ним погоном на већим удаљености-
ма споро и брзо се троше гусенице,
те трошкови тек онда достижу
неприхватљиве бројке. 

Кина не припада тој групи зема-
ља, те је 2008. године увела у опера-
тивну употребу самоходну гусенич-
ну хаубицу PLZ-05, занимљивих
карактеристика, а вероватно и цене.
Ипак, према наводима кинеске
штампе, најзанимљивија је њена
напредна вођена муниција. 
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Озбиљан напредак
Самоходна хаубица PLZ-05 пред-

ставља наследника или можда је за
сада боље рећи допуну за пар тради-
ционално заступљених средстава у
кинеским оружаним снагама: самоход-
ну гусеничну хаубицу Туре-83 калибра
152 mm (слична совјетској 2С3 „акаци-
ја”) и вучни топ Туре-59-1 130 mm
(копија совјетског топа М-46). Према
неким подацима, већ 2015. године у
оперативној употреби био је респек-
табилан број од готово 300 оператив-
них комада, који су за домаћу употре-
бу означени као Туре-05.

То самоходно артиљеријско ору-
ђе јесте дериват познатог PLZ-45
(Туре-88), који је поред употребе у
кинеским оружаним снагама, извезен
још неким, врло пробирљивим кори-
сницима: Кувајту (51 возило), Саудиј-
ској Арабији (54) и Алжиру (50). Када је
та хаубица уведена пре готово дваде-
сет година, представљала је импресив-

но средство, достојно јужноафричке
самоходне хаубице G-6, пре свега
захваљујући оруђу дужине 45 калиба-
ра, аутоматском систему за нишање-
ње и GРЅ систему навигације. 

Како је уобичајени начин унапре-
ђења постојећих решења постављање
моћнијег наоружања, то су Кинези
уместо 45-калибарског, уградили стан-
дардно 52-калибарску хаубицу 155
mm, повећане запремине коморе,
чиме је знатно повећан домет, која је
са невођеном муницијом међу најбо-
љим средствима на свету. Са муници-
јом опремљеном гасогенератором,
домет је 39 km, а са новом муницијом,
са гасогенератором и ракетним мото-
ром, чак 53 километара.

Међутим, то није све. Иако посто-
је одређене сумње у веродостојност
података, не треба их а приори одба-
цити. Наиме, пројектил под ознаком
WS-35 има сателитско навођење
(кинески навигациони систем Bei du)
комбиновано са инерцијалним, масу од
свега 18 kg, дакле готово три пута
мању од класичног пројектила. За раз-
лику од класичних пројектила, има и
носеће и управљачке аеродинамичне
површине, које се извлаче из тела про-
јектила, повећавајући домет на до сада
непревазиђених 100 километара! Пре-
ма концепцији, врло је сличан америч-
ком пројектилу ХМ-982 Exca li bur, који
има GPS навођење и демонстрирани
домет из цеви дужине 52 калибра од
48 km, мада се спомињу и друге број-
ке, које достижу 50, 57 и 64 km, што је
далеко мање од WS-35.

Треба узети у обзир и друге
карактеристике, пре свега масу про-
јектила и кружну грешку. Наиме, маса
америчког пројектила је 48 kg, прак-
тично на нивоу класичне муниције,

Возило за попуну муницијом

Изглед PLZ-05 са задње стране. Мала вратанца на телу намењена 
су за прикључивање возила за попуну.



што уједно значи да је бојева глава
моћнија у односу на ону код WS-35, али
не треба заборавити ни чињеницу да
постоје различите верзије ХМ-982 са
разним бојевим главама, оптимизова-
ним за дејство по различитим циљеви-
ма. Коначно, кружна грешка која се
спомиње код WS-35 јесте 40 m, док је
код Exca li bur званично 5–20 метара.
Ипак, у практичној употреби демон-
стриране су и знатно мање вредности
– до 1,6 m, а статистички, 92 одсто
пројектила је током употребе у Ираку,
лета 2007, пало на мање од четири
метра од циља! 

Све у свему, може се констатова-
ти да је амерички пројектил погоднији
за прецизну ватрену подршку, укључу-
јући контрабатирање, док је кинески
специјализован за контрабатирање на
екстремним дометима, при чему се
може „дохватити” и велика већина
вишецевних ракетних лансера, укљу-
чујући и примера ради руски БМ-30
„смерч”, домета 70 и 90 km са
побољшаним ракетама, односно
амерички MLRS са ракетама са GPS
навођењем домета до 70 километа-
ра. Било како било, постојање таквог
пројектила представља неугодно
изненађење за потенцијалне про-
тивнике и велик извозни адут кине-
ске наменске индустрије.

Прича о ватреној моћи није пот-
пуна без борбеног комплета. Према
неким подацима, он износи 30 пројек-
тила и пуњења, што је ипак мање од
конкурената (немачки PzH2000 60,
руски 2С19 „мста 50”, британски
AS-90 48, француски GCT 42, америч-

ки M109 каснијих варијанти 36-39).
Нешто мањи борбени комплет надо-
мешта се додатним возилом за попуну
и техничку подршку. То возило има
могућност преноса око 90 пројектила
и пуњења, а опремљено је и дизалицом
којом се може заменити погонски
блок. При ватреном дејству, два вози-
ла се повезују и муниција се из возила
за попуну доводи до самоходне хауби-
це брзином од осам пројектила и
пуњења у минути. Такав начин дејства
сличан је америчкој комбинацији само-
ходне хаубице М109 и возила за попу-
ну М992 сличног капацитета. 

Самоходна хаубица PLZ-05 опре-
мљена је, као већина конкурената,
аутоматским пуњачем и одличном
брзином гађања – од 8 до 10 пројекти-
ла у минути. За самоодбрану служи
тешки митраљез калибра 12,7 mm на
крову. За сада није познато да ли
постоји могућност истовременог деј-
ства са више пројектила по једној
мети. Уколико не постоји, у шта је
тешко поверовати, то представља
озбиљан недостатак у односу на најса-
временија светска решења.

Како је PLZ-05 гусенично возило,
има релативно мали специфични при-
тисак на тло и може готово тренутно
да ступи у ватрено дејство и напусти
ватрени положаја. Маса возила је 35 t,
што га сврстава међу лакша гусенична
возила у категорији. Дужина са топом
напред је 11,6 m, дужина тела око 6 m,
ширина 3,38 m, а висина 3,55 m, што
је са конфигурацијом која подразуме-
ва погонски блок напред и борбено
одељење позади, сасвим у складу са

већином других возила у
класи (PzH2000, AS-90,
M109, 2С3). 

Таква се конфигу-
рација показала као
најпогоднија, јер
постоји могућност
приласка од позади за
попуну муницијом а и
за дуготрајно ватрено
дејство, при чему део
посаде може да има
неометан приступ ору-
ђу споља. Наравно, то
је обезбеђено ако је
тело наменски израђе-
но, а не преузето са,
рецимо, тенка. У овом
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ВОЂЕНИ ПРОЈЕКТИЛ

Пројектил под ознаком
WS-35 има сателитско навођење
(кинески навигациони систем Bei -
du) комбиновано са инерцијалним,
масу од свега 18 kg, дакле готово
три пута мању од класичног про-
јектила, а за разлику од њих има и
носеће и управљачке аеродина-
мичне површине, које се извлаче
из тела пројектила, повећавајући
домет на до сада непревазиђених
100 километара!
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другом случају, предност је у једно-
ставнијој и јефтинијој производњи,
али је за одржавање важније да
постоје заједнички подсистеми као
што су компоненте вешања, мотора
и трансмисије. 

Конструкција је челична, са окло-
пом који штити од стрељачке муници-
је. И то је уобичајено решење, с обзи-
ром на то да само амерички М109 има
оклоп од легуре алуминијума. Са чели-
ком, крутост је мања, с обзиром на
мању дебљину плоча, те су потребна
попречна ребра за укрућење кон-
струкције, чиме расте маса. Како је
цена челика за балистичку заштиту
мања, код возила
која нису намење-
на за брз страте-
гијски транспорт
или не постоји зах-
тев за максимал-
ном тактичком и
о п е р а т и в н о м
покретљивошћу,
његова употреба
има приоритет. 

Дизел мотор
има снагу од 588 kW
(800 KC), што вози-
лу обезбеђује најве-
ћу брзину на
асфалтном путу од
55 km/h, док је ауто-
номија 550 киломе-
тара. Вешање је
класично, торзионо,
са шест двоструких
ослоних точкова,
погонским точком
напред и лењивцем
позади. Гусенице
су једноосовинске, а могу се угради-
ти гумене папуче за смањење оште-
ћења асфалтних путева. За кретање
ван путева, скидају се гумене папу-
че, а вероватно се могу уграђивати
и канџе за боље захватање матери-
јала подлоге, што је уобичајена
мера повећања тракције на лошем
терену код гусеничара.

Варијанте
У намери да и даље побољшају

карактеристике и учине самоходну
хаубицу још конкурентнијом, Кине-
зи су развили неколико побољшаних

верзија, за које за сада није познато
да ли ће се наћи у употреби у кине-
ским оружаним снагама: PLZ-52 и
PLZ-04.

Варијанта PLZ-52 има нешто
измењено тело већих димензија. За
сада нема довољно података, али се
претпоставља да је то урађено због
повећања борбеног комплета, који
би истина могао да буде већи на
изворној верзији PLZ-05. Поред
тога, није искључено да је побољша-
на оклопна заштита, јер је маса
знатно повећана – за чак девет тона.
Повећање оклопне заштите посеб-
но је критично са крова, јер постоји

потреба за заштитом од противни-
кових бомбица и од ваздушних дето-
нација при контрабатирању. Биће
занимљиво видети кинеско решење
тог проблема, с обзиром на то да се
немачке самоходне хаубице PzH2000
опремају додатном вишеслојном
модуларном заштитом на крову. 

Коначно, спомиње се истовре-
мено ватрено дејство са више про-
јектила по истом циљу, који се испа-
љују под различитим елевацијама.
Наиме, у таквом моду могуће је
испалити до четири пројектила, што
је врло добар резултат (Bofors Archer

до 6, PzH2000 до 5, К9 и НОРА 3).
Повећана маса захтевала је и уград-
њу снажнијег погонског блока са
дизел мотором снаге 735 kW (1000
KC), чиме је повећана највећа брзи-
на на асфалтном путу на 65 km/h,
док је, вероватно због веће потро-
шње горива, нешто смањена ауто-
номија на 450 километара.

Варијанта PLZ-04 има помало
нелогичну бројчану ознаку, јер је
мања од оне код основне верзије
(PLZ-05). Ипак, реч је о варијанти са
продуженом цеви од 54 калибра.
Није, међутим, познато да ли је и
барутна комора повећане запреми-

не, мада постоје снажне индиције да
је управо то случај, како би се још
више повећао домет. Остаје да се
види колика је цена расположивих
варијанти самоходних хаубица, али
је она без сумње мања од конку-
рентних западних, јужноафричких,
јужнокорејских и руских решења.
На тај начин кинеска наменска инду-
стрија достигла је ниво и у погледу
самоходних артиљеријских средста-
ва, који јој омогућава све равноправ-
нију трку са најбољим светским
решењима. ƒ

Др Себастиан БАЛОШ

PLZ-52 на изложби наоружања и војне опреме



е
фикасни изненадни удари
израелске авијације, која је
јуна 1967. године на земљи
уништила већину противнич-
ких авиона, оставили су сна-

жан утисак на Југословенску народ-
ну армију (ЈНА). Један од закључака
из анализе тог рата био је да се мора
ојачати ПВО и боље заштитити ави-
јација на аеродрому од првог удара
на почетку рата.

Оружана интервенција Вар-
шавског уговора на Чехословачку,
августа 1968. године, наметнула је
још једно важно питање противде-
сантне одбране аеродрома. Листа

мера које је требало предузети била
је дугачка – од набавки ракетних
система ПВО до побољшања зашти-
те локација базирања авијације и
инфраструктуре. Једно од релативно
јевтиних решења било је да се од
вишкова технике са авиона повуче-
них из наоружања, пројектују про-
тивавионска оруђа, која се уграђују
на лафете. У наоружање јединица у
саставу ваздухопловних база уведе-
ни су ПАТ 20/3 mm МK-II, који воде
порекло са двомотораца „москито”
и ПАМ-12,7/4 mm М3, који је тема
нашег чланка. 

с неба на земљу
авионски митраљези ан/м3
калибра 12,7 mm, који су
постали вишак после 
повлачења из наоружања
америчких млазних авиона
F-84Г и F-86е, 
искоришћени су за израду
четвороцевних 
противавионских митраљеза
Пам-12,7/4 милиметара 

1 .  м а р т  2 0 1 6 .
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четвороцевни Противавионски митраљез м3 



Почетак под ознаком М2

На сваком млазном авиону аме-
ричког порекла – на 121 примерку 
F-86Е „сејбр” (Sabre) и на 231 примерку
F-84G „тандерџета” (Thun der jet) – било
је шест митраљеза АН/М3. Kао резер-
ва за митраљезе, који су већ били на
авионима, преко војне помоћи педесе-
тих година примљено је још 2.889
митраљеза АН/М3. У основи, тај
митраљез био је дериват славног
тешког митраљеза М2, познатог по
свом пројектанту Џону Мозесу Брау-
нингу (John Moses Brow ning). На поли-
гону, октобра 1918. године, први пут

ОДЛИKЕ

Противавионски митраљез М3 на вежби противдесантне одбране аеродрома
Петровац, 1980. године („Kрила армије”)

отворена је ватра из прототипа
митраљеза .50 cali ber, како се извор-
но у енглеском означава калибар код
нас познат као 12,7 милиметара. 

После рата настављен је рад на
пројекту и од 1933. године у предузе-
ћу „Kолт” (Colt) почела је серијска про-
изводња под ознаком М2. Наменски je
за уградњу у авионе прављена олакша-
на варијанта АН/М2, која је масовно
произвођена током Другог светског
рата. После рата, за прву генерацију
америчких млазних авиона пројекто-
ван је митраљез АН/М3 са већом
каденцом у односну на претходника –
са 750–850 метака у минуту дошло се
до око 1.200 метака у минути.

Митраљези „Kолт-Браунинг”
постигли су славу и дуговечност
какво је ретко које средство ратне
технике достигло. Kористе се и даље
широм света у десетинама различи-
тих модела. 

У југословенској авијацији

У југословенску авијацију веће
количине АН/М2 дошле су са прије-
мом ловаца F-47Д „тандерболт”, у
првој половини педесетих година.
Уследиле су набавке млазне технике.
Проверени митраљез и велики стоко-

Противавионски митраљез
12,7 mm М3 четвороцевни наме-
њен је за гађање циљева у вазду-
шном простору на даљинама до
1.200 m, или циљева на земљи и
води са муницијом с панцирно-запа-
љивим пројектилом АН-М8 (Т-16),
или панцирно-запаљиво-обележава-
јућим пројектилом М20 (Т-28).
Kрајња даљина гађања циљева у
ваздушном простору била је 1.500
метара. Највећи хоризонтални
домет био је 6.620 метара. Почетна
брзина износила је, зависно од про-
јектила, 829–1.048 m/s. Хоризонтал-
но поље дејства било је 360°, а вер-
тикално од –5° до +85°. Теоретска
брзина гађања по једној цеви изно-
сила је 1.150–1.250 метака у мину-
ти, а практична 150–200 метака. 

Маса у маршевском положају
је 725 kg, а у борбеном 785 килогра-
ма. Маса једног аутомата била је 30
kg, а маса муницијске кутије са 105
метака 16 килограма. Маса лафета
била је 625 килограма, а димензије
3.000×2.000×1.660 mm у маршев-
ском положају и 3.400×2.470×3.050
милиметара у борбеном. 

Митраљез је имао механичку
нишанску справу М3, која је наме-
њена за гађање циљева у ваздуху
брзине до 200 m/s. Уместо аутома-
та АН/М3 могао се уградити
АН/М2, али у том случају реметило
се уравнотежење масе, па је била
неопходна израда додатне челичне
плоче на доњој страни колевке. 



дејства противника или десанта. Ави-
онски митраљези на „земаљском”
лафету уведени су у наоружање 1972.
године под званичном ознаком „про-
тивавионски митраљез 12,7 mm М3
четвороцевни”. У војничком жаргону
био је познат као „бровинг”, како се
„по Вуку” читало изворно име митра-
љеза. Израда ПАМ-ова поверена је
Техничком ремонтном заводу Хаџићи. 

Оруђа су у почетку коришћена
само у јединицама РВ и ПВО. Одеље-
ња ПАМ уграђена су у састав вазду-
хопловних база, батаљона и чета за
обезбеђење авијације, које су у ратно
доба формиране на оним аеродроми-
ма који у миру нису поседани, затим у
јединицама ваздушног осматрања
јављања и навођења (ВОЈИН), те у

летачким јединицама – бригадама и
пуковима и ескадрилама, које су биле
стациониране изван матичног аеро-
дрома више тактичке јединице у
чијем су саставу биле.   

Према Правилу „противавионски
митраљез 12,7 mm М3 четвороцевни”
из 1976. године, предвиђено је да се
противавионско митраљеско одеље-
ње, односно вод, употребљава за
одбрану најосетљивијих елемената
аеродрома, командних места, ВОЈИН
и складишта убојног и погонског мате-
ријала од дејстава противника из
ваздуха са малих висина и бришућег
лета, затим противваздушних десана-
та и за дејства по циљевима на земљи
и воду. У начелу, одељења и водови
ПАМ формирани су у саставу ваздухо-
пловних база, авијацијских јединица,
чета и водова ВОЈИН и команди вида.
Предвиђено је да, ако за ПАМ-ове није
додељено формацијски људство, њима
рукују припадници јединице или
командне у чијем се саставу оруђе
налази. Послугу је требало да чини

ви пресудно су утицали на одлуку да се
АН/М3 угради на домаће млазне авио-
не – у носу „галеба Г-2” била су два
аутомата, а код „јастреба” три. По два
митраљеза била су у крилима школ-
ских авиона 522.

Резерве су биле веће од потреба
па се нашло довољно сувишних ауто-
мата за развој ПАМ, који је као зада-
так ВТИ покренут 1967. године. Нај-
важнији део посла било је пројекто-
вање лафета, који је требало да омо-
гући да се оруђе може лако и брзо
превести из маршевског у борбени
положај и обратно – за пет минута по
прописаној норми. Зато је предвиђе-
но да се може постављати и на равне
кровове зграда и на сличне објекте,
који су били погодни за одбрану од
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Провизорна „самохотка”, која води
порекло од теренца УАЗ 469. У селу
Поточари код Брчког јула 1993. године
возило је чекало у приправности за подр-
шку пешадији „пантера”.  (А. Радић)

Митраљези АН/М3 на авиону: попуна
муницијом аутомата у носу ловца
-бомбардера Ф-84Г (МЦ „Одбрана”)



првенствено људство које није анга-
жовано на извршењу редовних зада-
така или које није извршавало своје
задатке због противничког дејства. У
складу са правилом, највеће растоја-
ње ватреног положаја од објекта који
се брани требало је да буде 200–400
m, а растојање између митраљеза у
воду 20–50 метара. 

Иако су седамдесетих година у
јединице ПВО долазиле стотине
нових троцеваца М55, затим ракетни
системи „стрела-2М” и „стрела-1М”,
изузетно ефикасни ПАТ 40 mm
„бофорс” Л/70, ПАМ-ови нису повуче-
ни из наоружања, јер се процењивало
да ће моћи да се користе посебно у
противдесантој одбрани. 

Ратне модификације

На почетку грађанског рата 1991.
године у инвентару ЈНА било је 380
комада ПАМ 12,7 милиметара. Kорист

Возило ТАМ 110 Т7 са „бровингом” из састава Батаљона за интервенције Милиције
Kрајине, маја 1993. године у Брушкој (А. Радић)

од велике густине ватре „бровинга”
препознали су припадници 63. падо-
бранске бригаде, који су 26. јуна 1991,
на почетку оружаног конфликта у Сло-
венији, пребачени из Ниша на аеро-
дром Церкље. Затечене четвороцев-
це они су „присвојили” за ојачање

одбране аеродрома. Падобранци су
касније имали и ПАМ постављене на
теренска возила ТАМ 110 Т7 4×4.

Десетине митраљеза коришћене
су за ватрену подршку јединица ВРС
и СВK. Због потребе да се митраљези
нађу тамо где треба и када треба,
један број оруђа постављен је на вози-
ла. Једноставно, лафет је заварен на
теретни простор и направљене су
„самохотке”, које су могле да прате
јединице на терену. Најчешћа моди-
фикација су „бровинзи” на лафету (без
подвоска) на теренском возилу ТАМ
110 Т7 4×4. У неким јединицама вози-
ла су провизорно заштићена од про-
тивничке ватре из пешадијског оруж-
ја и парчади минобацачких мина. Једи-
ница из Бијељине, званично 1. бије-
љинска лака пјешадијска бригада,
незванично „пантери”, имала је свој
погон за израду борбених возила, где
је израђено више подваријанти
мобилних платформи са „бровинзи-
ма”. Четвороцевац је постављен на
теренско возило УАЗ 469, руског
порекла, које је заштићено са челич-
ним плочама дебљине осам милимета-
ра. Послужилац митраљеза није био
заштићен током дејства, јер је
морао бити на свом месту у отворе-
ном простору на платформи уређе-
ној на возилу. Још једно решење
била је уградња четвороцевца на
„тамића”. ƒ

Александар РАДИЋ



С
а више него очигледном намером да скрене
пажњу и политичке и шире јавности, коман-
дант ВВС генерал-мајор Румен Радев поднео је
1. октобра прошле године оставку премијеру
Борисову, при томе јавно износећи разлоге за
тај чин – веома лоше стање бугарског вазду-

хопловства узроковано хроничним недостатком финан-
сијских средстава, недостатком јасног и одрживог плана
будућег развоја вида и предложених измена Закона о
одбрани, према коме би се дозволило снагама других
држава да обављају мисију заштите бугарског ваздушног

простора „по нејасним условима”. Такође, генерал-мајор
Радев додао је да се његова највећа брига односи на
„немогућност да гарантује безбедне услове за рад пило-
тима, техничарима и осталим припадницима”. 

Командант ВВС навео је да је недовољан број ловачких
авиона, комбинован са нередовним испорукама горива прет-
ходних година, имао за последицу знатно смањење сати
налета и нивоу увежбаности пилота. И сам пилот ловачке
авијације, генерал-мајор Радев истакао је да због смањења
броја пилота „огромно оптерећење” пада на припаднике
ВВС који су у систему сталног дежурства.
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Потрага за буд



чење оставке генерала Радева у замену за обећање да ће вла-
да обезбедити подршку за решавање стања у ваздухоплов-
ству, при томе затраживши да му се достави предлог финан-
сирања изласка из тренутне ситуацији. Извори у Бугар-
ској наводе да је пре заједничке изјаве и руковања пред
камерама и фото-апаратима командант ВВС премијеру
„црно на бело” предочио да има две опције: да покаже
политичку подршку и обезбеди финансирање усмерено
ка ефикасној и кредибилној ловачкој компоненти вазду-
хопловства са исправним авионима и довољно горива за
обуку пилота или да обустави финансирање и на тај начин
укине борбену авијацију. 

43

гашење пожара

Само неколико сати пошто је одјекнула вест о оставци
команданта који ужива висок углед и у војсци и у јавности и
о де факто најави гашења борбене компоненте ваздухоплов-
ства и самим тим и способности самосталне контроле суве-
ренитета ваздушног простора, премијер Борисов је очиглед-
но одлучио да угаси потенцијалну политичку буктињу, можда
чак и кризу владе. Са командантом ВВС обавио је „веома зна-
чајан и садржајан” разговор, који је за резултат имао повла-

ућНОшћу Ваздухопловне снаге 
суседне Бугарске 
(Военновъздушни сили,
ВВС) протеклих неколико
месеци пролазе кроз 
кулминацију вероватно 
најтежег и надасве 
турбулентног периода своје
новије историје, оцењују
извори из земље и са 
Запада. Некада голема
авијација (више од 400
ваздухоплова) државе 
чланице Варшавског 
уговора, данас НАТО, 
суочила се са веома 
реалним сценариом гашења
борбене компоненте 
и самим тим губитка 
способности самосталне
контроле ваздушног 
простора. 



Прво што је тражено да влада обезбеди су средства
за колико-толико функционисање ловачке авијације, кон-
кретно за ремонт мотора Климов РД-33 за ловце МиГ-29,
који су очигледно „слаба карика” у ВВС, што је посебно
приметно протекле две године када су се оперативни
МиГ-29 могли избројати на прсте једне руке. Генерал
Радев наводи да стање авиона МиГ-29 прети да угрози
способност извршења најважније мисије бугарске авија-
ције, заштите ваздушног простора у оквиру интегриса-
ног система НАТО (NATO Inte gra ted Air and Mis si le
Defen ce – NIAMD). 

Да не би дошло до таквог сценарија, средином про-
шле године из резерве су враћени у употребу застарели
МиГ-21 бис и МиГ-21УМ као прелазно решење. У том тре-
нутку чинило се да је проблем премошћен до средине
2016, али оно што је изостало је било какво средњорочно
или дугорочно решење, попут буџетирања одржавања
ловаца МиГ-29 или покретања програма набавке новог
типа борбеног авиона. „Двадесетјединице” су поново пову-
чене из употребе последњег дана протекле године. 

Пољска карта

После „интервентног” сусрета са командантом вазду-
хопловства, премијер Борисов обећао је да ће се у ового-
дишњем буџету наћи 41 милион евра за потребе ВВС, више
него троструко повећање од 12 милиона колико је утроше-
но у 2015. години.

Друга тема која се нашла на столу између премијера и
команданта је више пута одлагана одлука о набавци новог
борбеног авиона. Премијер Борисов обећао је да ће про-
грам набавке бити поново покренут. Командант ВВС пону-
дио је и своје виђење допуна бугарског Закона о одбрани,
који се односе на заједничке мисије са партнерским вазду-
хопловствима у заштити бугарског ваздушног простора.
Такође, инсистирао је да при обављању таквих задатака
бугарско, а не страно ваздухопловство има водећу улогу,

очигледно не мирећи се са могућношћу да Бугарска, попут
неких других чланица НАТО-а, патролирање својим
небом препусти другој држави. Да је политички и дипло-
матски улог много већи од националног или пилотског
поноса, довољно је погледати на мапу и близину бугар-
ске црноморске обале од и даље потенцијално запаљиве
Украјине и Крима.

Већ довољно незавидну ситуацију са одржавањем
МиГ-29 додано је отежала одлука бугарске владе да преки-
не све везе са произвођачем авиона „РСК МиГ” под изго-

вором санкција које је ЕУ увела на
увоз и извоз наоружања и војне
опреме из Русије због кризе у
Украјини. 

Иако је Савет Европе децем-
бра 2014. изузео из ембарга
„резервне делове и сервисне
услуге које су потребне за одржа-
вање и безбедност постојећих
капацитета у државама ЕУ”,
Бугарска није искористила ту
опцију и потражила је решење
ван Русије, конкретно у Пољској,
која има највећу оперативну фло-
ту МиГ-29 у Европи.

с в е т

КО ЈЕ ДИГАО ГЛАС?
Командант ВВС генерал-мајор Румен Радев (53), по

информацијама из Бугарске, веома је цењен командант
и пилот. Завршио је „Ер вор колеџ” америчког ваздухо-
пловства. Описују га као „покретачку снагу” која је ста-
јала иза многих међународних вежби у Бугарској које су
ту земљу и њене оружане снаге приближиле НАТО-у у
првим годинама после формалног учлањења 2004. годи-
не. Командант ВВС је од 2014. године.



Николај Ненечев и Томаш Сиемониак, бугарски и пољ-
ски министри одбране, потписали су уговор о ремонту шест
мотора РД-33 вредан укупно 6,1 милиона евра. Радови ће
се обавити у Државном ваздухопловном заводу 4 (WZL-4), а
предвиђена је и позајмица два мотора док траје ремонт и
они су испоручени у базу „Граф Игнатиево” поред Пловди-
ва крајем децембра. Пошто су мотори уграђени на један
двосед МиГ-29УБ, који је успешно извео пробни лет (са
генералом Радевим за командама), почетком јануара „Граф
Игнатиево” обишли су премијер Борисов и министар
одбране Ненчев. После лета у МиГ-29 министар је најавио
да ће поред шест мотора чији је ремонт уговорен бити рас-
писана јавна набавка за још шест додатних. Ненчев тврди
да Бугарска има „седам исправних” МиГ-29. 

Да ли ће тендер бити отворен за евентуалне испоручи-
оце мотора из Русије остаје да се види, мада „РСК МиГ”
сасвим разумљиво не гледа благонаклоно на ремонтовање
мотора бугарских МиГ-29 у Пољској. Генерални директор
руске корпорације Сергеј Коротков дипломатским канали-
ма поручио је бугарској влади да ће „РСК МиГ” прекинути
„сву логистичку подршку” флоти бугарских МиГ-29, наво-
дећи да се ремонтовањем мотора у Пољској „стварају усло-
ви да ’РСК МиГ’ не испуни своје уговорне обавезе” и „дово-
ди у питање даљу употребу авиона и безбедност летења”.

Бугарска је у НАТО ушла са шеснаест ловачких авиона
МиГ-29 као окосницом борбене авијације који су ограниче-
но модернизовани и ремонтовани пре једне деценије, али
су улагања у ту финансијски најзахтевнију компоненту ВВС
била мања од потреба. Замењена је транспортна флота
совјетских „антонова” западним „спартанима”, набављени
су школски „пилатуси ПЦ-9”, хеликоптери „кугуар”, „бел” и
„пантер”, али је у том процесу, у умало фаталној комбина-
цији политичких калкулација, игнорисања проблема, недо-
вољне решености и хроничне беспарице, бугарска ловачка
авијација доведена на саму ивицу егзистенције. Уз за сада
се чини успешну и прилично смелу политичко-медијску
интервенцију команданта ВВС генерал-мајора Румена Раде-
ва, линија није пређена и ВВС преостаје да се од ње одмак-
не и постепено „стане на ноге”, уз више конкретне а мање
декларативне и вербалне подршке државе у изазовном
периоду који следи наредних месеци и година. ƒ

Игор САЛИНГЕР
Александар МЛАДЕНОВ

Красимир ГРОЗЕВ
Снимио Richard COOPER / COAP
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н
едав но обја вље на, књи га „Стра те гиј ско-без бед но -
сни трен до ви у Југо и сточ ној Евро пи до 2020. годи -
не” насто ји да сагле да основ не трен до ве раз во ја
који ће обе ле жи ти будућ ност реги о на до 2020. годи -
не и који ће има ти сна жан ути цај на уоб ли ча ва ња

наци о нал них поли ти ка држа ва у нашем делу све та. Сту ди -
ја поку ша ва да утвр ди ути цај Европ ске уни је као глав ног

фак то ра инте гри са ња и ста би ли за ци је држа ва у реги о ну,
све већи зна чај који енер ген ти има ју на одно се и поли тич -
ке ори јен та ци је држа ва у реги о ну, инте ре са и дело ва ња
зна чај них европ ских држа ва, пре све га, Немач ке и Тур ске
у том делу Евро пе, као и ути цај и могу ће импли ка ци је
хелен ско-изра ел ског саве за на про це се који ће знат но
одре ђи ва ти окви ре ста бил но сти и без бед но сти на про сто -
ру Југо и сточ не Евро пе. 

Сту ди ја је резул тат рада гру пе ауто ра – пуков ник др
Ката ри на Штр бац, др Ста ни слав Сто ја но вић, мајор др
Мило ван Субо тић, пот пу ков ник мр Бра ни слав Мило са вље -
вић, пот пу ков ник сц Вељ ко Бла го је вић, капе тан мр Милош
Милен ко вић и др Јасмин ка Симић (спољ ни сарад ник). Ауто -
ри су рела тив но детаљ но сагле да ли важна стра те гиј ско-
без бед но сна кре та ња која ће одре ђи ва ти одно се међу
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Из Инсти ту та за стра те гиј ска истра жи ва ња
Мини стар ства одбра не сти гла је сту ди ја уз
помоћ које могу да се пову ку јасне коор ди на те
све та у коме живи мо  

земља ма  реги о на и ути ца ти на међу на род ни поло жај Срби -
је и Југо и сточ не Евро пе до 2020. годи не. 

Утвр ди ли су да савре ме ни међу на род ни про це си
нису ума њи ли гео по ли тич ки и гео стра те гиј ски зна чај
реги о на чија је дина ми ка усло вље на мно го бр ој ним чини -
о ци ма дру штве ног, поли тич ког, еко ном ског, кул тур ног и
вој ног карак те ра. Про це си европ ских и евро а тлант ских
инте гра ци ја, све сна жни ји обри си мул ти по лар ног међу -
на род ног порет ка и поја ва нових гло бал них акте ра у
свет ској поли ти ци, као и бли зи на енер ген ти ма бога тог
али и неста бил ног арап ско-пер сиј ског и каспиј ског басе -
на, сигур но пред ста вља ју нај зна чај ни је фак то ре који ће
ути ца ти на поли тич ких про це се и раз вој Југо и сточ не
Евро пе у пери о ду до 2020. годи не. 

У првом погла вљу књи ге, „Европ ска уни ја у мул ти по -
лар ном све ту”, ана ли зи ра ју се одно си Уни је с држа ва ма
од ути ца ја на гло бал не међу на род не одно се и одно си с
међу на род ним орга ни за ци ја ма у обла сти без бед но сти и
одбра не. 

„Енер гет ска без бед ност као фак тор гео по ли тич ког
пре гру пи са ва ње” назив је дру гог погла вља, који се бави
истра жи ва њем ути ца ја енер ге на та на гео стра те гиј ски зна -
чај Југо и сточ не Евро пе.

Тре ћи део истра жи ва ња, „Инте ре си Тур ске и
Немач ке на Запад ном Бал ка ну”, посве ћен је одно си ма и
инте ре си ма ове две држа ве пре ма држа ва ма реги о на,
посеб но, Срби ји.  

„Пер спек ти ве раз во ја хелен ско-изра ел ског саве за као
инстру мен та огра ни ча ва ња спољ но по ли тич ких амби ци ја
Тур ске” послед њи је део књи ге. У њему ауто ри истра жу ју
тему којом се до сада код нас мало писа ло.

Про је кат, који је води ла пуков ник др Ката ри на Штр -
бац, ура ђен је у сарад њи с Факлу те том поли тич ких нау ка.
Два истак ну та при пад ни ка тог факул те та, проф. др Пре -
драг Симић и проф. др Дра ган Симић, рецен зен ти су дела,
као и проф. др Божи дар Фор ца. Они су екс перт ским запа -
жа њи ма помо гли истра жи ва чи ма да сту ди ја буде пре ци -
зни ја и пре глед ни ја, те да издр жи тест брзо мења ју ћих
дру штве но-поли тич ких окол но сти. 

Како науч но истра жи ва ње није циљ сам по себи, већ
тре ба да има и могу ћу упо треб ну вред ност, тако је има и
поме ну та сту ди ја: сна гом аргу ме на та, с лако ћом чита о ца
дово ди до закљу ча ка, који омо гу ћа ва ју боље сна ла же ње у
све ту у коме живи мо. ƒ

С. ЂОКИЋ
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да су дове ле до ства ра ња вели ких неис ко ри шће них капа ци -
те та. Некон тро ли са но заду жи ва ње и непро фи та бил но
инве сти ра ње про из ве ли су огро ман дуг аку му ли ран послед -
њих годи на. 

Ова годи на биће посеб но иза зов на и тешка за све про -
из во ђа че енер ге на та и сиро ви на. Као директ на после ди ца
еко ном ских про бле ма и успо ра ва ња раз во ја у Кини и дру гим
земља ма које су има ле висо ке сто пе раста, дошло је до сма -
ње ња тра жње и колап са цена наф те и дру гих сиро ви на. Ефе -
кат тога већ се осе ћа на финан сиј ским тржи шти ма у све ту у
виду знат ног сма њи ва ња држав них фон до ва ових зема ља,
као и валут ном неста бил но шћу. Про из во ђа чи наф те и гаса
са Бли ског исто ка повла че сво ја сред ства са свет ских тржи -
шта и из међу на род них инве сти ци о них фон до ва и све више
се гово ри о реал ној опа сно сти да аку му ли ра но богат ство
неких од зема ља Зали ва може јед но став но неста ти у сле де -
ћих неко ли ко годи на.

Гео е ко ном ска и гео фи нан сиј ска деша ва ња несум њи во
ће има ти вели ки ути цај на гео по ли тич ку ситу а ци ју. У Евро пи
и Аме ри ци већ је у току поли тич ка пола ри за ци ја пре ма екс -
трем ној десни ци и леви ци, расте неза до вољ ство са вла да ју -
ћим ели та ма и отпор пре ма посто је ћем систе му. Јача ју кла -
сни и етнич ки анта го ни зми, суко би и наси ље. У усло ви ма еко -
ном ске кри зе, све већих нејед на ко сти и соци јал них про бле -
ма, попу ли стич ке пар ти је и поје дин ци са леви це, а посеб но
са екс трем не десни це, доби ја ју све већу подр шку и нала зе
се на пра гу пре у зи ма ња вла сти у мно гим држа ва ма.

Реце си ја у свет ској при вре ди, осе тан пад међу на род не
трго ви не, тур бу лен ци је на финан сиј ским тржи шти ма и
валут ни рат про ме ни ће и гео по ли тич ки кон текст и одно се и
баланс сна га изме ђу вели ких сила. За сада САД наста вља ју са
поли ти ком окру жа ва ња и обу зда ва ња Руси је и Кине и не
пока зу је спрем ност да са било ким деле воде ћу уло гу у све ту.
Руси ја и Кина, пак, нису спрем не да при хва те такво ста ње
ства ри и у ново на ста лим окол но сти ма желе да оја ча ју сво ју
уло гу и ути цај. Слич не ситу а ци је у исто ри ји чове чан ства
често су дово ди ле до суко ба и рато ва. Дана шњи лиде ри у
Вашинг то ну, Москви и Пекин гу несум њи во су раци о нал ни
поли ти ча ри који ће желе ти и ради ти да избег ну сукоб на гло -
бал ном нивоу. Међу тим, у усло ви ма дубо ке еко ном ске и
финан сиј ске кри зе и нефунк ци о нал но сти посто је ћег међу др -
жав ног систе ма, ризи ци и опа сно сти од неже ље них суко ба
на реги о нал ном и на гло бал ном пла ну ће се пове ћа ти и зах те -
ва ће пуно држав нич ке мудро сти, међу соб ног раз у ме ва ња и
пове ре ња изме ђу нај ва жни јих цен та ра моћи да се сачу ва
свет ски мир и без бед ност. ƒ

Аутор је бив ши висо ки слу жбе ник Ује ди ње них наци ја
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у
глед ни свет ски струч ни часо пи си и екс пер ти све
гла сни је упо зо ра ва ју да ће ово бити годи на вели -
ких иску ше ња у свет ској при вре ди, финан си ја ма и
трго ви ни. „The Wall Street Journal” исти че да инве -
сти то ри има ју вео ма ниска оче ки ва ња за 2016.
годи ну. „The Economist” наво ди да се свет кре ће ка

реце си ји. Давид Сток ман, савет ник  бившег пред сед ни ка
Рега на за буџет ска пита ња, упо зо ра ва да ула зи мо у пери -
од дефла ци је епских раз ме ра и да ће свет ска при вре да
ефек тив но да се сма њи први пут од три де се тих годи на
про шлог века.

Основ ни раз лог ова квих песи ми стич них прог но за је у
томе што се изгу би ла вера у спо соб ност цен трал них бана -
ка да моне тар ним инстру мен ти ма могу спре чи ти реце си ју
и обез бе ди ти при вред ни раз вој. Од кри зе 2008. годи не цен -
трал не бан ке има ле су глав ну уло гу у напо ри ма да се сти му -
ли ше потра жња и покре не свет ска при вре да. Оне су то
поку ша ва ле да оства ре штам па њем и пум па њем огром не
коли чи не нов ца пре ко директ не купо ви не држав них и при -
ват них обве зни ца, као и држа њем камат них сто па на мини -
му му око нуле или чак у нега тив ној зони.

Сада већ поста је очи глед но да таква поли ти ка није
дала жеље не резул та те и да није дове ла до раз во ја и при -
вред ног опо рав ка. Уме сто оче ки ва ног пове ћа ња купов не
моћи и гене рал но бла го ста ња чита вог ста нов ни штва које
би пове ћа ло потра жњу и потро шњу и сти му ла тив но дело -
ва ло на раз вој, дошло је до расло ја ва ња неза пам ће них
раз ме ра, бога ти су поста ли супер бога ти, сиро ма шни су
још сиро ма шни ји, а сред ња кла са у свим земља ма посте -
пе но неста је. С дру ге стра не, ниске камат не сто пе гура ју
при вре ду у дефла ци ју, а дуго го ди шње штам па ње и уба -
ци ва ње огром них коли чи на нов ца у опти цај оста ви ли су
за собом масив не дуго ве на нивоу држа ва и кор по ра ци ја
који поста ју нео др жи ви.

Дру ги деста би ли зу ју ћи фак тор је еко ном ска ситу а ци ја
у Кини. Од кри зе 2008. годи не свет ска при вре да одр жа ва ла
се на повр ши ни нај ви ше захва љу ју ћи висо ким сто па ма
раста и огром ним инве сти ци ја ма у Кини, по неким про це на -
ма око 25 до 30 три ли о на дола ра. Крах шан гај ске бер зе у
авгу сту про шле и у првој неде љи ове годи не рас пр шио је
наде да ће Кина наста ви ти са висо ким сто па ма раста и оста -
ти локо мо ти ва која вуче за собом чита ву свет ску при вре ду,
а девал ва ци ја јуа на уне ла је неста бил ност на финан сиј ска
тржи шта и запре ти ла да под стак не гло бал ни рат валу та ма.
Кина се суо ча ва са вели ким про бле ми ма и њен модел изво -
зне при вре де се ипак пока зу је нео др жи вим на дужи рок.
Испо ста ви ло се да су мно ге инве сти ци је биле про ма ше не и

иза зо ви свет ске еко но ми је у 2016. годи ни

Реце си ја
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На Дан државности 15. фебруара 2015.
председник Републике Србије Томислав
Николић открио је на здању Дома Војске
Србије спомен-обележје „На бранику 
отаџбине”, с ликом најпознатијег српског
извиђача Драгутина Матића. Тај догађај 
био је подстицај да бронзана обличја добију 
и остале значајне личности српске војне, 
културне и научне историје, чиме је Медија
центар „Одбрана” почео обележавање 
значајних јубилеја за српски народ.

Према речима председника Николића, откривањем спо-
мен-бисте краља Александра Првог Карађорђевића „отклања-
мо још једну неправду коју смо нанели сами себи одричући се
великих људи које је родио српски народ”.

– Нема бољег места од Галерије великана Дома Војске
Србије, од ове зграде коју је подигао заједно са Степом Сте-
пановићем, при том уложивши свој новац за више од трећине
вредности – рекао је председник и додао да је краљ Карађор-
ђевић желео да Ратнички дом „негује, чува и учи младеж
Србије о славној, слободарској епопеји њихових предака”.

Идеја краља није занемарена
Председник је нагласио да је Дом Војске Србије, као и

многе зграде широм Србије, „жива прича о нашој судбини и
нашој историји”.

– На истом зиду ове зграде мењале су се табле с имени-
ма, осликавајући епохе кроз које је Србија пролазила. Али,
основна идеја коју нам је оставио краљ победник, није изневе-
рена. Нисмо занемарили жеље краља Александра Првог Кара-
ђорђевића уткане у темеље овог споменика културе од нацио-
налне важности. Како и доликује, додали смо му и војевање у
Другом светском рату у којем смо, као и увек у својој истори-
ји, бранили слободарске идеје, правду, једнакост, мир. И
додали смо жељу да више ништа не морамо да додамо овој
војничкој светињи, ни из једног новог рата – поручио је пред-
седник државе.

Како је нагласио, Србија показује да не заборавља своје
великане и заслужује да их има. 

П
редседник Републике Србије Томислав Николић
открио је 19. фебруара, у Централном холу Дома
Војске Србије, спомен-бисту краља Александра
Првог Карађорђевића, у присуству Њ. к. в. прин-
цезе Јелисавете Карађорђевић, државних секре-

тара у Министарству одбране Зорана Ђорђевића и Ненада
Нерића, начелника Генералштаба Војске Србије генерала
Љубише Диковића, високих војних старешина и представни-
ка културног и јавног живота престонице. Тиме је заокружен
пројекат Медија центра „Одбрана” – обележавање значајних
јубилеја из српске ослободилачке историје и чување сећања
на личности које су допринеле напретку војске.

Омаж
великанима

ОТКРИВЕНА 

СПОМЕН-БИСТА 

КРАЉА АЛЕКСАНДРА

ПРВОГ КАРАЂОРЂЕВИЋА
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Говорећи о биографији краља Александра Првог
Карађорђевића, Николић је посебно издвојио име које су
му дали Народна скупштина и Сенат – витешки краљ Алек-
сандар ујединитељ.

– Био је први краљ Краљевине Срба, Хрвата и Слове-
наца, потом Краљевине Југославије, све до атентата у Мар-
сеју 1934. године. У Првом балканском рату 1912. године,
као командант Прве армије, водио је победоносне битке у
Куманову и Битољу, а потом 1913. године у Другом балкан-
ском рату, битку на Брегалници. У Првом светском рату
био је врховни заповедник у биткама на Церу и Колубари,
кад је српска војска поразила војску Аустроугарске монар-
хије и на Церу извојевала прву победу у име савезника.
Славни пробој Солунског фронта, у јесен 1918. године,
српска војска извршила је под врховном командом реген-
та Александра. Чак и овако укратко изречене чињенице,
као преписане из историјске читанке, довољне су за место
краља Александра у овој престижној Галерији Дома Војске
Србије – рекао је председник Србије.

– Починили бисмо неопростиви грех када бисмо забора-
вили имена која исписују историју наше Србије. Ово је један
од најлепших начина да се одужимо српским владарима и вој-
сковођама, а нараштаје који долазе да подстакнемо да наста-
ве истим трагом – каже Николић.

Према његовим речима, држава и Војска испуњавају
часну дужност чувања успомене, неговања осећања припад-
ности заједништву, културе сећања, одавања почасти велика-
нима, али и учењу на њиховим непролазним и свевременим
вредносним системима.

– О овом здању Министарство одбране и Војска Србије
брину онако како добар домаћин брине о својој кући, па је и
то пример како су, кроз културу и војне традиције, обједиње-
ни државни интегритет и идентитет Војске. На том трагу
откривамо споменик великану наше историје – поручио је
Томислав Николић.

Галерија бронзаних ликова
Директор Медија центра „Одбрана” пуковник Стевица

С. Карапанџин нагласио је да је некадашњи Ратнички дом,
монументално здање са донжон кулом – симболом физичке
снаге, улазним тремом по угледу на седмовратну Жичу и сим-
болом духовне снаге, са мисијом вредновања најважнијих
српских традиција и неговања најузвишенијег војног етоса и
витештва, био и остао снажан симбол свеукупне одбрамбене
моћи отаџбине. Једина правилна веза између прошлости,
садашњости и будућности, према речима пуковника Карапан-
џина, давно уређена релацијом у којој само онај ко познаје и
поштује своју прошлост, може да се одреди у садашњости и
да планира будућност.

– Великани су ту ради нас, да нас подсећају да је и у
ратовима могуће и потребно остати човек, али и да је највећа
жртва дати себе својој земљи, свом народу, за ближње, за
све оне који бејаху, за све оне који ће доћи, за вечност. На
овај начин обележене су три годишњице важне за српски
народ – стогодишњица Првог светског рата, два века од
подизања Другог српског устанка и седам деценија од победе
над фашизмом. Те годишњице, као и јубиларне годишњице
рођења, смрти или значајних остварења великана, путујући
кроз време сусреле су се у 2015. години у Дому Војске Србије
– каже пуковник Карапанџин.

На тај начин Централни хол претворен је у својеврсну
галерију, у коме су до сада свој бронзани лик добили Наде-
жда Петровић, Ђорђе Вајферт, генерал Јован Драгашевић,
Станислав Бинички, Арчибалд Рајс, генерал Коча Поповић,
Владислав Петковић Дис, свети игуман Пајсије и свети ђакон
Авакум, а бронзане бисте војвода Степа Степановић и краљ
Александар Први Карађорђевић.

После откривања бронзане скулптуре, у Свечаној сали
Дома Војске изведен је културно-уметнички програм „Херој-
ски темељи наших дана”. Глумци са Академије уметности и
хор „Србски православни појци” оживели су кроз десет сцена
личности из славне српске историје које су до сада добиле
своје место под сводовима Дома Војске Србије. ƒ

Мирјана КРСТОВИЋ
Снимио Горан СТАНКОВИЋ



Ж
ивот на при ча послед њег добит ни ка при зна ња
„Иван Мар ко вић” од првог рад ног дана веза на
је за вој ску и људе који носе уни фор му. Зато и
не чуди што је, после више годи на медиј ског

пра ће ња, добио при зна ње систе ма одбра не за свој несе би -
чан допри нос. 

Први кон такт с вој ском др Вла ди мир Баро вић имао је
још као вој ник вој не поли ци је на одслу же њу рока у сом бор -
ској касар ни „Аеро дром” и на бео град ској „Бањи ци”. И
данас се сећа интен зив не обу ке и лого ро ва ња на Фру шкој
гори и Копа о ни ку. 

– Вој ни рок про шао је брзо. Оста ле су лепе успо ме не
и, до дана шњег дана, сте че на вој нич ка познан ства – сећа
се Баро вић дана у уни фор ми који су, на одре ђе ни начин,
ути ца ли на њего во пото ње про фе си о нал но нови нар ско и
про све тар ско опре де ље ње.

Убр зо по дола ску из вој ске поста је репор тер у Инфор -
ма тив ној редак ци ји Радио-теле ви зи је Вој во ди не. Ту се, по
иска за ној жељи и инте ре со ва њу, уз сво је вр сно мен тор ство
доа је на нови нар ства – уред ни ка Мила на Пешу та укљу чу је у
реа ли зо ва ње еми си је „Чува ри мира”, посве ће не раду и
живо ту при пад ни ка вој ске.

ДР ВЛА ДИ МИР БАРО ВИЋ, ДОБИТ НИК НОВИ НАР СКЕ НАГРА ДЕ „ИВАН МАР КО ВИЋ”
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Ово го ди шња нови нар ска награ да „Иван

Мар ко вић” оти шла је у руке др Вла ди ми ра

Баро ви ћа, доцен та Фило зоф ског факул те та 

у Новом Саду, за репор та жу „Чува ри 

панон ског мира”, обја вље ну у „Новом 

мага зи ну”, која је, пре ма речи ма жири ја

„модер ним репор тер ским јези ком” 

доча ра ла Реч ну фло ти лу Вој ске Срби је 

и људе који је чине

ПРО ФЕ СИ ЈА 
ПРОТ КА НА ВОЈ СКОМ

Снимила Д. СТЕФАНОВИЋ



– Еми си ја се, захва љу ју ћи садр жа ју и удар ном тер ми ну
еми то ва ња, вео ма добро коти ра ла и беле жи ла вели ку гле да -
ност. Рад на њој прак тич но је озна чио и поче так мог медиј -
ског анга жо ва ња у пра ће њу систе ма одбра не и вој ске –
каже Баро вић, коме је „ватре но крште ње” била репор та жа
о про фе си о нал ној чувар ској слу жби, након чега је с теле ви -
зиј ском еки пом оби шао све вој не поли го не, изве шта ва ју ћи о
раду вој ске, вежба ма и анга жо ва њу на пру жа њу помо ћи ста -
нов ни штву за вре ме попла ва. Ипак, сни ма ње јед ног при ло га
посеб но му се уре за ло у пам ће ње – обу ка при пад ни ка Спе -
ци јал не бри га де, када су поча шће ни чуве ним вој нич ким
дели ка те си ма из при ро де – прже ним ска кав ци ма, мра ви ма,
жабљим бата ци ма и зми ја ма.

Упра во је уз рад на теле ви зи ји Баро вић маги стри рао и
као струч ни сарад ник почео да ради на Одсе ку за медиј ске
сту ди је Фило зоф ског факул те та у Новом Саду, где убр зо
доби ја и стал но запо сле ње. Сле де рад на док тор ској дисер -
та ци ји, изме ђу оста лог веза ној и за систем одбра не и анга -
жо ва ње вој ске, и опре де ље ње за рад са сту ден ти ма, буду -
ћим „медиј ским послени ци ма”.
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ОБИ ЛА ЗАК 
ПАНОН СКИХ МОР НА РА
Сва ка гене ра ци ја сту де на та жур на ли сти ке

један пут у годи ни про ве де више часо ва у Реч ној
фло ти ли. Након инфор ми са ња о једи ни ци, њеној
уло зи и зада ци ма, сле ди оби ла зак спо мен-собе и
сти ца ње уви да у бога ту тра ди ци ју бро да ра ца и
мор на ра са Дуна ва. Затим, сле ди упо зна ва ње са
реч ним рони о ци ма, сагле да ва ње њихо ве обу ке и
рада, плов них сред ста ва и могућ но сти упо тре бе
при ли ком пру жа ња помо ћи цивил ном ста нов ни -
штву. И за крај, крат ка вежба и дру же ње уз пло -
вид бу јед ним од бро до ва.  

СТРУЧ ЊАК ЗА КРИ ЗУ

Др Вла ди мир Баро вић рођен је 17. мар та 1978.
годи не у Новом Саду. На Одсе ку за исто ри ју Фило зоф -
ског факул те та у Новом Саду дипло ми рао је 2004, а
2007. годи не, на истом факул те ту и одсе ку, и маги стри -
рао. Док тор ску дисер та ци ју „Изве шта ва ње у кри зним
ситу а ци ја ма и ети ка нови нар ства” одбра нио је 2010.
годи не, на Факул те ту поли тич ких нау ка у Бео гра ду. У
зва ње доцен та на Фило зоф ском факул те ту у Новом
Саду иза бран је 2011. годи не. Пре да вач је на пред ме ти -
ма Истра жи вач ко нови нар ство, Деск и редак ци је, Вели -
ка ни срп ског нови нар ства, Изве шта ва ње у при род ним
и иза зва ним ката стро фа ма и несре ћа ма, Изве шта ва ње
у рат ним и кри зним ситу а ци ја ма. Током више го ди шњег
рaдa у новинaрству, уређивaо је и водио еми си ју
„Трaгови” нa Теле ви зи ји Вој во ди не и изве шта вао о
актив но сти ма при пад ни ка једи ни ца Вој ске Срби је са
тери то ри је Вој во ди не. 

– Посеб но сам се заин те ре со вао за медиј ско пра ће ње
тре ће миси је вој ске, подр шку у слу ча ју при род них непо го да
и ката стро фа, наро чи то већих раз ме ра, у који ма су угро же -
ни људ ски живо ти, живот на сре ди на и мате ри јал на добра.
Вој ска рас по ла же струч ним људ ским и мате ри јал ним ресур -
си ма, има одго во ран команд ни ланац, зна се ко, шта, како и
када ради, и њена уло га је ту неза мен љи ва. И, нарав но, с
медиј ског ста но ви шта увек инте ре сант на – при ча Баро вић и
дода је да током пре да ва ња о уло зи и функ ци о ни са њу вој ске
у слу ча је ви ма при род них ката стро фа често при ча са сту ден -
ти ма жур на ли сти ке, а инфор ма ци је доби ја „из прве руке” у
ново сад ској Реч ној фло ти ли. И тако већ годи на ма. 

– Веро ва ли или не, део сту де на та, након завр ше ног
факул те та, тежи да наста ви сарад њу са једи ни ца ма вој ске
широм држа ве, уз изгра ђен респект пре ма тој инсти ту ци ји
и њеним при пад ни ци ма – твр ди Баро вић, на чију је ини ци ја -
ти ву пре неко ли ко годи на сарад ња Фило зоф ског факул те та
у Новом Саду и Коман де Фло ти ле доби ла нову димен зи ју.

– Као пред сед ник акти ва Црве ног крста на Фило зоф -
ском факул те ту ини ци рао сам и хума ни тар ну сарад њу са
вој ском. Наи ме, када се на Факул те ту орга ни зу је акци ја
добро вољ ног дава ња крви њој се увек при дру жи и десе так
при пад ни ка Реч не фло ти ле. Тако ђе, када се у Реч ној фло ти -
ли орга ни зу је добр о вољ но дава ње крви њених при пад ни ка,
при дру жи им се и део наших сту де на та. Све сни смо да има -
мо зна ње да на факул те ту напра ви мо нај бо ље нови на ре,
пси хо ло ге, јези ча ре, али ако од сту де на та не изгра ди мо пре
све га добре људе, спрем не да дру го ме пру же помоћ, онда
нисмо ништа ура ди ли – каже Баро вић исти чу ћи важност не
само обра зов не, већ и вас пит не уло ге пре да ва ча. 

Уза све то, тај рође ни Ново са ђа нин успе ва да нађе вре -
ме на и за при ку пља ње поне ког ста рог музеј ског кома да
хлад ног оруж ја. Неко ли ко екс по на та већ је покло нио за
витри не спо мен-соба Реч не фло ти ле и Прве бри га де.

Иако је до сада добио више при зна ња и награ да локал -
не само у пра ве и хума ни тар них орга ни за ци ја, ово го ди шња
нови нар ска награ да „Иван Мар ко вић” издва ја се од оста лих,
како сам каже, пре све га због нови на ра чије име носи и
угле да инсти ту ци је која је доде љу је. Али, не забо ра вља да
при зна ња коли ко годе, толи ко и оба ве зу ју. ƒ

Буди мир М. ПОПА ДИЋ
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ОПОМЕНЕ
И САВЕТИ

Склони смо да их заборавимо 

и на једно уво чујемо, а у данима 

и месецима који долазе могу

нам затребати

ПРАЗНИЧНЕ БЕСЕДЕ

К
ада људи поричу и заборављају Бога љубави,
распада се породица као њено земно остваре-
ње и јављање – то јест, заједница мушког и
женског као Света Тајна љубави и рађања за
живот вечни. Што је мање вере у Бога, што је

мање Бога и Божје љубави у људима, то је све мање љуба-
ви у људским односима; све је мање истинске љубави у
браку, породици, друштву – то све више међу људима и
у људима царује лажна љубав и самољубље.

Људско биће је по природи и призвању створено за
љубав. А као што људски организам потребује здраву
храну, то човек, губећи праву љубав и здраву храну,
замењује их сурогатима љубави и хране. (...) Није ли
наше доба поново кренуло путем смрти, путем замењи-
вања истине Божје лажју, путем служења твари уместо
Творцу? Заиста, човек је данас у опасности више него
икада да замени Бога сатаном, лажним божанством и
лажним знањем, истинску љубав оним што Свети Јован
Боговидац назива „похот телесна, и похот очију и надме-
ност живљења”.

Наше слављење Божића, као слављење Бога љубави и
истинске човечје љубави, као и светиње рађања за вечни
живот, догађа се у времену човекове употребе али и злоу-
потребе Божјег давања и дарова. Та злоупотреба неминов-
но изазива поремећај основног поретка и правила живље-
ња, узрок је зла и многих болести, угрожава здравље како
човека тако и природе, и доводи до губљења смисла живо-
та. Одбацивање и гажење древних хришћанских и свечове-
чанских моралних основа живота, и на њима грађеног истин-
ског људског постојања и достојанства, води поремећају
саме наше природе и живота. Христово Рождество позива
на повратак исконским моралним вредностима, на уздржа-
ње, на целомудреност живота младих, на светињу брака,
подвиг, пост и молитву.

У овом, дакле, нашем времену, у којем је све на про-
дају – нарочито светиња љубави и смисла живота, Бого-
младенац Својим Рождеством позива све људе свих вре-
мена на задобијање вечне божанске љубави, бесмртног
здравља и пуноће живота, у заједници Бога Оца и Сина и
Духа Светога, Једног Бога у Тројици слављенога...”

(Из Божићне посланице Архиепископа 
пећког, митрополита београдско

-карловачког и патријарха 
српског Иринеја, 2015. година)

„... Шта видимо у савременом свету? Видимо да су
се људи и народи веома удаљили од Бога. Али не само од
Бога, већ и међусобно јер то једно с другим иде. Видимо
да Свеспасавајуће Име Божје и Самога Бога многи више
псују неголи што Га славе и призивају у помоћ. Видимо
да се највећи грех, грех убијања човека и читавих људ-
ских заједница свакодневно врши и то често у име Бож-
је. То је за нормалан ум и разум непојмљиво. Питамо се
зар је могуће да неко са именом Божјим на уснама убија
невину децу, жене, заробљенике и прогнанике? У име



којег и каквог Бога то
чини? У име које и какве
религије то чини? Због
овакве псевдорелигијске
изопачености имамо ово-
лико немира и страхова у
свету, који нису ништа
друго до ли плодови акти-
не безбожности псевдо-
верника. 

Браћо и сестре и
драга децо духовна, пози-
вамо вас у име Бога, у име
Новорођенога Христа
Господа, да чувамо себе и
свој народ од свепогуб-
ног богохуљења и грехо-
ва који вапију до небеса.
Ако је Господ дошао да
спасе сваког човека,
обнови му стваралачко
назначење и да му живот вечни, како онда да се ико
дрзне да човеку одузме божански дар живота, било у
мајчиној утроби било овде на Земљи?

Без истинског и животног мира са Богом својим
немогућ је мир са браћом својом, немогућа је и добра
воља међу људима и народима. Знајући то, браћо и
сестре и драга децо духовна, позивамо вас да се изми-
римо са Богом својим. Завапимо Му у покајању као онај
изгубљени, блудни син у јеванђелској причи, а Он ће нас
раширених руку примити!

Уместо добре воље и љубави међу људима и наро-
дима сведоци смо планетарне експанзије егоизма,
суревњивости, антагонизама и надгорњавања – порока
који изазивају забринутост, страх и зебњу за будућност
овога света. Упутимо молитву Богомладенцу Христу да
онима који данас воде своје народе, па и читав овај свет,
подари мудрост и доброту, љубав и смиреност, како би
овај свет извели из најдубље моралне и егзистенцијалне
кризе...“ 

(Из Божићне посланице Архиепископа 
пећког, митрополита београдско

-карловачког и патријарха 
српског Иринеја, 2016. година)

„... Данас, као и одувек, самољубље и саможивост
прете да униште значај ове и овакве несебичне саможр-
твене Христове љубави, на чијем пламену се греју сва бића
и сва створења. Само вера у човекову бесмртност и вечну
одговорност за свој живот и дела сажиже својим пламе-
ном саможивост као лажно начело живота, откривајући,
да је у саможртвеној љубави према Богу и ближњем,
нашем вечном брату и сабрату, излаз и спас из свих чове-
кових заблуда, мрака и безизлаза. Само душе обасјане и
обновљене светлошћу Васкрсења Христовог и надом у

опште Васкрсење мртвих ослобађају се себичности и
непоштења, страха и грамзивости; задобијајући стид и
доброту, налазе праву меру свега што је пролазно и рав-
нотежу између светиње општег и заједничког добра и лич-
них потреба; уче се братском дељењу добара и срдаца у
тајни ломљења хлеба живота, то јест, у Тајни Причешћа
Телом и Крвљу Христовом.

Славећи Васкрсење Христово, ’у Коме живимо, кре-
ћемо се и јесмо’, руковођени пастирском бригом, позива-
мо вас, браћо и сестре, да исповедате и чувате своју веру
православну, и то, не речима, већ животом – делатно и
истрајно. Чувајмо се свих оних који ’долазе у оделу овчи-
јем, а изнутра су вуци грабљиви’. У миру и љубави похађај-
мо своје храмове и своје светиње, учествујући у богослу-
жењу и причешћујући се Божанским Тајнама Христовим.

Знамо добро шта значи држати се здравог учења о
побожности, а шта, пак, значи и куда води залудно препи-
рање, ’од чега настаје завист, свађа, хуљења, лукава подо-
зрења, празна надмудривања људи изопаченог ума и
лишених истине, који мисле да је побожност извор добит-
ка’. Зато, у заједничкој молитви, ’сами себе, једни друге и
сав живот свој Христу Богу предајмо!’

Једним устима и једним срцем пева се молитва
јединства вере и заједништва Духа Светога, на славу
Свете Тројице и очување православне црквено-народне
саборности. Помолимо се Господу Васкрсломе да се мир
врати свуда одакле је протеран, на првом месту у наша
срца и у наше домове. Чувајмо светињу хришћанскога
брака, јер је она основ узвишене, здраве и честите хри-
шћанске породице...“ ƒ

(Из Васкршње посланице Архиепископа 
пећког, митрополита београдско

-карловачког и патријарха 
српског Иринеја, 2015. година)
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И
ако је Сергије Троицки, пре више од педесет година, одлучно одбацио
хипотезу о постојању неког посебног словенског превода Законопра-
вила до Св. Саве, ова тема ни данас не губи на актуелности, јер су у
литератури (посебно у Русији) и даље присутне полемике око Савиног
ауторства. Да подсетимо, доста се писало да је Свети Сава једноставно

преписао старије грчке и словенске текстове, или је, пак, посао око преписивања
он само организовао. Мада је Јагићеву хипотезу о бугарском пореклу Крмчије С.
Троицки аргументовано одбацио средином прошлог века, наводећи да она не наи-
лази на подршку, сем код неких бугарских писаца, 1948. године са жаљењем ипак
признаје да Јагићева основна мисао како Св. Сава није био преводилац Крмчије „до
данашњег дана влада у науци”. 

Низале су се расправе и претпоставке да је Законоправило прерада руског
светогорског предлошка, проширена кодификација превода Аристина и Зонаре,
или самостална прерада и компилација разних правних зборника, међу њима грч-

САВА ЈЕ
ТВОРАЦ 

Сава Немањић је 

годинама сакупљао и

преводио грчке законе

како би сачинио своје

Законоправило, зборник

без кога се једноставно

није могло замислити

будуће управљање 

српском црквом чије је

осамостаљивање Сава

стрпљиво планирао и

очекивао. Номоканон је

настао као претеча и

симбол аутокефалности

српске цркве, а постао је

њен чувар и правни 

утемељитељ. Имати

аутокефалност цркве

без номоканона, 

у данашње време, 

изгледало би као имати

државу без устава. 

Посебан значај 

зборника је у томе што

је он садржао и бројне

грађанско-правне норме

којима су се уређивали и

односи у држави.

Пише
Петар ЗОРИЋ

ЗАКОНОПРАВИЛО
СВЕТОГ САВЕ (3)



ких и руских, коју је наводно урадио Сава користећи се већ
постојећим преводима. У литератури се наводио и попис
Манастира Ксилурга из 1142. године, где је поред 49 руских
књига поменут и један номоканон. 

Сматрало се да је Сава тај рукопис видео у Пантелејмо-
ну и искористио га за свој номоканон. Настао је негде између
1071–1091. године, устјушког је или јефремовског типа. Ако
је овакав, Ксилуршки рукопис, или било који други руски пре-
вод постојао пре Св. Саве, онда је несхватљиво зашто је
руској цркви у време митрополита Кирила било потребно да
се постара за превод Крмчије српске редакције, и то путем
бугарског посредништва. Сводећи расправе научника (В. Јаги-
ћа, А. С. Павлова, В. Н. Бенешевича, А. И. Соболевског, А.
Соловјева, С. Троицког, А. Белића, В. Ћоровића, М. Сперан-
ског, В. Мошина, И. Жужека, Ј. Н. Шћапова и других) о Сави-
ном ауторству, Димитрије Богдановић закључује да „нема
озбиљног разлога да се сумња у главну тезу Сергија Троицког
да је Крмчија у својој коначној форми настала трудом Св.
Саве у Солуну 1220. године”.
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Пажљива истраживања показују да се Законоправило
знатно разликује од свих осталих номоканона и да није тачна
тврдња Сперанског, Соловјева и Мошина да наликује Устју-
шком и Јефремовском препису. Његова својеврсност и ориги-
налност изражена је у вештој синтези пуних и скраћених
канона, Аристинових и Зонариних тумачења, избору речи,
сложености појмова и др. Сава је при избору номоканонских
грчких зборника, или провери правилног поимања сложених
грчких појмова, за помагаче могао имати Русе и Грке (за то,
према М. Петровићу, у изворима нема непосредне потврде),
што најбоље објашњава и присуство русизама, због којих су
неки и оспоравали Савин оригиналан допринос. Његов номо-
канон, за разлику од Устјушког и Јефремовског, садржи тума-
чења која долазе после правила и осликавају креативност и
аутентичност овог дела.

Тврдња како није имао довољно времена за превод
током кратког боравка у Манастиру Филокали, у Солуну,
после стицања аутокефалности, те је зато искористио ранију
номоканонску грађу и унео је у своје дело, није оправдана. Тај
период јесте кратак, али је Сава тај посао отпочео знатно
раније, по Милашу између 1192–1208. године, док М. Петро-
вић почетну границу везује за 1204. годину, по стицању архи-
мандритског достојанства. „Имајући у виду све те чињени-
це”, тврди Петровић, „склон сам да верујем да је Сава на
изради Законоправила благовремено почео да ради, можда
још у Хиландару од 1204. године када су га у Солуну четири
Грка епископа, на челу са солунским митрополитом Констан-
тином, произвела у архимандрита, и то, како казује Доменти-
јан, његов животописац, по промислу Божјем и по свом
грчком закону да буде архијереј”. Посао око избора и
превођења текстова за ту тако обимну и по разноврсној
грађи из области догматике, црквеноканонског и грађан-
ског права веома сложену књигу – Законоправило, могао
је да настави као студенички игуман – архимандрит изме-
ђу 1206. и 1217. године, нарочито у тишини своје посни-
це, недалеко од Студенице. 

Дуго припремано Савино дело
Израда Законоправила на темељима византијских номо-

канона, и истовремено подизање Жиче, започето 1206. годи-
не, као будућег архиепископског седишта у Србији, предста-
вљају два синхронизована и вишегодишња посла, који наја-
вљују крајњу Савину намеру – оснивање самосталне Српске
цркве. За време његовог бављења у Манастиру Филокала у
Солуну, по повратку у Србију из Никеје, могла је евентуално
да се уради само нека врста дораде или ревизије Законопра-
вила, али не и да се овде уради цела књига. Генерално, може-
мо закључити да је Законоправило дуго припремано, паралел-
но са пословима везаним за аутокефалност српске цркве, да
је оно плод великог Савиног труда и да је он, вероватно, у
Никеји 1219. године патријарху Манојлу поднео на увид ско-
ро готов препис текста зборника. Тешко да би, иначе, васе-
љенски патријарх пристао на осамостаљивање српске цркве
пре него што се увери у постојање номоканонских књига (или
књиге) помоћу којих би се нова црква управљала.  

Да је у питању заиста Савино дело, како тврди Миодраг
М. Петровић као најбољи његов познавалац, потврђује и сама
анализа састава списа и текста Законоправила. Наиме, у
тумачењу 34. апостолског правила Свети Сава проширује
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Аристина, помињањем „митрополитског или архиепископ-
ског достојанства”, дакле, објашњењем каквог иначе нема у
грчким канонским и номоканонским кодексима. Из овога,
према Петровићу, проистиче закључак да је Сава себе уна-
пред, још док је радио на Законоправилу, видео у својству
архиепископа и поглавара цркве, када је уређивао однос
архиепископа са подручним му епископима. Даље, у тумаче-
њу 58. апостолског правила, Сава проширује Зонарин текст
својим тумачењем: „Скопос значи високо брдо на којем се
поставља стража, и ко на његовом врху стоји, стражари и
осматра тамо и овамо. Епископом се назива онај ко се зове
стражар или осматрач. Стога, наравно, стражар и осматрач
треба да бдију а не да се лење”. Скраћеном 82. апостолском
правилу за тумачење ставио је пун текст правила и дао обра-
зложење: „И ово је то исто 82. правило светих апостола, у
којем је и тумачење”. Такође, скраћеном 83. апостолском
правилу за тумачење ставља пуно правило, у коме четврти
падеж присвојног придева „ромејску” преименује у „војвод-
ску”, како би прилагодио текст приликама у Србији. Честа су
и Савина објашњења ради бољег разумевања, као што се, на
пример, у 37. апостолском правилу каже: „Јелински ипрвере-
теј, римски се каже октобар”. 

Таквих примера има још много. Негде Сава преузима
пуна правила, негде их проширује Аристиновим и Зонариним
тумачењима, негде ставља пуна правила место тумачења, пре-
узима скраћена (синоптичка) правила, а понегде оставља пра-
вило без тумачења, и све то ради потпуно по свом нахођењу. 

Трагајући за непобитним доказима Савиног ауторства,
позивамо се и на помињање његовог имена у поговорима
четири стара преписа Законоправила, у Рашком, Пећком,
Милешевском и Морачком:

„Изиђе, пак, на светлост нашег језика овај божанствени
спис старањем и љубављу великом и жељом из младости
освећеног, богочастивоги преосвећеног и првог архиеписко-
па све српске земље кир Саве, синапреподобног оца Симео-
на, првога наставника све Српске земље...”

У Иловичком рукопису поговора нема, као ни помена о
Св. Сави. Мотив таквог пропуста, тврди С. Троицки, личног је
карактера. Наиме, преписивач Богдан свесно је направио
пропуст јер је на крају преписа, уместо помињања Св. Саве,
желео да каже неколико љубазних речи на рачун свог госпо-
дара, епископа Неофита. Потпуни поговор са помињањем
Савиног имена налазио се у несачуваном препису из 1262.
године, који је руски митрополит добио из Бугарске, са кога
је, иначе, урађен Рјазански препис. То што се Савино име не
помиње у новијим српским преписима Законоправила, може
бити разлог да је његово ауторство било већ општепознато,
па се понављање те чињенице сматрало непотребним. 

Када се унесемо у садржај поговора Савиног Законопра-
вила, можемо лако утврдити његово ауторство. Међутим, оно
што нам на основу самог поговора остаје непознато јесте
колики је његов стварни допринос у изради Законоправила,
да ли је он само организовао посао, односно, да ли му је неко
помагао у раду или га је сам писао. Оно око чега су се научни-
ци сложили јесте да је номоканон саставило једно лице које
на почетку није најбоље познавало грчки језик и због тога је
чинило доста грешака у превођењу. Број тих грешака је с
временом смањен, а квалитет превода побољшан. Аутор
се у почетку налазио под јаким утицајем руске лексико-
графије и ортографије, али се с временом ослободио тог

утицаја и писао правилним српско-словенским језиком.
Стога, можемо извући и закључак да је аутор дуго радио
на свом делу, да је посао започео као млад и неискусан у
лингвистичком и канонском смислу, али се после дугих
година извештио, што још једном потврђује тезу да је
Сава дуго и плански радио на Законоправилу, као и на сти-
цању аутокефалности српске цркве.

Номоканон је свакако састављао један човек. Он је сло-
бодно слагао грађу, комбиновао Аристина и Зонару, често их
мењао и преправљао, тумачио и коментарисао разна правила
која нико други на такав начин није чинио, прилагођавао
одређене термине како би их Срби боље разумели. Такву сло-
боду у оно време могао је имати само први српски архиепи-
скоп. Он је тај који је истрајно радио на аутокефалности, те је
сасвим природно да је и творац оваквог дела. Обично лице
није могло извести такав подухват, спремање превода, при-
бављање грчких извора, потребног материјала, на првом
месту пергамента, што је у то време био веома скуп посао.
Ако Законоправило није начинио Сава, поставља се питање:
Зашто су овај номоканон прихватиле и друге словенске пра-
вославне цркве? То се, свакако, не би десило да није био у
питању велики ауторитет који је уживао његов творац. Ако
није Сава, како се догодило да је име тог великог трудбеника
остало заборављено, а позната су нам имена обичних препи-
сивача, Теофила, Богдана, Георгија и других. 

Стога, М. Петровић је у праву кад каже да се „може оче-
кивати да ће и будућа истраживања све више потврђивати
лично учешће Светога Саве не само при избору грађе за Крм-
чију, него и у превођењу неких грчких текстова. Синтеза
скраћених канона или коментара са интегралним текстом
канона, као и замена синоптичких канона пуним текстом,
имају посебну важност за ово питање и не иду у прилог тези
којом се оспорава пуно учешће светог Саве у изради Крмчи-
је”. Сазнања на основу анализе превода Законоправила на
савремени српски језик, који је овај аутор објавио 2005. годи-
не, у односу на познате одговарајуће номоканонске грчке
текстове, „неодољиво упућују на Светога Саву као састављача
и преводиоца”.

Упорна заштита угрожених 
У области световног права, Савино Законоправило у

великој мери ослања се на Прохирон, византијску кодифика-
цију првенствено грађанског права с краја 9. века, чији је пре-
вод (на српски језик) Св. Сава готово у целини укључио у свој
зборник. Прохирон је међу Србима био познат под називом
„Закон градски”, док су неки његови делови касније сачиња-
вали део Душановог законодавства. Једна од битних каракте-
ристика Савиног Законоправила јесте да оно садржи бројне
одредбе управо о заштити социјално угрожених слојева ста-
новништва. Већ у четвртој уводној глави велича се хришћан-
ска солидарност и једнакост свих пред свима: 

„Јер, не рече Оче мој, већ Оче наш... те нико нипошто
да не брине само о себи, него о ближњем, и нико да нема
ништа више од другог: ни богаташ од сиромаха, ни господар
од слуге, ни кнез од онога над којим влада, ни цар од војника,
ни премудри од неученог, јер свима је подарио једну благо-
родност.” 

У 48. глави, где су смештене одредбе Мојсијевог законо-
давства, преузете из његове III и V књиге, у оквиру заглавља
„о суду и о правди” налазе се норме о заштити сиромашних и
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„часних домова”. Затим, у 14. глави, у оквиру правила поме-
сног сабора у Сардикији, пише да ако угрожени „замоле епи-
скопа да им помогне”, овај је дужан да лично „приступи к
цару и, колико може, моли да им помогне”, или шаље служи-
теља. „Часни домови” збрињавали су сиромашне, старе,
децу, имали административно и управно особље, покретну и
непокретну имовину, коју су стицали завештањем, њихово
пословање обављало се под надзором и инструкцијама епи-
скопа. Цареви су се трудили да побољшају положај тих
институција. Тако 120. Јустинијанова новела предвиђа да у
случају када је дарована имовина под теретом, он се преноси
на дародавца и његове наследнике. Ову новелу за свој номо-
канон узео је и Сава, уврстивши је у 47. главу Законоправила.

Већ поменута 48. глава садржи и заглавља „о поштовању
седих стараца” и „о онима који досађују оцу и мајци”. Ове
одредбе штите родитеље и старије људе уопште. Деца су
обавезна да се старају о својим родитељима како најбоље
умеју, а ако их не поштују, предвиђена је за њих смртна
казна. „Ако човек злоставља оца свога и мајку своју да се
казни смрћу”. „Ко бије оца свога или мајку своју да се погу-
би”. У односу на Законоправило, Прохирон је у својој 33. гра-
ни чак блажи, и предвиђа само лишавање наследства. „Ко
има сродника: или глува, или нема, или безумна, или суману-
та, ако се не стара и не управља њиховом имовином – не
може да их наследи.” „Ако ко подигне руку на своје родите-
ље, или им нанесе тешке и ружне увреде, или их оклевета за
кривице које се не односе на цара и државу, или враџбинама
– пошто живи као врач – или отровом, или на други начин
покуша да угрози живот својих родитеља, наређујемо да
такав буде лишен наследства.” Евидентно је да је Сава, по
тежини, саставио различите одредбе, те за непоштовање
неке правне норме предвиђа различите санкције. То је заиста
тако. Прохирон принципијелно садржи нешто строже санк-
ције, пренете из робовласничког система, за разлику од Зако-
ноправила, које се темељи на хришћанском учењу о социјал-
ној правди. Због тога Законоправило није могло да се приме-
њује интегрално, али се Сава ипак одлучио на овакав потез
(задржавајући одредбе оба сустава) да би сачувао целовитост
Прохирона. У сваком случају, његов законик садржи бројне
одредбе о заштити старијих, али и узајамне обавезе родите-
ља и деце, што се најбо-
ље може видети у 13. и
14. канону осме главе.  

Заштита жена
Пети и 48. апостол-

ски канон прве главе
узимају жену у заштиту.
Као једини прави разлог
за развод наводи се пре-
љуба. Чак и „Ако ко има
бесну жену, која и окове
носи – другу да не узи-
ма”( 34. глава ). Сава је,
на пример, по питању
развода био доста строг,
док је, истовремено, у
Византији раскид брака
био могућ, а разлози за
њега су, поред прељубе,
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обухватали и случајеве развратног понашања жене, побачаја,
покушаја убиства супружника, душевне болести, трогоди-
шње импотенције, дуготрајног одсуства супружника, заро-
бљавања. Законоправило се старало и о заробљеницима,
изгнаницима и заточеницима, а 48. глава садржи и заглавље
„о томе да се не лишава плате сиромах и сваки најамник који
ради”. Иако нам је познато да се хришћанска црква формал-
но противила остацима робовласништва (робовласничких
односа), она, ипак, није позивала на насиље и нагло разбија-
ње ове нехришћанске појаве, већ је захтевала од робова
послушност, с циљем да код господара пробуде идеју о дава-
њу слободе, указујући да они нису нижа бића. У Прохирону
се, на пример, огледају јаки корени робовласничких односа,
па се чак у трећој глави 34. гране даје опис шта заправо
робовање представља:

„Робовање је установљење незнабожачког закона, по
којем се неко потчињава господарењу другог насупрот зако-
ну природе, јер природа је све учинила слободним, а замисао
о ратовима је донела робовање, пошто ратни закон налаже
да побеђени у рату робуј онима који су их победили.” 

Хришћанска црква покушала је донекле да ублажи стро-
гост робовласничког система, па је, примера ради, свештен-
ство од цара тражило заштиту за робове који би побегли у
цркву. О томе се детаљно говори и у 40. глави Законоправи-
ла ( „...о робовима који прибегавају у цркву”). Ту Сава цитира
Аристина који каже: „за ослобођење робова који бивају у
црквама, да се замоли од цара”. Овде Аристин није дао
коментар, те се Сава послужио Зонариним: „Робови, прибе-
гавајући црквама због неких дела – узрока, добијаху слободу;
то су епископи сматрали да је правично, а господари су поку-
шавали да их поново привуку на робовање, зато и изволише
оци да о томе подсете цара”. Ово је још један очигледан
пример Савиног ангажовања у креирању Законоправила, где
се јасно може видети како су грчки транспланти слагани и
како је ово дело, са још много сличних примера, постепено
попримало јединствену форму, коју не можемо наћи ни у јед-
ном другом правном извору. ƒ

(Крај)



П
ри помену оригиналне, турске варијанте
имена кладовског утврђења – Фетислам
(тур. „победа ислама ) прва асоцијација
наводи на помисао о удаљеној и бајколикој
оријенталној фортификацији. Међутим,
иза тог необичајеног термина крије се

један од најзначајнијих утврђења на српском делу Доњег
Дунава – Кладовски град.

Настанак Фетислама везује се за име једног од нај-
значајнијих османских владара – султана Сулејмана
Величанственог. Наиме, након освајања Београда 1521.
године капије угарске краљевине коначно су биле отво-
рене за наставак ширења османског царства на просто-
ре средишње Европе. Како би оснажио регију Доњег
Дунава и од ње начинио стратешки важну базу за кон-
тинуирано надирање ка северу и северозападу, султан
је издао наређење да се на том простору обнови или
подигне читав низ утврђења.
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Историографска наука недвосмислено је утврдила да је стратешки важан 
утврђени кладовски град настао 1524. године као непосредна последица прве
фазе вишедеценијских османских офанзива ка Панонији и средњој Европи, 
а нaпуштeн је 1867. кaдa су га Tурци, кao и oстaлe утврђeнe грaдoвe 
предали Србији

У Т В Р Ђ Е Њ А  У  С Р Б И Ј И  –  К Л А Д О В О

Фетислам
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Године изградње

На рушевинама некадашњег утврђења 1524. године
османске власти почеле су са градњом Фетислама. Исто-
ријски подаци указују на то да је изградњу надгледао
заповедник османске војске Бали-бег. 

Та срeдњoвeкoвнa тврђaвa, укупнe пoвршинe oкo 18
хектара, и данас сe нaлaзи нa сaмoj oбaли Дунaвa, нa
улaску у Клaдoвo из зaпaднoг прaвцa. Чинe je двe
фoртификaциoнe цeлинe, Вeликo и Maлo утврђeњe.

Вeликa тврђaвa или, како се још назива, Вeлики грaд,
у oснoви je пoлигoнaлнa с димензијама 480×260 метара и
по стилу представља кaснoсрeдњoвeкoвну тврђaву, с
шест кулa бaстиoнa које су међусобно пoвeзaне
бeдeмимa и зидaним прoлaзимa. Некада је била
oкружeнa вoдeним рoвoм, сa кoнтрaeскaрпoм ширинe
дo 30 метара и сa пoкрeтним мoстoвимa, испрeд све три
глaвнe кaпиje – Дунaвскe, Oрoспи и Вaрoш кaпиje.
Изнaд лучнo зaсвeдeних глaвних улaзa капија тoкoм
пoслeдњe oбнoвe и рeкoнструкциje пoстaвљeни су
пoчaсни нaтписи, кojимa сe вeличa султaн Maхмут II
(1818–1839), који је владао Османлијама у врeмe кaдa
тврђaвa дoбиja сaдaшњи изглeд. 

Унутaр тврђaвe откривене су и мнoгe грaђeвинe и
oбjeкти рaзличитe нaмeнe, зa њeну пoсaду – бaрутaнa,
мaгaцини, лaгуми, хaмaм, џaмиja... Oстaци мoћних, чврстo
зидaних водоинстaлaциja, бунaрa и кaнaлa зa
вoдoснaбдeвaњe грaдa и тврђaвe мoгу сe и дaнaс видeти у
oближњeм зaлeђу (Бутoркe). 

Стaриja, знaтнo мaњa тврђaвa типa кaстeлa (Maлo
утврђeњe) прaвoугaoнoг је oбликa укупних димeнзиja
90×60 метара и зaузимa нajвиши дeo тeрeнa близу обале
Дунава. Сaстojи сe из гoрњeг и приoбaлнoг дeлa. Нa
углoвимa су и дaнaс висoкo oчувaнe њeнe двoспрaтнe,
кружнe кулe, пoвeзaнe бeдeмимa сa зупчaстим врхoм. У
склoпу тe тврђaвe je и бaрутни мaгaцин. Oкo утврђeњa
нeкада је вoдиo рoв, у нижим дeлoвимa увeк испуњeн

вoдoм. Током изградње Велике тврђаве, Мала је постала
саставни део њеног сeвeрног бeдeма.

У Мало утврђење улазило се на три места преко рова
ширине око 5,5 метара који је имао контраескарпу од опе-
ке. Велико утврђење, подигнуто између 1717. и 1739.
године, у време док су њиме управљали Аустријанци, има-
ло је шест јаких камених бастиона и палисадне бедеме.

Из пера Евлије Челебије

Срeдњoвeкoвни утврђени град Фетислам, кao и
читaвa рeгиja Доњег Дунава, имao je бурну истoриjу, чeстo
мeњajући гoспoдaрe кojи су гa рушили и oбнaвљaли, али и
прилaгoђaвaли свojим вojнoстрaтeшким пoтрeбaмa. 

Прве детаљније податке и опис тврђаве оставио је
1666. године знаменити османски путописац Евлија
Челебија.

– Грађевина је из године једнога од војвода Оца осва-
јања, Мехмеда хана гази Бали-бега. Налази се на терито-
рији вилајета, на земљишту видинског санџака, частан је
кадилук од 150 акчи, а нахија му обухвата 170 села. У
њему имају седиште: ћаја спахија, јањичарски сердар,
диздар тврђаве, 300 војника градске посаде, мухтесиб,
баждар, емин за риболов и емин за харач. Тврђава му се
налази на брду крај Дунава, облика је четвртаста са 12
кула даскама покривених, напред истурених, од камена
тврдо саграђених. Опасан је двоструким зидом, има
шанац, једну гвоздену капију која гледа у правцу Кибле
(Мека), а над капијом у тврђави се налази џамија Сулејма-
на хана са шупљим минаретом. У граду је диздарева кућа.
То је један тврд од камена сазидан градић који у обиму
има 1.800 корака. Куће које се налазе у утврђењу начиње-
ном од набоја, поред Дунава, опустеле су и у њима нико
не станује. Са стране реке Дунава градско платно је тро-
струко. Тамо, у њему се налазе невиђени топови. Потпуно
је добро опскрбљен исто тако џебаном као и ратном опре-
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мом. Испред градске капије налази се један плац за кла-
њање и на њему има камен за опело мртваца. Овај град
има варош на страни према Кибли (југ). У свему има чети-
ри џамије. Укупно има 400 које високих које ниских, про-
страних и од тврдог материјала саграђених имућних
домова са вртовима и воћњацима, шиндром и већим
делом покривених као лала црвеним ћерамидама. Но,
између свију осталих, куће Чалик Мустафа-аге и Чалик
Осман-паше најкрасније су са ... капијама. Варош има
свега 50 дућана. У чаршији има један диван светао хамам,
са добрим ваздухом. Има у свему један хан. У хану има
имућних трговаца. Има и две учевне медресе, две дерви-
шке текије и пет почетних школа за малу децу. Крај обале
Дунава има око 50 дућана који тргују са џебаном. Има 50
рибњака /мергалар/, јер су му становници богати рибар-
ски трговци... Све му становништво зна босански, турски
и влашки. Сви носе црвене калпаке и облаче се као краји-
шници. Лица су румена. Све му људство са женама и
децом наклоњени су уживању. Међутим будући да је
народ наклоњен уживањима, нема учених људи, него му
млади људи по чаршији свирају на лаути и разне свирале
са језичком и без језичка. Изван вароши броја се не зна
колико имају винограда и башта – записао је Челебија.

Камен северинске тврђаве

Неки од историчара сматрали су да се име „војводе
Оца Освајања, Мехмеда хана  односило на једног од пле-
мића моћног султана Мехмеда II Освајача (1451–1481),
који је покорио Влашку и припојио је царству 1462. годи-
не. Пре тога, 1458. године његов велики везир Махмуд-

паша кренуо је у поход на Смедерево, па је и тада могло
бити њихових интервенција у кладовском крају, с обзи-
ром на то да су те године освојили Голубац, који је од
1444. године био у српским рукама. Српски историчари
махом су сматрали да је утврђење Фетислам изграђено
у првој половини 16. века, и то коришћењем материјала
северинске тврђаве, која се налазила на другој обали
Дунава. Они истичу да је турска традиција, коју је оста-
вио добро обавештени и радознали Евлија Челебија,
указује на то да је кладовски утврђени град саграђен од
материјала северинске тврђаве и да је тај посао обавио
Бали-бег Јахјапашић, који је у то време био видински
санџак-бег. Сав материјал од северинске тврђаве која је
претходно била разорена – камен, гвоздене капије и
топови, превезен је преко Дунава и искоришћен за град-
њу и опрему нове тврђаве – Фетхислама.

Многи српски истраживачи детаљно су се бавили
питањем настанка и прошлости утврђеног кладовског
града, односно Фетислама. Посебно значајно истражи-
вање обавио је један од најугледнијих српских истори-
чара и знаменити управник Народне библиотеке Србије
академик Јован Н. Томић.

– При походу што су га спремали Турци против
Угарске, после заузећа Београда 1521. године, главна
војска турска имала је продирати ка Будиму право уз
Дунав, док су њено кретање имале обезбедити друге
две по боковима, од којих би се једна ослањала на
Шабац, а друга на Северин и ердељске градове. С тога
је у првом реду требало заузети Северин. Бали-бег,
заповедник турске војске на доњем Дунаву, пошто је
прво преко пута од Северина, на десној обали Дунава,
подигао нарочиту тврђавицу, из које ће преко Дунава
тући угарски град, и тим створио ослонац за даље опе-
рације, прешао је на другу страну реке, где је помоћу
једних одељења затварао пролазе којима би стигла
помоћ опседнутом граду, док су друга нападала на Севе-
рин – писао је академик Томић.
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Вредно историјско благо

Папски изасланик на угарском двору, Дел Бурђо, у
писму од 28. новембра 1524. известио је како је Бали-бегу,
иако му је било јављено с Порте да не подиже град преко
пута од Северина, јер га неће моћи одржати, овај своје ста-
решине уверавао да „не само да је град подигао, него и да
је освојио неке угарске градиће”.

У случају аутентичности његових навода Бали-бег
Јахјапашић могао је бити обновитељ раније постојеће или
градитељ нове тврђаве, након разарања Кладова 1501.
године. Тим пре уколико се тај војни подухват са почетка
16. века односио и на одбрамбену утврду, а не само на град
као цивилно насеље, на шта посредно упућује део записа у
коме се наводи да су Угри из њега однели добар плен и
одвезли мноштво робља. Према томе, турски град подиг-

нут је пре разарања северинске тврђаве, што не значи да
после њеног освојења није дограђиван неким материјалима
пореклом с друге обале Дунава.

Тиме је историографска наука недвосмислено утврди-
ла да је данашњи Фетислам, односно стратешки важан
утврђени кладовски град, настао 1524. године, као непо-
средна и директна последица прве фазе вишедеценијских
османских офанзива ка Панонији и даље у правцу среди-
шње Европе, а нaпуштeн је 1867. гoдинe кaдa су га Tурци,
кao и oстaлe утврђeнe грaдoвe, прeдaли Србиjи.

Тврђава се налази надомак магистралног пута,
неколико стотина метара од центра Кладова. Шетали-
ште поред обале Дунава налази се у наставку пешачке
стазе која је асфалтирана, а унутар тврђаве је калдрми-
сана стаза која је на неким местима реконструисана.
Археолошко истраживање комплекса и радови на њего-
вој конзервацији обављени су у периодима од 1973. до
1977. године и између 1981. и 1984. године, а након
изградње ХЕ Ђердап II и стварања вештачког језера
приобални део тврђаве нашао се под водом. Кладовска
тврђава данас се налази под заштитом Републике Срби-
је, као споменик културе од великог значаја.

Древни Фетислам, односно утврђени кладовски град,
налази у стању које захтева хитно извођење свеобухватних
мера заштите, јер је реч о једном од најважнијих лока-
литета националне културне баштине које би несумњи-
во могао да представља туристичку атракцију, не само
самостално, већ и као део система фортификација на
доњем току реке Дукав, почев од Смедерева, преко
Голупца и Рама, све до Фетислама.

Обавеза да се обнови утврђени Фетислам код Кладова
није утемељена искључиво на потреби да се очува културно
наслеђе, већ и на нужности да тај вредни локалитет поста-
не место учења и упознавања са бројним народима, култу-
рама, религијама и традицијама његових градитеља, осва-
јача, бранилаца и житеља кроз векове. ƒ

Дејан РИСТИЋ



И
ако су жене у униформи данас постале
реланост у већини земаља, оне се и даље
сусрећу с устаљеним стереотипима који их
дефинишу као домаћице и мајке, ређе као
раднице, али никад као војнике. Деценија-
ма су се трудиле да сруше предрасуде које

вековима владају, али пред њима је и даље велики пут.
Ипак, чини се да мушкарци нису тако „гадљиви” на

жене у строју када им непријатељ закуца на врата и десет-
кује борце. Тада, када им „догори до ноката”, тешка срца
признају да је женама и те како место у војничком строју.
Совјетски Савез за време Другог светског рата можда је
најбољи пример за то. После првих успеха немачке инва-
зије већ у фебруару 1942. године дозволио је женама
узраста од 16 до 45 година право на војну службу и тиме
променио ток рата а, сасвим могуће, и светску историју.

Неприкосновено прва
Људмила Михајловна Павличенко била је једна од

2.000 жена снајпериста у Црвеној армији током Другог
светског рата, и једна од 500 које су га преживеле. Са 309
потврђених мета, међу којима је и 36 немачких снајпери-
ста, шарманта Рускиња и данас држи прво место по том
смртоносном учинку. Колико је била успешна најбоље све-
дочи податак да је често сврставају и међу десет најбољих
снајпериста свих времена.

Ипак, њен пут до славе у Црвеној армији није био
нимало лак. Када је средином 1941. године Немачка
покренула операцију „Барбароса”, Људмила, тада сту-
денткиња четврте године историје на Универзитету у

Кијеву, међу првима се пријавила у добровољце. Сређена
попут модела из неког магазина, стала је испред официра
задуженог за пријем добровољаца и рекла да се од своје
14. година бави стрељаштвом. Његов смех и одбијање
није је обесхрабрило. Упорност јој се исплатила неколико
месеци касније, када је распоређују у 25. пешадијску
дивизију на дужност медицинске сестре. Убеђена да ће
бити од веће користи с пушком у руци, Људмила катего-
рички одбија рад у санитету. Десетковани Руси убрзо
попуштају пред тврдоглавошћу младе историчарке и у
истом дивизиону пристају да јој дају снајпер у руке. 

Према анегдоти, Људмила је морала да положи ула-
зни „тест”. Наиме, официри су јој дали пушку и показали
двојицу Румуна који су оптужени за сарадњу с Немцима.
Без размишљања је извршила задатак. 

Већ у првим борбама показала је да може да парира
колегама. Њена репутација расла је сваким даном. За
само два и по месеца борби у околини Одесе елиминиса-
ла је 187 непријатељских војника. Након што су Немци
остварили контролу над тим градом, њена јединица
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Фашистичком надирању кроз Европу у 
праскозорје Другог светског рата мало ко је 
покушао да се супротстави. Под налетом 
Хитлерових јединица падале су многе војске. 
На крилима једногодишњег успеха, 
Трећи рајх устремио се ка свом највећем 
непријатељу – Совјетском Савезу. Осим 
сурове сибирске зиме и одлучних руских 
војника, Немце су на Истоку дочекале и 
руске снајперисткиње.

СНАЈПЕРИСТКИЊЕ У ДРУГОМ 
СВЕТСКОМ РАТУ

ФАТАЛНЕ РУСКИ
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повлачи се ка Севастопољу, где у борбама проводи
наредних осам месеци и за резултате добија и више него
заслужен чин поручника.

Људмилина посета Америци и Канади показала се
учинковитија чак и од њеног снајпера. Као узор у својој
земљи, била је идеалан кандидат да Западу пренесе сли-
ку тренутне ситуације на Источном фронту и улоге
жена у том сукобу. Са супругом америчког председника
Елеонором Рузвелт пропутовала је Америку држећи пре-
давања о женама у борби.

На својим предавањима трудила се да младим Аме-
риканкама пренесе искуства напредних Рускиња и Укра-
јинки, које су схватиле да могу бити равоправне са
мушкарцима, апелујући на њих да учине исто. По
повратку из Америке унапређена је у чин мајора и као
херој понела Орден златну звезду.

ПРОПАГАНДНА МИСИЈА

Храбра Људмила рањена је у јуну 1942. године у
минобацачкој ватри, а од задобијених повреда успела је
да се опорави за месец дана. Иако је желела да се врати
на фронт, совјетски политичари имали су за њу друге пла-
нове. Наиме, с обзиром на то да је постала жива легенда,
Људмилу су послали у САД и Канаду да држи говоре и
предавања са америчким званичницима. Осим као најбо-
љи снајпериста у сукњи, шарманта Рускиња остаће упам-
ћена и као први становник Совјетског Савеза који је бора-
вио у Белој кући на позив председника.

Неприкосновена руска снајперисткиња успела је да
за нешто више од годину дана борби забележи 309 „ски-
нутих” мета. Крај рата дочекала је као инструктор, обуча-
вајући будуће руске снајперисте. После успостављања
мира, Људмила је завршила студије и вратила се првој
љубави – историји. Ипак, остала је везана за војску и
наредних осам година радила је као асистент у Главном
штабу совјетске морнарице. 

Млада хероина Другог светског рата оставила је
дубок траг у историји своје земље и читавог света, а њена

Људмила Михајловна Павличенко

ЊЕ
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Снајперисти су се у ондашњим биткама борили
између зараћених страна, често километрима удаљени
од главнине јединице којој припадају. Осим оштрог ока
и мирне руке, тај изузетно опасан посао подразумевао
је максималну концентрацију и стрепљење. Само су
људи „челичних живаца” могли сатима седити или лежа-
ти савршено мирни, избегавајући на тај начин да и сами
постану плен непријатељског снајперисте. 

ЧЕЛИЧНИ ЖИВЦИ

прича представљена је млађим нараштајима у филмовима
„Битка за Севастопољ” и „Неуништива”.

Невидљиви терор источне 
Пруске
Једна од најмлађих руских снајперисткиња, која је с

непуних 20 година дала живот у борби против немачке
инвазије, била је и Роза Јегоровна Шанина. Када је као
млада васпитачица крајем 1941. године после погибије
брата дошла у војни центар, нико се није зачудио, јер је
већ тада било много жена спремних да се боре. Ипак,
њене молбе услишене су тек у јуну 1943, када је примље-
на у Централну женску снајперску академију. По завр-
шетку сурове војничке обуке, Шанину 2. априла наредене
године упућују у посебан женски снајперски вод 184.
пешадијске дивизије. Трећи дан по доласку на фронт,
негде у околини Витебска, Роза је уписала своју прву
„мету”. Након више него успешног старта, с готово 30
елиминисаних немачких војника за два месеца, једној од
најлепших руских снајперисткиња поверена је дужност
командира женског снајперског вода.

До краја августа 1944. године, када су совјетске тру-
пе стигле на границе Источне Пруске, број потврђених
Шаниних мета нарастао је на 42. Ипак, крајем године
немачки снајпериста успео је да рани рускињу у раме и
тиме је, бар на неко време, избаци из строја. 

Почетак 1945. јасно је показао да ће то бити одлучу-
јућа година за Други светски рат. Немци су покушавали
да консолидују редове, а Руси да поразе непријатеља и
потпуно сломе фашизам. Већ средином јануара, под нале-
том Хитлеровских јединица, Розин батаљон губи 72 од 78
бораца, а она једва успева да извуче живу главу. Ипак,
крајем месеца срећа јој окреће леђа – штитећи тело
рањеног команданта артиљеријске јединице погођена је у
стомак и груди. Упркос медицинским напорима, подлегла
је повредама. За 20 година живота и непуну годину војни-
ковања, Роза је убила 54 војника.

Шанина је била једна од најбољих снајпериста у сво-
јој јединици, према којој су чак и старији и искуснији вој-
ници исказивали велико поштовање и уважавање. Њене
успехе у новинама „Краснаја звезда” описао је Иља Ерен-
бург, а ни савезничка штампа није штедела речи хвале,
називајући је „невидљивим терором источне Пруске”.

До априла 1945. годиине рат је био готов. Његов
крај, нажалост, Шанина није дочекала. Ипак, остала је

упамћена у својој домовини и свету као хероина која нија
дозволила да је стереотипи спутавају у одбрани отаџбине,
поставши тако прва совјетска жена снајпериста којој је
додељен Орден славе. 

Пре 70 година даме су показале да и у најтежем
окружењу, оном ратном, могу да буду равноправне. Про-
цењује се да су жене снајперисти Совјетског Савеза уби-
ле чак 11.280 војника. Већину од готово 2.000 снајперист-
киња историја не памти. Само оне ретке, попут Људмиле
и Розе, успеле су да се упишу у светске анале и то не само
по убиствима, већ и храбрости што су раме уз раме са
својим очевима, браћом и мужевима браниле отаџбину. ƒ

Мирјана КРСТОВИЋ

Роза Јегоровна Шанина
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С
пољна помоћ је осетљив концепт уведен у
праксу међународних односа после Другог
светског рата. Пре тог времена, изузев неколи-
ко привремених програма хуманитарне помо-
ћи, тај модел није био познат. Пружање спољ-
не помоћи као значајна иновација у односима

између држава има своје контроверзе и важне политичке
импликације. Југословенска привреда се после Другог свет-
ског рата брзо опоравила, захваљујући централној контро-
ли, локалним иницијативама и помоћи од Администраци-
је Уједињених нација за помоћ и
обнову (UNR RA). 

Од почетка примања помоћи,
у априлу 1945. до њене обуставе у
јуну 1947. године, UNR RA је Југо-
славији испоручила робе у укупној
вредности од 415,6 милиона дола-
ра. Снабдевање из САД чинило је
72 одсто, односно 298 милиона
долара, испоручене помоћи UNR -
RA. Завршетак дистрибуирања
помоћи UNR RA у јуну 1947. године
означио је и крај економских одно-
са САД и Југославије. 

Иако је 28. јуна 1948. јавно
објављен раскол између југословен-
ског комунистичког руководства и комунистичких партија
окупљених у Информбироу, политичко и економско окрета-
ње Југославије Западу није било нагло. Амерички амбаса-
дор Кенан указивао је крајем 1948. године у извештајима
из Београда да би даље блокирање испоруке америчке
опреме још више погоршало стање југословенске привре-
де, због чега би касније била потребна већа америчка
помоћ, и то с неизвесним резултатима. На основу тих пред-
виђања, крајем јануара 1949. године Стејт департмент
предложио је секретару за трговину да пријаве за дозволу
извоза у Југославије разматра брже и уз блаже администра-
тивно тумачење.

Блажи третман односио се на индустријске производе
и цивилну опрему, док је за војну опрему и стратешки мате-
ријал и даље важио ембарго. Током фебруара 1949. године
у Стејт департменту одржано је више састанака на којима
је одлучено да се југословенска ситуација прати система-

тичније, а америчка политика мења у складу с новим окол-
ностима. Припремљен је посебан елаборат „Економски
односи САД и Југославије”, чији је циљ био „да се постигну
максималне предности за САД од Титовог отпора москов-
ској хегемонији”.

Поменуте предности требало је постићи тако што
би се за робу од највишег стратешког значаја, чији је
извоз у комунистичке земље био строго забрањен, изво-
зне дозволе давале само ако је то у националном интере-
су, који утврђује државни секретар. За производе мање

стратешке важности, извозне
дозволе издавале би се одмах.
Предвиђено је да се Југославији
одобре и комерцијални зајмови,
укључујући зајмове америчке владе
и од Међународне банке за обнову
и развој. Према папиру Стејт
департмента, све то требало је учи-
нити тихо и рутински, како се не би
приметила радикална промена аме-
ричке политике према Југославији.  

Председник Труман одобрио је
18. фебруара 1949. документ Саве-
та за националну безбедност којим
се ублажава контрола извоза у Југо-

славију. Иако формално економска, таква одлука имала је
изразито политички значај. Наиме, потреба „одржавања
Тита на површини”, којим је у спису Савета за национал-
ну безбедност образложена потреба ублажавања контро-
ле извоза, претворила се у дугорочно и стратешко опре-
дељење САД према Југославији. 

Формула „одржавања Тита на површини” сводила се
на пуко одржавање режима на власти као „живог примера
другим сателитским земљама да је одметање од Москве
могуће и исплативо”. У том смислу трговина, зајмови и еко-
номска помоћ коју су САД одобриле Југославији били су
структуирани тако да не иду наруку њеним амбициозним
развојним плановима, већ само да осигурају текућу ликвид-
ност земље и стандард живота, довољно подношљив да
се очува борбени морал становништва и одбрамбена
снага земље. 

Др М. МИЛКИЋ

ЈУГОСЛАВИЈА И САД 1949. ГОДИНЕ

ПОМОЋ У ОЧУВАЊУ 
БОРБЕНОГ МОРАЛА
Трговина, зајмови и економска помоћ коју су САД одобриле Југославији били су
структуирани тако да не иду наруку њеним амбициозним развојним плановима, већ
само да осигурају текућу ликвидност земље и стандард живота, довољно подношљив
да се очува борбени морал становништва и одбрамбена снага земље

Хари Труман
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1. Припадник службе Војске Србије која обележава свој
дан 26. фебруара, 2. Ендемски организми, 3. Према, к, 4.
Утврђен дворац (стр), 5. Увала широког дна, 6. Особина
агилног, предузимљивост, 7. Василије одмила, 8. Дроњав,
9. Скројити, 10. Академија наука (скр.), 11. Онај који је
нешто нашао, 12. Илија одмила, 13. Теретити, 14. Град у
Индији, (обрнуто од ЛОЛИ), 15. Кухињска посуда, аван, 16.
Израђивачица протеза, 18. Писане речи (мн.), 19. Презиме
по Урошу, 20. Легуре метала са живом, 21. Гас за
заваривање, 22. Официри капетанског чина, 24. Скакач с
мотком, Родин, 25. Велика лука у Јапану, 27. Авионска
електроника, 28. Нетипичан, 30. Занатлије столарске
струке, 31. Славни архитект, Еро, 33. Натаћи, 34. Врста
псеудонима, 36. Меци, хици, 37. Тропска палма, 39. Месец
јеврејског календара, 40. Тинова имењакиња, 42. Звук кад
нешто пукне, 43. Адонис одмила, 45. Исток-југ (скр.), 46.
Рударски институт (скр.).

УСПРАВНО:

17. Изузетан, 18. Разбудити, 19. Жетелачка алатка, 20. Рећи
много лажи, 21. Нагли преокрет реченице (грам.), 23. Фабрика
ауто-делова (скр.), 24. Играч крикета, 25. Које се искључиво
служи левом руком, 26. Грчко слово, 27. Место за смештај
неког објекта, 28. Присталица алопатије, 29. Муслимански
месец поста, 30. Име славног шахисте Глигорића, 31. Делови
животињских удова, 32. Млохавост, млитавило, 33. Говорити
један другоме „ти“, 34. Иницијали славне глумице Тејлор, 35.
Авио-група (скр.), 36. Аутоматски музички инструменти, 37.
Ишчитавати са мерног уређаја, 38. Други назив за тетоважу,
39. Немачки физикохемичар, пионир радиохемије, 40. Биљка
за људску исхрану, 41. Паста за обућу, 42. Књижевници (лат.),
43. Иконија одмила, Икана, 44. Мала чинија, 45. Малокрван
(мед.), 46. Научноистраживачки рад (скр.), 47. Бивша глумица,
48. Авиони за гашење пожара, 49. Родбина, 50. Ракија одмила,
51. Анонимна женска особа.

ВОДОРАВНО:
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Ита ли јан ски ком по зи тор про бле ма Албер то Мари (1892–1953)
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Проблем број 2. Мат у три потеза
„Шах ма ти в СССР”, 1932. 
– МАРИ ТЕМА

Проблем број 1. Мат у два потеза
„Шахов ски вје сник”, 1950. 
– 1. награ да

По зи ци ја на ди ја гра му:

Бе ли: Kg2, Da6, Tc8, Te1, Lf2, Sa8,
Sd2 пеша ци: b3, c5, f4 (10 фигу ра)
Цр ни: Kd5, Da4, Sd4, Se4
пеша ци: a5, c3, e7, f6 (8 фигу ра)

По зи ци ја на ди ја гра му:
Бе ли: Kf8, Dg5, Te1, Te8, Lb4, Sa3,
Sf4 пеша ци: b2, c2 (9 фигу ра)
Цр ни: Kd4, Dh3, Tc7, Tf1, Se3, Se7
пеша ци: d5, g4, g6, g7, h4
(11 фигу ра)
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У колонама и редовима, водоравно и усправ-
но, у празна поља упишите једноцифрене
бројеве од 1 до 9 који недостају. Сваки број
има своје место, не сме да се понови исти
број ни у усправној колони ни у водоравном
реду, нити у квадрату 3х3.

Решење коњићевих скокова: Ако ми
што можеш на силу узети – не можеш
дати; Ако не можемо како хоћемо 
– а ми ћемо како можемо.
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Kонкурси за пријем ученика и кадета у војне школе
Размишљаш о часној војничкој професији, да постанеш официр или подофицир Војске Србије?
Конкурси за војне школе су отворени. Погледај шта је све неопходно да би се придружио нашем строју. 
Отворени су конкурси за пријем ученика и кадета у војне школе:

– у Средњу стручну војну школу биће примљено 60 ученика, конкурс је отворен до 15. марта 2016. године;
– у Војну гимназију биће примљено 120 ученика, конкурс је отворен до 31. марта 2016. године;
– у Војну академију биће примљено 90 кадета, конкурс је отворен до 31. марта 2016. године;
– на Медицински факултет Војномедицинске академије биће примљено 25 кадета, конкурс је отворен до 

31. марта 2016. године.
Младићи и девојке који желе да конкуришу за упис у војне школе потребно је да поднесу пријаву у центрима

Министарства одбране на територији сталног места боравка. Уз пријаву потребно је приложити неопходну доку-
ментацију (видети ниже у конкурсима).

Војна академија и Војна гимназија организоваће сваке суботе, за време трајања конкурса, акцију „Отворена
врата“. Тада ће сви заинтересовани бити у прилици да посете ове школе и непосредно се упознају са њиховим
капацитетима и могућностима, док ће им запослени пружити све потребне информације у вези са конкурсом и
условима живота и рада.

За време школовања ученицима и кадетима обезбеђени су бесплатан смештај и исхрана у интернатима Војне
академије и Војне гимназије, као и целокупна наставна литература, капацитети Спортског центра, библиотеке,
интернет центра.

По завршетку школовања, кадети стичу високо образовање и стручно звање које је прописано акредитова-
ним студијским програмима. Након успешно завршеног школовања на Војној академији и на Медицинском факул-
тету ВМА примају се у професионалну војну службу и производе у чин потпоручника одговарајућег рода – службе.
Детаљне информације о конкурсима потражите на следећим страницама:

Средња стручна војна школа и Војна гимназија – http://www.gim na zi ja.mod .gov .rs 
Војна академија – http://www.va.mod.gov.rs
Медицински факултет ВМА – http://www.mfvma.mod.gov.rs
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нутку стварања књижевних дела, јер се она само тако могу
потпуно разумети и правилно оценити.

На старим огњиштима
Уводна поглавља српске књижевности у Првом свет-

ском рату исписана су током балканских ратова и борбе за
ослобођење јужних српских крајева. Српски писци се у тим
ратним годинама привикавају на стварање у другачијим,
ратним условима, док је целокупна српска књижевност
хомогенизована на линији родољубља и националне одго-
ворности. Национална дужност у подједнакој мери обаве-
зује и познате и непознате писце да се и кроз писану реч
одуже домовини, ободре борце и српски народ. Почињу
да пишу и неки који никада раније нису, па се, на пример, у
часописима све чешће јављају војници и официри са фрон-
та, са више или мање успелим књижевним прилозима.
Иако нове, ратне теме још нису превладале, оне су, ипак,
још више унапредиле разноврсност књижевности и омогу-
ћиле да се најбољи песници и приповедачи искажу у књи-
жевној обради ратних догађаја. 

Већина периодичних издања, додуше, широм отвара
странице за десетерце, косовске песме, победе, плотуне и
тробојке, али песници, приповедачи и критичари Српског
књижевног гласника, Владислав Петковић Дис и Милутин
Ускоковић у Делу и поједини књижевници у другим листо-
вима и специјализованим ратним часописима стварају
вредну, занимљиву, актуелну и разноврсну ратну књижев-
ну периодику. Она уверљиво сведочи да у балканским
ратовима основне књижевне идеје епохе модернизма нису
склоњене у страну и да су сачувана сва достигнућа срп-
ске књижевности од почетка двадесетог века. Пажљива
анализа ратне књижевне периодике у балканским рато-
вима указује и на једну, до сада мало запажену, каракте-
ристику књижевних часописа, а то је усклађеност са рат-
ним дејствима. Поједини часописи, попут Српског књи-
жевног гласника, као да наступају заједно са српском вој-
ском, тако да књижевне прилоге и друге написе у вели-
кој мери прилагођавају актуелним ратним дешавањима.
С друге стране, остварена је права мера између нацио-
налне потребе да се прате успеси српске војске и књи-
жевно-естетски критеријуми.

Несумњиво је да балкански ратови значајно утичу на
српску књижевност, која тих година великим делом наста-
је у знаку ратних збивања и великих ратних победа. Неко-
лико стотина наслова говори да ратовање није обуставило
књижевни рад и да српска књижевност не носи искључиво
ратно одело, што, свакако, није лако остварити у сенци
мобилизација, ратних покрета, борби и страдања. Победе
у балканским ратовима стављају у други план све недостат-
ке предратне Србије и пажњу усмеравају на виталност срп-
ског народа и значајне домете српске демократије и култу-
ре. Људи великог друштвеног угледа и ауторитета и духов-
не вође епохе поносно тврде да је ветар живота моћно
духнуо нашим земљама, чела су се подигла и леђа испра-
вила и да је створен један нови дух националне енергије,
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С
рпски писци су се у Првом светском рату нашли
у потпуно новим историјским и друштвеним
условима. Ратне околности су учиниле да књи-
жевна дела, која су у почетном периоду била плод
инспирације, у изгнанству израсту у приметан
организован и креативан рад на плану одржава-

ња континуитета српске књижевности. У годинама велике
колективне одговорности за народ и отаџбину, књижевни-
ци су углавном превазилазили трагичне личне доживљаје и
понорна сновиђења и писали књиге са патриотским пору-
кама. Период Првог светског рата је време у коме се није
ратовало само војском, већ и целокупном српском култу-
ром (књижевност, музика, позориште). Један поред другог
ту су Дучићеви Царски сонети, Бојићева Плава гробница,
гусларски десетерац, Мештровићеве скулптуре, глумачке
минијатуре Бране Цветковића, фотографије Владимира
Бецића, Капларско коло и носталгична песма тужне мело-
дије, најродољубивија и најпопуларнија песма у српској
историји Тамо далеко. Потпуно је јасно да српска култура
и књижевност јачају борбени дух српског војника и његову
жељу за брзим повратком у поробљену земљу, што се све
улило у незауставиву бујицу српских армија, које су 1918.
године кренуле у ослобођење Србије и других југословен-
ских простора. 

Неки писци су књижевном имагинацијом на Први
светски рат одговорили одмах, други су књижевне обраде
писали много касније. У овом избору поезије и прозних
фрагмената дата је предност хоризонталним пројекцијама,
када књижевно дело живи у свом времену и услед тога је
снажније, речитије, искреније и разумљивије. Уосталом,
данашње генерације само из таквих књижевних остваре-
ња могу упознати емотивну страну ратних догађања у часу
када се збивају, духовну климу, целокупну ратну атмосфе-
ру и књижевне изражаје, ослобођене реинтерпретирања
чињеница из прошлости у служби нових политичких идеја
или промењених друштвених околности. Нема сумње и да
сложеност и драматичност ратних ситуација у Првом свет-
ском рату захтева да у још већој мери писце не читамо
само данашњим мерилима, већ и очима савременика у тре-
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Период Великог рата је време у коме се
није ратовало само војском, већ 
и целокупном српском културом
(књижевност, музика, позориште). 
Један поред другог ту су Дучићеви Царски
сонети, Бојићева Плава гробница, гусларски
десетерац, Мештровићеве скулптуре, 
глумачке минијатуре Бране Цветковића,
фотографије Владимира Бецића, Капларско
коло и носталгична песма тужне мелодије,
најродољубивија и најпопуларнија песма 
у српској историји Тамо далеко.
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У ПРВОМ СВЕТСКОМ РАТУ
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вере у живот и рад. На оригиналан и њему својствен начин,
Јован Скерлић поистовећује нови дух у беседама Николаја
Велимировића, циклусу Косово Милана Ракића, Родољуби-
вим песмама Вељка Петровића и националним канцонама
Мирка Королије са новим духом који се у велику јесен
1912, као грмљавина снаге и одушевљења проломио на
бојним пољима на Пчињи, Лабу, Ибру и Вардару, и који је
донео српском народу дане какве није видео од 14. века. 

У балканским ратовима се показало да Скерлићеве
стрепње да поколење није зрело за велика дела и да неће
одговорити историјским задацима нису биле оправдане.
Српски писци су са својим народом на фронту, тако да се
то доба памти и по значајном броју људи од пера који се
јављају да као добровољци ступе у редове српске војске.
Познато је да су у крајевима којима су владали Турци већ
службовали Војислав Илић, Бранислав Нушић, Милан
Ракић, Петар Кочић, Милутин Ускоковић, Милош Перовић
и други уметници писане речи, а на звук ратне трубе сло-
жно се одзивају писци, публицисти, научници и други инте-
лектуалци. Милан Ракић и тадашњи гимназијалац Стани-
слав Краков се као обични борци придружују добровољци-
ма чувеног старосрбијанског четника пуковника Алимпија
Марјановића, док разним путевима и начинима на Косово
и југ Србије пристижу Бранко Лазаревић, Светислав Сте-
фановић, Иво Ћипико, Риста Одавић, Вељко Петровић,
Јаша Томић, Бранко Машић, Вељко Милићевић, Велимир
Живојиновић, Перо Слијепчевић, Станислав Винавер,
Павле Поповић и многи други. У Првом балканском рату
Владислав Петковић Дис тешком муком стиче статус
ратног извештача Врховне команде, али га је болест обо-
рила, што је учинило да му његов живот не изгледаше
никад жалоснији и сувишнији. Као добровољци у рат
желе да иду и тешко болесни Велимир Рајић и Душан
Срезојевић. Било је то доба када су књижевници и рат-
ници били једно и у потпуности осећали присуство исто-
рије и националне дужности.

Балкански ратови и ратна атмосфера у којој српски
народ живи од 1912. до 1914. године нису могли остати
без утицаја на српску књижевност. Не чуди то што су
песници попут Милана Ракића, Вељка Петровића или Алек-
се Шантића најавили одсудни бој много пре 1912. године,
пошто је прва деценија 20. века сва у знаку јачања нацио-
налне самосвести и ослободилачких мисли у Србији, ствар-
них националних подухвата у покрајинама под аустроугар-
ском и турском влашћу и комитско-четничких акција. С
друге стране, поларизација српске књижевности на опти-
мисте и песимисте као да се губи у ратним данима и гото-
во де нема несагласја на ангажованој борбено-активистич-
кој и социјално-патриотској линији између Диса и Шанти-
ћа или Симе Пандуровића и Вељка Петровића. Писци из
песимистичког круга су у својим предратним програмским
текстовима устајали против празног патриотисања, тра-
жили да стварност служи уметности и наглашавали да се
књижевност не може стављати ни у какву службу и прет-
постављати било каквој идеји или циљу, али у рату се при-
клањају позивима музе да их ојача како би пропевали

Милутин Бојић

Владимир Бечић

Јован Дучић



песмама славне победе и силе и узвицима роде, ми смо ту
– и на све спремни. У крило мајке Србије враћају се и уклети
песници, који су, колико јуче, прогнани из српске књижев-
ности због декаденције и песимизма. Дис, Сима Пандуро-
вић и други песимистички песници модерне пишу ватрене
родољубиве стихове, што по мишљењу Миодрага Павлови-
ћа показује подлегање једној општој атмосфери родољу-
бивог заноса и националне одговорности, подлегање при-
тиску патриотске и ратоборне публицистике, као и неу-
гасиву жељу већине песника да играју неку друштвену или
националну улогу, повремено, макар и против својих
основних стваралачких и уметничких принципа.

Већ током балканских ратова у српским листовима и
часописима покрећу се занимљива питања о утицају рато-
ва, успеха српске војске и других историјских догађаја на
српску литературу. Није реткост да се разматра држање
српских писаца у тренуцима великих ратних прегнућа и
анализира како су они разумели ратна догађања (чији су
очевици били) и колико су Србијини успеси у Старој
Србији и Маћедонији утицали на њихов начин рада, про-
мену ранијих мишљења и уношење новог у књижевно ства-
ралаштво. У ратним данима, преовлађују схватања да су се
родољубиви стихови Милана Ракића и Вељка Петровића
показали као тачни и истинити и да свечани и патетични
тон много читане Шантићеве збирке На старим огњи-
штима одговара величини ратних успеха. Књижевни кри-
тичари са задовољством констатују да су ратови утицали
на Јована Дучића, који је, после еготичне и неалтруи-
стичне Моје поезије, написао Брегалницу и започео Цар-
ске сонете, те тако створио патриотску поезију која пред-
ставља лепу новост за српску књижевност. 

Путевима славе до голготе
У првим годинама Великог рата није могло бити речи о

наставку дотадашњег динамичног књижевног живота у
Србији, али културни прегаоци чине максималне напоре
како би показали да српска књижевност још постоји. Убрзо
почиње велика немачка и аустроугарска офанзива и српска
војска и народ страшним путем преко Албаније одлазе
тамо далеко. Чинило се да са тим страдањима наступа крај
свега што је у вези са Србијом, па и српске књижевности.
Срећом, десило се чудо. У свим местима где су избегли Срби
штампају се нове књиге и покрећу издања књижевне пери-
одике, на којој лежи највећи напор у окупљању српских писа-
ца и развијању књижевних активности. Трогодишњи збир-
ни учинак српске књижевности на Крфу, у Солуну, Бизерти,
Одеси, Женеви, Паризу, Загребу и другим местима, указује
да су у њој заступљени скоро сви српски књижевници и да
су неки међу њима у изгнанству објавили своја најбоља књи-
жевна дела. Настају читаве мале књижевности око Албан-
ске голготе, острва Видо, Плаве гробнице, Солунског фрон-
та и других симбола српског народа у Првом светском рату.
Обнавља се лагано и продукција књига, а своје место у срп-
ској књижевности у Првом светском рату имају и писци који
су боравили у окупираној Србији, заробљеничким логорима,
прогонству и непријатељским војскама. 
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Српска књижевност у Првом светском рату не може се
изучавати без помињања Крфа и такозване крфске књижев-
ности, коју стварају писци избегли на то мало острво у Јон-
ском мору. Крф постаје 1916. године, не само симбол уточи-
шта за прогнани српски народ, већ и синоним за целокупну
српску књижевност у избеглиштву. Крфска књижевност је
израз који складно пристаје и уз књижевност насталу у
Србији 1914. и 1915. године, пошто и та књижевност наста-
је у збеговима, изгнанству, најчешће у ратној периодици.
Неколико књижица Јована Маговчевића, Живојина Дачића,
Максима Радосављевића говоре нам да су књижевна изда-
ња у том периоду ретка. Војислав Илић Млађи штампа у Јаго-
дини, током повлачења према југу, збирку стихова Нови
крвави цветови и изводи на сцену свог мелодраматичног и
декламаторског стиховања пукове и дивизије, оружја звеке,
урнебесне јеке, ђулад, бајонете и картече, док битке опи-
сује као помамно беснило разјарених маса, крвничко гуша-
ње и рвање раса и страховиту смешу од гвожђа и меса.
Покушаји Војислава Илића Млађег да буде песник великих и
вртложних покрета маса и народа нису успели, али у језички
и стилски упрошћеном стихованом причању се, ипак, могу
препознати фраза епске хероике, живописан говор сељака
и поезија истинског одушевљења, која, по суду Иве Андри-
ћа, у својој љепоти и наивности има нешто задихано,
небирано и језгровито, како они, који узрујано долете и
извјешћују о великим стварима.

Захваљујући победама српске војске на Сувобору, Церу
и Колубари, Србија добија неколико мирних ратних месеци,
у којима Драгутин Ј. Илић, Бранислав Нушић, Велимир Рајић
и други књижевници покушавају да покретањем листова
Српски југ, Велика Србија и Ратни записи попуне страхови-
ту празнину, насталу гашењем водећих српских часописа.
Највећи допринос одржавању континуитет између српске
предратне и ратне књижевности дају чланови редакције
београдског листа за науку, књижевност и друштвени
живот Дело. Квалитетом и актуелношћу у прозним записима
Дела издваја се драматична прича Ива Ћипика Збег, која се
поред документарности одликује лирском нарацијом и
јасним антиратним порукама, док је бисер песничког опуса
песма Владислава Петковића Диса Пролеће 1915 године.
Дис прави резиме прве ратне године, гради суморне слике
Србије захваћене ратом и на забринуто питање Које ли је
доба ове ноћи црне одговара изгледа, дубина мрака да се
губи. Мрак нестаје зато што је песма писана после великих
победа на Церу и Колубари, мада Дис изразом изгледа пока-
зује несигурност и неверицу у скори завршетак рата и побе-
ду, да би своју стрепњу још више подвукао поновним пита-
њем у последњој строфи Које ли је доба смрти и ужаса? 

Дисова песма, још понеки стих, прозни запис, репорта-
жа или дневничка проза о победама српске војске указују,
заправо, да у првим ратним годинама нема упадљивог вели-
чања ратних успеха у српској књижевности. Песници непо-
грешиво слуте да искушења тек долазе и да ликовању нема
места. Путеве славе верно прати Милутин Јовановић, али и
он у стиховима, посвећеним саборцима, пре свега осећа жал
за онима који су до пре неки дан били живи и које ће убрзо
прекрити копрена заборава. У песми Ноћ после битке на

Церу, Јовановић ламентира над поприштем битке и гради
јединствену слику величанствених природних појава и успа-
ване младе војске, уморене бојем, док позноромантичар-
ским стилским поступком себе поистовећује са гусларом
невидљивим који гуди Било једном дивно поколење. У цели-
ни гледано, књижевна дела у почетној фази Великог рата на
тлу Србије имају скромне естетске и књижевне квалитете,
што се може објаснити са више објективних околности.
Истина је у рату постала већа од сваке маште и није нео-
бично што књижевници често мисле да је у том периоду
најважније преписати догађаје који се дешавају, забележи-
ти их да се не изгубе и оставити их потомству као грађу, а
тек ће будућност умети од јунаштва да испева епопеју. 

Добар извор за спознају величине ратовања Србије у
1914. и 1915. години представља дневничка и мемоарска
проза Живана Живановића, Светозара Ђорђевића, Мила-
на Шантића, Милорада Марковића, Славке Михајловић,
Александра Дерока, Јована Динића, Николе Жунића и дру-
гих аутора који бележе занимљива сведочења о паду Бео-
града, Церској и Колубарској бици, батаљону 1.300 капла-
ра и ратним злоделима непријатеља. У текстовима несум-
њиве књижевне и документарне вредности издваја се
оштро перо Милорада Марковића, који кроз Први свет-
ски рат корача широм отворених очију и са способношћу
да препозна одступања од идеалне ратне слике, док
посебну пажњу привлачи ратни дневник Крсте Соколови-
ћа, телеграфисте војводе Степе Степановића. У Соколови-
ћевом дневнику постепено се гради колективитет српског
народа и то преко ситних детаља који откривају душу
и психологију нације у рату. Трпељивост, понос и човеч-
ност народа јасно се сагледава у дневничким записима
кроз однос сељака према војницима, потресне сцене збе-
гова и примере племенитости, док драматичне и поетичне
секвенце дају неочекивану лепоту и живост војничко-
дневничкој прози Крсте Соколовића.

Окупација Србије
Концентричним нападом немачких и аустроугарских

снага у јесен 1915. године српска војска је присиљена на
повлачење, а српски народ на изгнанство. То су тешки
дани за Србију и српску књижевност, која из дана у дан
остаје без значајних писаца. Млади и даровити песник
Прока Јовкић страда од пегавог тифуса 1915. године, а
посмртно објављене песме сведоче да је био свестан бли-
ске смрти. Нишке Радничке новине објављују једну од
његових последњих песама, у којој резигнирано и космо-
политски сагледава сав бесмисао ратног покоља и поздра-
вља палу браћу, изгинуле, мртве, Синове свих људи,
народа и раса. Велимир Рајић у поезији очајава што због
болести домовини у рату није дао више и у патриотизму
тражи начин да заборави сопствену злу судбину, болест и
велику народну трагедију, којима подлеже у јесен 1915.
године. 

Није издржао ни Милутин Ускоковић, који, попут сво-
јих књижевних јунака, скаче у таласе набујале Топлице и
утапа се. Бранислав Нушић пише да Ускоковић није више
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имао моралне снаге да се одупре тежини догађаја; душа
му се зањихала, изгубила тежиште, посрнула и – подле-
гла. Душана Срезојевића и Петра Кочића рат и аустријска
окупација затичу у београдској душевној болници, где су и
умрли 1916. године. 

У дугим војним и избегличким колонама које се повла-
че према Космету и Албанији налазе се Бранислав Нушић,
Владислав Петковић Дис, Растко Петровић, Станислав
Винавер, Милутин Бојић, Вељко Петровић и други српски
писци. Милутин Бојић први назива албанску катастрофу
Голготом у песми Одлазак, писаној у Скадру 1915. годи-
не, да би касније српски народ, публицисти и историчари
преузели овај архаичан и библијски израз. Бојић прецизно
слика жалосну ситуацију српског народа Крвава поља
позлаћена славом Расплакана су остала за вама Засута
чађу и разорном лавом Здробљеним гвожђем и мртвим
главама, описује избеглички пут кроз вијор, кланце, сме-
тове и воде, подсећа на жене како болно цвиле и тврди
Голгота чека. 

Голгота је присутна и у покушајима Божидара Пурића
да албанску трагедију повеже са хероиком, симболиком
сунца и епским десетерцем, док Стеван Бешевић хроноло-
шки и песнички бележи кључне тренутке пута смрти.
Владислав Петковић Дис се прелазећи Албанију поносно
осврће на сан великих дана и победе хор, док лично ратно
искуство и истинска животна страва превладавају у прика-
зима народа који по кланцима ради слику пакла – кожа је и
кост. Потресне песничке слике у поеми Велики друг ства-
ра Растко Петровић и указује на присутност величанстве-
не доброте усред најстрашније мржње. Целу ноћ леђа сам
грејао Прислоњен уз туђе плећи, пише Растко и указује
да се без другарства, нежности и самилости није могло ни
у ситуацијама када двојица падну ли на мрцину, већ почи-
њу да реже. Нажалост, у току ноћи и услед зиме, дивљине
и глади, смрт војничка и ратна дошла је до песниковог
незнаног друга и претворила у леш тело које је Растку
подарило топлоту, енергију, самопоуздање и жељу да бори
за живот. Песнику је остало да се пита О, боже, боже, зар
је истина, Да са самртником сам о небу говорио: Да оно
уз шта се загревах беше грбина Незнанога, са душом који
се борио! и да овековечи друга кроз симбол звезде која
светлуца у снежном пејзажу и прелази у друге облике егзи-
стенције. 

Мукотрпан, страдалнички и драматичан прелазак срп-
ске војске и народа преко Албаније постаје, у годинама
после Првог светског рата, чест предмет не само мемоа-
ристике, већ и књижевно-уметничког уобличавања. Лите-
ратура о албанској голготи, заснована на симболима колек-
тивног страдалништва, привременог умирања и победнич-
ког васкрсавања, дала је велики допринос дугом народном
памћењу и стварању мита и легенде о том догађају. Листа
књижевника, песника, мемоариста, писаца дневника и хро-
ничара прелаза преко Албаније готово да нема краја и на
њој нису само књижевници и образовани људи, већ и рад-
ници, ђаци и полуписмени сељаци. Разноликост писаца и
начина писања указује да је албанска трагедија сагледана
из свих могућих углова, док највећу везивну нит докумен-
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тарних записа представља жеља да се море крви, глади,
мука и чемера преточи у море речи, сећања и незаборава.
Највећи део књижевних дела о страдању српске војске у
албанским планинама појављује се после мање или веће
временске дистанце, мада Стеван Јаковљевић, на пример,
не жели дистанцу и свесно преузима позицију приповеда-
ча–сведока, који својим кретањем кроз Први светски рат
покреће ликове, време и фабулу Српске трилогије. У више
поглавља другог дела трилогије Под крстом (Голгота; У
планинама; Уста мичу, трбух не осећа; Беспуће; На дома-
ку мора), Јаковљевић, описујући албанску голготу, користи
елементе усмене нарације и вештине народног приповеда-
ња. Занимљиво је да писац у приказе трагедије српског
народа током повлачења кроз Албанију уноси хумористич-
ке и анегдотске детаље, чиме, заправо, демистификује већ
створену легенду о једном од најтежих тренутака у срп-
ској историји. Неки писци су своју пажњу усмерили на
послератну табу тему о мобилизацији и преласку преко
Албаније четрдесет хиљада дечака између 16 и 19 година и
чињеници да је 36 хиљада тих дечака заувек нестало у сне-
жним пространствима албанских планина. 

Нема сумње да најбоље прозно литерарно остварење
о Албанској голготи представља роман Растка Петровића
Дан шести, а поједини књижевни критичари сматрају да
је ово дело један од најбољих романа који је написан на
тему Првог светског рата и највиши домет поетске
прозе у српској књижевности 20. века. Растко Петровић
ће у роману Дан шести сведочити о најсвирепијим поједи-
ностима, глади, умирању, гадостима, себичности, вашима,
умору и повратку племенским и пећинским законима.
Историјске и проживљене чињенице представљају Растку
Петровићу тек полазиште у трагању за одговорима на
вечита питања о тајни људског живота, смрти, срећи и
несрећи, смислу и бесмислу, граници свесног и подсвесног,
снази еротике, патњи или људском егоизму. У средишту
пажње писца су обични људи, који на различите начине
доживљавају егзистенцијалне и метафизичке појаве и на
особен начин спајају савремене и универзалне теме и
мотиве. Ратна збиља може се сагледати кроз приказ коло-
не избеглица, коју муче глад, сурова зима, умор и несани-
ца, и у натуралистичким описима смрти, распаднутих
лешева и непријатељских свирепости. Унутрашњи моноло-
зи имају изузетно важну улогу у поетизацији и симболиза-
цији књижевно-уметничког текста и указују да Петровић у
креирању романа видно користи сопствено искуство лир-
ског песника и тежи да елементима сликовитости, фраг-
ментарности, интензитета унутрашњег живота и другим
стилским и језичким поступцима роман приближи структу-
ри и функцији лирске песме. Поетско-лирски стил и сим-
биоза прозе и поезије у роману Растка Петровића посебно
погодују дескрипцијама дивље природе, планинских врле-
ти, звериња, колиба и ханова и осталих детаља из путова-
ња кроз Црну Гору и Албанију. Дескрипције имају веома
важну улогу у роману, што је у складу са опредељењем
писца да, у егзодусу српске војске и народа, пажњу усме-
ри пре свега на повратак човека примитивним облицима
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постојања и додиру са природом. Јован Деретић је добро
приметио да страхоте албанске трагедије Петровић не
доживљава као апотеозу националног страдања, већ као
тренутак враћања природи, као егзалтацију физичког и
биолошког, као болно разарање људског у човеку. 

Крфски препород
Савезнички бродови, коначно, прихватају српске вој-

нике и превозе их на грчко острво Крф, где почињу масов-
но да умиру од болести, исцрпљености и глади. На хумка-
ма у туђини неће српско цвеће нићи. Поручите нашој
деци: нећемо им никад стићи пише Владимир Станими-
ровић на белу камену пирамиду на гробљу у Сан Матијасу.
У колективну плаву гробницу сахрањује се преко десет
хиљада српских војника, а српски књижевници, лекари,
свештеници и војници ту слику дубоко урезују у своје пам-
ћење. Црногорски гуслар, већ у априлу, 1916. године, пита
Јесте ли се лађе умориле преносећи српске покојнике са
острва Крфа жалоснога, а потпоручник Јелесије С.
Андрић стрепи од сусрета с мајкама Шта ћемо им рећи,
Кад нам их време с домовином врати? Ко ће им рећи –
где сте закопани? Море, које је постало гробница, нема
више ни своју лепоту и зато Стеван Бешевић тврди да сре-
ћа над црним таласима плаче и да на море мржњом
често сав ускипим гневан. Док Милош Ђорић и Брана
Цветковић у мору код острва смрти разазнају јагње бело
и свећу од пене, Милутин Бојић створа егзалтирани
песнички исказ и узбудљив спој химне и опела, узбурка-
них осећања и свечаног мира, хука борбене лаве и бескрај-
не тишине. Песник са лица места сведочи да у модрим
дубинама, станишту уморних шкољки и мртвих алги и хра-
му тајанства лежи гробље храбрих, лежи брат до бра-
та, Прометеји наде, апостоли јада. Бојићеви песнички
реквизити су највећим делом у функцији искреног, исти-
нитог, потресног и поетског казивања о плавој гробници и
тек у фрагментима теже универзалним и безвременским
значењима. Песничко виђење Милутина Бојића, поткре-
пљено историјским чињеницама, у потпуности прихвата
српски народ и зато се Плава гробница често наводи као
пример када народ распозна и прослави речи песника као
своје сопствене. Велико је питање у којој мери би све
околности око сахрањивања српских војника у мору код
острва Вида биле присутне у свести српског народа, да
није било Бојићевог надахнућа и упечатљиве песме. Сигур-
но је да историјски извори и подаци не би били довољни
да данас сваки Србин и многи људи широм света знају за
Плаву гробницу у Јонском мору.

Када су многи помислили да је Крф место дефинитив-
не и апокалиптичне пропасти српске војске, она на чуде-
сан начин започиње свој морални и војнички препород.
Показало се и да је песник Милутин Бојић био сасвим у
праву када је, гледајући у Скадру исцрпљен одред српске
војске предвођен болесним официром, певао Вратићу се
у истоме реду, поново ведар, васкрсао, смео, са новом
крвљу, охолом и здравом, срешћеш ме горда, ко што си
ме срео, на пољанама позлаћеним славом. На Крфу, у

Јован Скерлић

Николај Велимировић

Бранислав Нушић
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Солуну и Бизерти започиње и васкрс српске књижевности
у новопокренутим листовима попут Српских новина, Срп-
ског гласника, Велике Србије, Ратног дневника, Правде,
Народа и гласила Команде резервних трупа и Подофицир-
ске школе српске војске Напред. Ратни дневник, на при-
мер, позива официре и војнике да сарађују и објављује
њихове живописне описе бојева и ратне песме. Занимљи-
во је да су прозаисти и песници Ратног дневника свесни
литерарне непоткованости и своје прилоге називају сли-
чицама, цртицама, скицама, акварелима и мрвицама из
војничких торбица. Међутим, у појединим делима се види
да то и нису баш мрвице, већ живописне, сликовите, дир-
љиве, узбудљиве и драматичне приче из војничког живота
или војничке песме чију вредност треба тражити у искре-
ности, јасноћи и непосредно убаченој светлости на таму
Првог светског рата. 

Српске новине предводе књижевно стварање код
Срба 1916. године и у том листу објављен је већи број
вредних књижевних прилога, који представљају дефини-
тивну потврду да српска књижевност није умрла. Главни и
одговорни уредници крфских издања Српских новина Сла-
вољуб Панић и Бранко Лазаревић оправдано сматрају да
је неопходно у структуру листа укључити књижевне при-
логе, са којима ће новине повећати своју вредност и дати
још већи допринос укупној борби српског народа. Књи-
жевни прилози у Српским новинама имају тачно одређе-
но место, и то у рубрици Подлистак, на доњој половини
друге и треће стране. Међутим, веома често, на насловној
страни се упоредо са ударним вестима из рата објављују
песме у посебним оквирима, што довољно говори какав се
значај даје књижевним прилозима у листу. Своје послед-
ње радове на страницама Српских новина објављују тра-
гично преминули Милутин Бојић и Владислав Петковић
Дис, док Тодор Манојловић, Станислав Винавер и други
писци већ тада наговештавају у ком правцу ће се кретати
српска књижевност после рата. Посебно вреди издвојити
песнике–војнике, који, у рову, на коленима, пишу искрене
стихове без уобичајених патриотских фраза и објављују их
у Српским новинама. Добар пример рововског песничког
стваралаштва види се у стиховима ђака–поднаредника
Божидара Стојадиновића: Кроз честар мртав и црн од
сутона, Умире мирно један зрак сунчани… Многи су
овде скоро покопани, неопевани, без звонова звона… И
нове жртве носе нови дани; Знаће их можда само Исто-
рија… На годишњицу обнове Српских новина на Крфу,
појављује се први нумерисани број књижевног додатка
Забавника, који изгледом, избором сарадника, тежњом за
окупљањем писаца, југословенством и уредничком руком
Бранка Лазаревића тежи да буде ратни наследник или,
како би рекао Драгиша Витошевић, природни наставак
Српског књижевног гласника. 

Наша уметност је тамо где смо ми. Ми смо изгу-
били наше територије, али нисмо изгубили наше душе,
тврди Бранко Лазаревић. Његово гледиште у потпуности
подржава и Тодор Манојловић, који пун оптимизма закљу-
чује Тако наша уметничка кроника не ишчезава ни усред
ове ужасне кризе, у којој се налази цео наш народ, но има

СРПСКА КЊИЖЕВНОСТ 
У ПРВОМ СВЕТСКОМ РАТУ

Милан Ракић

Вељко Петровић

Мирко Королија
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могућност да се одржава, и на даље, континуалност
између једне знатне прошлости и једне још више обе-
ћавајуће будућности. Осамнаест бројева Забавника
потврђује да су Лазаревић и Манојловић у праву, јер су
српски књижевници доказали у том листу да стваралачка
жица српског народа није пресахла. Забавник, нажалост,
има и једну карактеристику коју не бисмо пожелели нијед-
ном часопису на свету, пошто у њему некролози постају
најобичнија лектира, којом уредници и сарадници поку-
шавају да се се одуже Владиславу Петковићу Дису, Милу-
тину Бојићу, Николи Даничићу, Милошу Перовићу, Влади
Гаћиновићу, Милошу Видаковићу, Драгутину Мразу, Ристи
Милићевићу и другим књижевницима. У петом броју
Забавника, Бранко Лазаревић и Божидар Пурић обележа-
вају пет година од прве мобилизације (17. септембар
1912), објављивањем Пурићеве песме Пет година и
тужног списка уметника, књижевника, научника, новина-
ра и политичара страдалих у рату. Уредници су потпуно
свесни да је та листа непотпуна јер се борило и падало на
све стране, а мало их је било да записују. Гинуло се без
рекламе, гинуло се и умирало у буљуцима, који су нам
однели хиљаде студената, учитеља, официра, чиновни-
ка, адвоката и преко три стотине хиљада војника. На
списку су имена 23 књижевника и четири књижевна кри-
тичара, који су до тада преминули. Ратне трагедије праве
велику празнину у редовима српских писаца, али преживе-
ли не дозвољавају да српска књижевност заћути. Бачени
смо били – пише Бранко Лазаревић – на начин на који још
никад нико није био бачен, и ево где се, хитро као тигро-
ви, дочекасмо на ноге. По Европи, Америци и Африци,
разбацани као слама ветром, изражавамо смело своју
уметничку мисао. Библиографија тих радова већ је
читава једна књига… То су сјајни документи једне расе
која не уме да поклекне. 

Златна поезија
На трагу новог и модерног сензибилитета у српској

књижевности је Тодор Манојловић, који се у Забавнику
издваја употребом слободног стиха без риме и свежи-
ном несвакидашњих мотива. Усред ратног дивљег урне-
беса и махните рике свирепих труба, Манојловић се сећа
риђокосих нимфи, Аполона, кипова древних богова, хра-
мова, сањалачких путовања, митолошких белина, мер-
мерних тераца, свиленкастих гарденија… Даровити
песник жели да пресече данашњу мутну жалопојку и
да запева заслепљиво сјајним, сунчаним зрацима, једне
древне и нове неслућене песме. Нико у крфском Забав-
нику тако потпуно не игнорише ратну стварност, као
што то у својој поезији чини Тодор Манојловић. Много
година касније написаће он триптих Сећање на Крф, у
коме ће рећи Јер Крф је сада – за сада, Све докле Србија
не васкрсне – наш завичај, али тада, тих ратних година,
Манојловић борави на Крфу, који, као ни рат, ниједном
не спомиње у својим стиховима, а инспирацију тражи у
даху старих цивилизација, духу класицизма и ренесансе
и ведрини природе.

Књижевна историја бележи да Тин Ујевић своје нај-
боље песме, обојене унутрашњим доживљајима света и
себе, објављује у ратном крфском часопису. Није био једи-
ни. Сунчане песме представљају врхунац у поезији Јована
Дучића, док Милутин Јовановић, Драгољуб Филиповић,
Милосав Јелић и други песници објављују своја најбоља
дела у Забавнику. Нема хроничара који боље од Забавникa
бележи књижевни живот Срба у изгнанству, као што
ниједна друга институција није толико радила на подсти-
цању књижевног стваралаштва у годинама Првог светског
рата. Српске новине и књижевни додатак Забавник су
несумњиво основна полуга свеукупног развоја српске
књижевности у рату од 1914. до 1918. године. Српска рат-
на књижевност (мања по обиму и квалитету) стварана је и
ван Крфа, изван Грчке, па и на другим континентима, али
нигде као у Забавнику није достигнут тако висок књижев-
ни квалитет и концентрација добрих писаца. Крф, Српске
новине и Забавник постали су дом српских књижевника,
који се налазе у разним пребивалиштима српске емигра-
ције, и места око којих се окупљају готово сви српски
писци. Како би тек све то изгледало да пројектил из немач-
ке подморнице није прекинуо путовање Владислава Пет-
ковића Диса на Крф и да је на то острво Црњански стигао
раније, а не 1925. године, када на њему пише поему Сер-
биа? И без тога, Забавник и Српске новине представљају
кључни доказ да стваралачка жица српског народа није
пресахла у рату и да је природан ток српске књижевности
не само настављен, већ и покренут ка новим стремљењи-
ма у литератури. Сам податак да су у крфском листу и
часопису присутни Растко Петровић, Станислав Винавер,
Тодор Манојловић, Тин Ујевић и Владимир Черина указује
на важну улогу у прелазу српске модерне из етапе, у знаку
симболизма, у етапу авангардних покрета и природно раз-
вијање једне књижевности од старих ка новим обалама.

Не треба занемарити ни допринос часописа La Patrie
serbe (Париз), Словенски југ (Одеса) и Књижевни југ
(Загреб) у очувању српске књижевности у ратним услови-
ма. У првом заједничком југословенском књижевном часо-
пису Књижевни југ се на узбудљив и плодотворан начин
одвијају, суочавају, мешају и прожимају сва књижевна
збивања на простору државе, која се, почетком 1918.
године, већ могла наслутити. Књижевни југ и Забавник су
удаљени стотинама километара, али их повезује не само
наглашена југословенска оријентација већ и отвореност
за књижевнике, који ће одмах после рата узбуркати књи-
жевне воде југословенске државе. У књижевном покрету
младих, после Првог светског рата, важну улогу имаће,
управо, уредници и сарадници крфског и загребачког
часописа.

Српска ратна књижевна периодика и српска књижев-
ност у Првом светском рату представљају готово исти
појам. У четири године светског рата појављује се свега
неколико књига са оригиналним књижевним делима, која
су, такође, великим делом објављена у листовима и часо-
писима и пре појаве књига. Зато и нема дилеме да у рат-
ном периоду сав напор у одржавању књижевних активно-
сти лежи на књижевној периодици, у којој се појављују
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нова и често вредна књижевна остварења. Уредници
листова улажу напор да пробуде нашу растурену књижев-
ност и у том циљу окупљају писце, позивају на сарадњу
непознате таленте и стварају услове да се књижевна дела
објаве. Списак сарадника ратне књижевне периодике
јасно указује да су у њој заступљени скоро сви писци, који
су сарађивали и у српској периодици на почетку 20. века. У
периодици је изражена и велика жеља да се активирају
стваралачке могућности, првенствено официра и војника,
мада су сарадници у великом броју листова и свештеници,
сељаци и људи других занимања. Као да је од 1914. до 1918.
године у пракси заживело познато Лотреамоново поетич-
ко начело да ће поезију једнога дана сви писати. Први
светски рат јесте главно тематско извориште већине књи-
жевних дела, али у ратној српској књижевности нису рет-
ки ни пацифистички и дисонантни књижевни прилози.
Књижевници, с једне стране, желе да појединим патриот-
ским текстовима подстакну српске борце на још већа прег-
нућа, док у другим делима оштро осуђују ружне појаве,
постављају незгодна питања о патриотизму и отаџбини и
пишу о рату као злу, које погађа обе зараћене стране. Зачу-
ђује непостојање забрањених тема у српској књижевности
у Првом светском рату, нарочито када се зна да у ратно
време активно функционише војна цензура. Све постаје
много јасније када се на листи војних цензора виде имена
Милутина Бојића и других књижевника, који су цензуру,
очигледно, усмерили ка политичким борбама и вестима са
бојишта. 

Песме бола и поноса 
Поема Каин, припремљена збирка сонета, комедија

Урошева женидба, недовршени спев Вечна стража, обја-
вљене песме у Српским новинама и солунским листовима,
фрагменти у прози и друга писана остварења потврђују да
је Милутин Бојић најактивнији српски књижевник у перио-
ду 1914–1917. године. Врхунац његовог ратног књижевног
рада представљају Песме бола и поноса, објављене у Солу-
ну, на Видовдан, 1917. године, у тренутку када је млади
песник већ смртно болестан од туберкулозе. Док је Бојић
још увек жив, Бранко Лазаревић му упућује лепе речи за
стихове у збирци Песме бола и поноса, представља га као
краља речи и звучности и посебно наглашава да његова
поезија није уобичајени летопис рата; Она је сажет, сна-
жан и синтетичан израз наших основних расположења.
Милутин Бојић умире 26. октобра 1917. године, а над Боји-
ћевом раком дирљив посмртни говор држи Иво Ћипико и
обраћа му се као песнику страсна живота и отаџбинске
љубави, док га Драгољуб Филиповић у Забавнику назива
сунцем наше поезије. Песничко дело Милутина Бојића је и
пре рата, на неки начин, опседнуто историјом, тако да је
несумњиво више него иједан песник тог доба Бојић при-
родом свог дара био предодређен да буде песник судбин-
ских дана отаџбине. Уосталом, по тврдњама Станислава
Винавера, и сам Бојић се осећао као велики песник који
хоће да буде велики, као човек на кога су упрте очи наци-
је и који наде у њега положене мора да оправда. Милутин

Бојић не изневерава очекивања и у Великом рату вредно
ради, како би саборцима, странцима и потомцима прика-
зао славу прошлости, борбену истрајност српског народа
и пут до коначне победе. Судбину српске војске и народа у
Првом светском рату Бојић слика непосредно, са лица
места и током ратних дешавања, уз видно и дубоко разу-
мевање укупне историјске судбине српске нације и других
узрочно-последичних веза. 

Ратна збирка Милутина Бојића Песме бола и поноса
обележена је националном трагедијом српског народа,
родољубивим и патриотским духом и увереношћу у вели-
чину и непобедивост српског народа. Мирноће ми дајте,
да сву снагу стечем, Да из срца даднем, Сав бол и сав
понос, и кад их изречем, К’о лист свео паднем меланхо-
лично пева Милутин Бојић у Уводној речи збирке, очиглед-
но свестан свог скорог краја. Песник жели да ободри
изгнани народ и гордо тврди да плакати неће над кулама
палим, Ни у пустом дому тугованке плести, зато што
непријатељ из окупиране Србије не може са собом небо
одвести, а он и његов народ знају и на песку дићи Јеруса-
лим. У песми Сејачи, написаној у тренутку одласка југосло-
венских трупа на руски фронт (1916), Бојић тврди да се
историја још једном понавља И још се редом наше кости
сеју, По острвима и у воде стране, У пустињама, где
самуми веју, И хладној степи. И кад сунце стане, С леши-
на наших сите беже вране. Он није заплашен том болном
чињеницом и поручује да Охоли, мада без рода и крова,
Спремни смо, гробља да сејемо нова.

Владислав Петковић Дис не пише о плавој гробници,
али судбина је учинила да свој живот оконча у таласима,
које као да призива насловом и основним расположењем
своје прве збирке Утопљене душе, присуством велике,
мртве, мистичне и хладне морске воде у његовој поезији
и раком спремном да га однесе у дубину, у дубоку. У
Ници и Паризу, непосредно пре трагичног краја, пише Дис
нове и другачије стихове, са искиданим песничким ритмом,
топлим језиком и болно-горким исповедним тоном. Љубав
према најближима, усамљеност у туђини и одељеност од
вољеног делића света изливају се у стихове Не јавља ми
се. А има кад. Сем ако спава, ако не дише, Десет месеци
равно је сад, Од растанка нам, откако не пише или У мом
срцу поноћ. У њој каткад тиња, Мисо, да још живиш мој
пределе млади. Моја лепа звезда, мајка и робиња, Боже,
шта ли данас у Србији ради? Сличних стихова нема у годи-
нама од 1914. до 1918. и зато Дисова ратна поезија има
посебно место у српској ратној књижевности тог периода,
како по искрености, дубини осећања и мотивима, тако и
по несвакидашњем доживљају рата и његовог утицаја на
једног усамљеног и брижног човека. У Дисовим ратним
песмама плене осећаји нежности, прикази трагичне димен-
зије рата, дах смрти, стрепња, црна ноћ и чудни космички
путеви до поробљене отаџбине, тако да не чуде мишљења
да је то човечански и поетски, најзначајнија лирика срп-
ска, написана у време помора првога светског рата. Ма
колико били лични и интимни, Дисови ратни стихови су и
одраз колективне свести, зато што је тешко пронаћи срп-
ског војника, који се тих дана не поистовећује са Дисовим
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песмама. Српски војници, као и Дис, налазе се далеко од
рoдног краја, сањају Србију и своје драге и сваки од њих,
поред општих патриотских мотива, има и лични мотив – да
се врати у Србију и буде са онима које највише воли.

Занимљив дуализам дешава се код Станислава Вина-
вера у Првом светском рату, када објављује прво певање
средњовековног спева Немања и шест песама. Половина
стихова писана је у његовом већ познатом стилу, који одли-
кује музикалност, експериментисање по песничком језику
и запажена примена симбола. Винавер је свестан слабости
имагинарних представа рата и у песми Визија пред Ска-
дром обраћа се музи И склопивши руке молио сам смер-
но, Даљину сестринску, да да речи нове, За вас, тамна
браћо… Моћ за неизмерно, И гласнији замах… И светли-
је снове... Молбе су услишене и Винавер има потпуно
супротан приступ у циклусу Пешаци (Командант бата-
љона, Наредник Велибор и У 1915), где приказује реалне и
живе слике ратне стварности и практично одустаје од свог
прокламованог начела да је визија увек јача од саме
стварности, уколико стварност уопште постоји за
уметника. На почетку песме Командант батаљона,
Винавер даје суморну слику војничког строја У бескрајном
маршу клеца се кроз блато, Уморни војници тешке
пушке вуку. Сви смо болно, црно и каљаво јато, Три смо
дана гладни у нашему пуку. Једину наду и спас у тој тешкој
ситуацији војници виде у команданту батаљона (Он ком
хвале нема, Силан, мудра ока као бог с висина), који је, у
ствари, Командант вере и уздања. Уочи Другог светског
рата Станислав Винавер ће објавити књигу стихова Ратни
другови (1939), значајно различиту од дотадашњих њего-
вих дела и по многим особеностима изузетну у српском
песништву посвећеном рату. Песнички портрети другова
Станислава Винавера из скопског ђачког батаљона и
целокупне српскевојске сликани су топло, реално, у кон-
кретним животним и ратним ситуацијама и са много
љубави за сељаке, ђаке, официре, трећепозивце и друге
ратне другове. Занимљиво је да Винавер, у разговору са
Бојићем у албанским планинама, призива патриотску
поезију, која неће српски народ китити декорацијама
Данунција и ђинђувама лажне патетике. Он замишља и
очекује пригушену и мистичну поезију која о српском
хероизму и слави не би као ни говорила, али би њом била
прожимана и опијена. 

Јован Дучић царски звони из српских посланстава у
Риму, Атини и Мадриду, можда не толико Царским соне-
тима и песмама из циклуса Моја отаџбина, колико Сун-
чаним песмама, Песмом сутона и Песмом тишине.
Родољубива Дучићева лира већ је опевала славу, заставе и
победе из балканских ратова и песник чини напор да у
Првом светском рату споји родољубиво и историјско, тако
што ће песнички уобличити давну српску прошлост кроз
слике господства, сјаја, копљаника, двобоја, писаца житија
и других светлих појединости из доба Душановог царства.
С друге стране, победа је на видику и прећи ће све путеве
наше, И огледнути се у дну свију река, доћи ће дани мира
и Дучић осећа потребу да у ратним данима пружи визију
срећне будућности, изграђене на постулатима вредног

Драгиша Васић

Алекса Шантић

Јаша Томић



рада и поштовања ратних традиција и жртава. Сасвим је
природно што из ових одређења произлази дефиниција да
је отаџбина само оно куда наш зној падне где је крв оче-
ва пала; И плод благословен рађа само груда Где су мач
захрђан деца ископала. Препознатљива је намера Јована
Дучића да у песми Химна победника сублимира историјска
искуства и потенцира да траг ових истих што су данас
пали, Видеће се сутра како светле небом, док истовреме-
но мрежом неочекиваних контраста илуструје нераздвој-
ност мртвих и живих, ранијих и познијих нараштаја,
муке и славе. Завршна строфа песме резервисана је за
Дучићеве афоризме и сентенце о колективном духу срп-
ског народа, патриотизму, жртвама за слободу отаџбине,
слави и креирање симбола победе попут буктиње, зрцала
мача и сунца мученика.

Дучићева ратна поезија
У ратној Дучићевој поезији препознаје се склоност да

узвишеним и гордим стиховима слави далеку прошлост,
али и жеља да победничким химнама ода признање борци-
ма у актуелном рату. Стварању победничког духа у срп-
ском народу и култа жртве и страдања свој допринос дају
Јован Дучић, Милутин Бојић и други песници, али Драгутин
Филиповић и Милосав Јелић истим циљевима теже са зна-
чајно другачијим поетским погледима и песничким сред-
ствима. Они су преузели народну песничку терминологију
и морални кодекс српске епике, осавременили и лирски
обојили епски десетерац и тако традиционалну форму срп-
ске народне поезије релативно успешно прилагодили за
поезију о актуелним ратним догађањима. Филиповић и
Јелић прецизно деле мотиве и то тако да први опева дога-
ђаје и јунаке из далеке историјске прошлости, док други
слика савременике и од њих ствара епске величине. Збир-
ка Милосава Јелића Србијански венац појављује се 1917.
године у Солуну и одмах привлачи пажњу непосредношћу
и узбудљивошћу поезије о судбинама јунака, који су, коли-
ко јуче, гинули пред очима савременика. Прво издање
Косовских божура Драгољуба Филиповића излази на Крфу
1918. године и у том тренутку, када се рат ближи крају,
књига представља симбол победе и јединства давнашње
ратничке аристократије и савремених бораца. Полазиште
за поезију Драгољуба Филиповића је у косовском миту, али
чудноват спој трагичног, епског, лирског и сликовитог омо-
гућава стварање оригиналног света симбола. Како је само
сугестивна и мистична визија султана Мурата и Милоша
Обилића, непостојећа у народној поезији Тама. Ноћ је
одмакла дубоко. Султан Мурат будан, још не спава. Сан
му не да вечне судбе тајна. – Док отуда са поља бескрај-
на У муњи се Милош оцртава.

Прозно стваралаштво је у Првом светском рату мање
заступљено од поезије и појављује се, углавном, у виду кра-
ћих форми попут прича, приповедака и цртица. Најплодни-
ји српски прозни писац у рату је Иво Ћипико, који у перио-
ду 1916–1919. године издаје збирке На помолу, Из рат-
них дана 1912–1917 и Из солунских борби. Дела Ива Ћипи-
ка са тематиком из Првог светског рата најчешће су фраг-
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менти, истргнути из дневника, несређени и књижевно
недограђени. Записи Пламичци, Дечица, Јабука, Жеђ и
Пред брисаним простором имају неку непосредност и
топлину, што их издваја од осталих, претежно путописних,
бледих и штурих белешки. Непосредно по завршетку рата
појавиће се приче, приповетке и романи Драгише Васића,
Станислава Кракова, Милоша Црњанског, Вељка Петро-
вића, Милутина Јовановића и других писаца, што значајно
повећава вредност српске прозе о Великом рату.

Станислав Краков почиње да ради на романима Кри-
ла и Кроз буру 1918. године, у рововима на Солунском
фронту, што га не спречава да у роману Крила изгради
изоштрен, ироничан и необичан угао гледања на рат.
Писац користи технике пародије, сарказма и комбинова-
ња трагичних ратних детаља са наизглед безначајним поје-
диностима и тако гради бруталну, кошмарну и често гро-
тескну слику рата. Свакодневни јуриши, фијукање граната
и страх од смрти стварају временом код бораца стање
отупелости за страхоте рата, а ирационални борбени
занос војника Краков објашњава пијанством борбе, у
коме је човек храбар само зато што више не мисли и
што убија да не би био убијен. Далеко је све то од било
какве патриотске поетизације и увелико раширеног мита
о непобедивој и дисциплинованој српској војсци. Одмах
по објављивању романа Крила запажа се и филмичност тог
дела и специфично приповедање Станислава Кракова са
применом монтаже, реза, кадрирања и других филмских
поступака. Филмски приказ нових импресија подразумева
да кадрови не прате континуитет радње и да се тек мон-
тажом појединачних слика добија општа романексна сли-
ка рата. Посебност романа Крила је и у способности писца
да књижевно прати кретање војника, не само са копна или
мора, већ и из ваздуха. Краков је фасциниран још једним
новим открићем – аеропланом, како због осећаја пијан-
ства и радости у ваздуху, тако и услед могућности да
ратиште сагледа из висинске перспективе и угла авиона у
дивљем лету.

Ратна разочарања
Саборац Станислава Кракова на Солунском фронту је

и Драгиша Васић, који после рата објављује збирку припо-
ведака Утуљена кандила (1922) и роман Црвене магле
(1922). Приметно је да рат одлучујуће детерминише Васи-
ћево књижевно стваралаштво и да најбоља дела извиру из
његове ратне биографије. Горким речима Драгиша Васић
описује ратне јунаке са порушеним идеалима, док у креи-
рању трагичног лика Секуле Ресимића користи елементе
пародије, како би живописно, скоро пластично, приказао
тог довитљивог, умешног и сулудо храброг војника, који
истовремено коцка, вара, краде и бежи из војске. Црвене
магле и ратне приповетке несумњиво су директан резул-
тат Васићевог учешћа у трагичним ратним догађајима,
духовних разочарања и осећања дезоријентације и бес-
помоћности послератних генерација. Он добро сагледа-
ва да испод опште и заједничке ратне несреће постоје
личне катастрофе појединаца и у свом књижевном поступ-
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ку највећи значај даје управо помној анализи психолошког
поремећаја и хаоса у „ратујућем човеку”. Посебно су
снажни сегменти романа Црвене магле у којима писац кроз
унутрашње монологе и грозничава размишљања главних
јунака проналази три кључне истине у трагедији ратне
генерације и општем расположењу у послератном перио-
ду. Васић прву истину открива тако што широким очима
гледа велику илузију и подвлачи Било је једно снажно коле-
но људи и ја сам тим планинским дивовима припадао.
Оно је схватило живот као жртву. И напојено духом
витештва и традиције, у огњеном, енергичном родољу-
бљу, у невиђеној чистоти и лепоти душе, оно се жртво-
вало. Друга истина је да припадници те генерације, баш
тада, на врхунцу највеће славе и после остварених снова,
никад несрећнији нису били, док се трећа истина назире
у Васићевом осећају ужасне трагедије, најславније, по
боловима, генерације које нестаје и чија је свирепа суд-
бина: да на крвавим својим грудима, пуним рана за прин-
цип отаџбине, пригрли, хтела не хтела, онај племенити
принцип космополитизма.

Српска књижевност у Првом светском рату највећим
делом настаје на Крфу, у Солуну, Бизерти и другим мести-
ма размештаја избегле српске владе и војске, мада се изве-
сна књижевност рађа и у земљама удаљеним од Балкана,
окупираној домовини, аустроугарским и немачким логори-
ма и заточеништву. У окупираној Србији живе и раде Сима
Пандуровић, Милорад Петровић, Борисав Станковић,
Момчило Настасијевић, Јелена Димитријевић, Исидора
Секулић, Даница Марковић, Милица Јанковић и други
писци. Њихове ратне биографије делују попут грађе за
добар роман или драму и препуне су детаља о добровољ-
ном учешћу у рату, отпуштању из војске због болести,
избеглиштву, смртним опасностима или дочеку окупације
у породичном кругу. Вредан дивљења је храбар поступак
песникиње Данице Марковић, која учествује у Топличком
устанку 1917. године, пролази кроз заточеништво у
нишкој тврђави и остаје жива само захваљујући интервен-
цији бугарског песника Ивана Вазова. С друге стране, узбу-
дљиви ратни дани Момчила Настасијевића пресудно утичу
да више песама и прича веже за ратне догађаје и већ тада
значајно освежи српску књижевност језичким и структур-
ним иновацијама, дубином лирике и фолклорним елемен-
тима. Колико је само лепоте, смисла за мелодију и народ-
ски искрене туге за погинулима у стиховима Откини зум-
бул с груди, погни главу; војника хоће да закопају, а њему
тако се живело. Шта вреди поп што моли, па крстача,
па име, неће се војник вратити у село, неће пољубити
коју воли.

Исидора Секулић се у запису Помрачени Београд
идентификује са опустошеном и поробљеном престони-
цом, дочарава атмосферу потиштености и страха и износи
занимљиву тврдњу Отаџбина је ипак била овде, под
црном звездом; а емиграција је била само провинција
отаџбине. Управо је питање писаца који су остали да живе
у окупираној земљи доводило до тешких полемика у бео-
градским државним и културним круговима у поратном
периоду, поготово ако су, макар и минимално, сарађивали

Иво Ћипико

Исидора Секулић

Станислав Винавер



са окупаторским властима. На основу принципа Избегли
Срби – то су Обилићи; неизбегли Срби јесу Бранковићи,
Вељко Милићевић је стављен на стуб срама због обављања
дужности министра правде у црногорској емигрантској
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влади, док су Бора Станковић и други сарадници Београд-
ских новина оптужени за сарадњу са гласилом окупацијског
гувермана и издају родољубља. Водећи писац Београдских
новина и по квалитету и по квантитету је, свакако, Бора
Станковић, који даје дозволу да му се објављују старија дела
и пише за лист, својеврсни дневник под насловом Београд-
ске шетње. У Бориним Београдским шетњама рат се поја-
вљује спорадично, и то пре свега као оквир за приказ пси-
хозе окупације у Београду и срамног понашања београд-
ских богаташа, кафеџија и трговаца, за које је ратно стање
боље него да су добили главни згодитак на Лутрији. Умет-
ничка снага писца видљиво опада у годинама окупације
Србије, али и у шетњама, повремено, препознамо каракте-
ристична мутна психолошка стања, расположења и дуби-
ну духовног простора и то, пре свега, у упечатљивим и лепо
извајаним ликовима трговаца, занатлија, војника, бивших
уметника, чиновника и кафанских људи.

Сима Пандуровић, Велимир Живојиновић Масука,
Милош Перовић и други српски књижевници су у Првом
светском рату заточени у логорима аустроугарског и
немачког царства. На гробљу у Нежидеру и данас се нала-
зе стихови Симе Пандуровића, посвећени заборављеним
жртвама и херојима рата. Док Милутин Бојић из Драча,
1916. године, сања престоницу белу, Китњасту и младу
у сутону и тек наслућује разривена недра и тупи бат
туђинске страже, дотле Сима Пандуровић у логору тугу-
је за његовим Градом, много јасније види мрак, глад, роп-
ство, беду увреду, срамоту и тешке кораке варвара и
са великом сигурношћу предвиђа слободу, како београд-
ским улицама шета. 

Човек пева после рата
Први светски рат и голгота Србије окончавају се

силовитим продором српске војске у југословенске про-
сторе, победом сила Антанте, Версајским миром и форми-
рањем нове државне творевине ослобођених јужносло-
венских народа. Видљиво је да последице светског ратног
сукоба, неодвојивог од два претходна балканска рата,
узрокују значајне промене у многим доменима друштве-
ног и културног живота Србије, изазивају велике потресе
и рађају дијаметрално супротне реакције уметничке све-
сти на ратна догађања. Српска књижевност је поготово
подложна поларизацији старих и нових, сукобљавању
предратних и поратних идеја и радикалној промени одно-
са према традицији, књижевним жанровима и природи
саме књижевности. Писци, историчари књижевности и
критичари тврде да је рат све преокренуо и да више
ништа није исто у српској књижевности. Како би и могло
бити исто после страшног доживљаја рата, избеглиштва,
логорских искустава и нестајања читавог покољења писа-
ца са књижевне и животне сцене. Спискови Једно подуш-
је у крфском Забавнику и Жртве српске књиге Душана
Шијачког сурово подсећају да у српској литератури више
не стварају Јован Скерлић, Милутин Ускоковић, Велимир
Рајић, Прока Јовкић, Милош Видаковић, Петар Кочић,
Душан Срезојевић, Владислав Петковић Дис, Милутин

СРПСКА КЊИЖЕВНОСТ 
У ПРВОМ СВЕТСКОМ РАТУ
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Бојић и многи други књижевници, док преживели све
више размишљају да ли уопште има смисла бавити се књи-
жевношћу.

У књижевни живот Србије улазе после рата писци
повратници из рата и емиграције, који теже новом живо-
ту и уметности, негирају постулате књижевности златног
века, истражују и експериментишу, мењају песнички
језик, стил, стих и ритам, руше и граде светове у свемиру
и иду у ширину, висину и дубину. Писци се укључују у
разноврсне покрете и правце (експресионизам, футури-
зам, дадаизам, хипнизам, зенитизам...) и пишу манифесте
као да се очекивало да иза њих корачају војске. Покрети
тог раздобља обједињују се називом послератни модер-
низам или термином из војног жаргона авангарда (прет-
ходница, извидница, први борбени ред војске), док се у
новије време за све авангардне покрете после Првог свет-
ског рата најчешће користи
назив експресионизам. Постоје
аргументована мишљења да су
авангардна својства српске
литературе уобличена уочи
Првог светског рата и да би до
раскида са традицијама модер-
не дошло и без ратног сукоба,
али се са много основа може
тврдити да рат значајно утиче и
убрзава промену основног тока
српске књижевности. Рат иза-
зива дубоке промене у погледи-
ма на књижевност, односе у
друштву и сутрашњицу, рат је
породио још стотину ратова,
све се вредности још ратно
цене, а сваки нови покрет и
изам је, по мишљењу Исидоре
Секулић, само једна свежа
регрутација рата. 

Основни став авангардне
литературе је антиратни, док
слобода у уметничком стварању
и смелост у уметничком надах-
нућу делом долазе из чињенице
да појединци спас из ратног
клања налазе у недокучивом,
невидљивом и необјашњивом.
Повратници из рата траже и
оригиналан израз за нови доживљај историје и искуства
из Великог рата, исмевају победнике и побеђене и рат
боје осећањима бесмисла, духовног расула и дефетизма.
Наравно, не сме се заборавити да је у послератни период
српске књижевности снажно утиснуто и сећање на Крф,
Плаву гробницу, Солунски фронт, људске жртве и друге
последице аустроугарског, немачког и бугарског ратног
похода на Србију. Творац једног од нових авангардних
покрета, зенитизма, Љубомир Мицић, у посланици југо-
словенском народу захтева Не заборави земљо наша да су
и твоја деца оставила кости на острву смрти. Не заборави

острво крви и Крф и море Јадранско чији су понори
гутали безброј твојих гладних лешева.

Нисам патриотска трибина, узвикује Милош
Црњански у Прологу збирке Лирика Итаке и резигни-
рано износи свој песнички програм. Црњански се са рат-
них згаришта Галиције и из војничких болница у Вукова-
ру, Бечу и Опатији враћа уморан, без бога и господара,
са живим ранама и погледима на отаџбину, као на пија-
ну улицу. У војничкој торбици носи стихове, писане и
штампане током рата, који су, у тренутку објављивања
збирке (1920), у тој мери нови да су одјекнули као бом-
ба. У ратној лирици Милоша Црњанског нема ни трага
од очекиваног родољубља, традиционалних вредности и
победничких химни, док су горчина, револт, дефетизам
и склоност ка рушењу свих светиња исказани толико
нападно и изазивачки, да су многи сматрали ову пое-

зију равну националном издај-
ству. Недовољно је, у тим
послератним данима, запаже-
но да Црњански негирањем
Душановог сјаја, оклопника,
царских двора и стегова,
деспотица светих, велможа
у свили и манастира, не сме-
шта у први план антипатриот-
ски став, већ да, пре свега,
чини снажан отклон од дота-
дашњег српског родољубивог
песништва у целини и погото-
во од помпезне и парнасовске
поезије Дучића, Ракића и Боји-
ћа. Оспоравајући моралне
вредности традиционалних
атрибута родољубивости и
супротстављајући их мало или
никако коришћеним симболи-
ма патриотизма, Црњански
доводи у питање и синонимни
карактер појмова, попут наро-
да и државе или родољубља и
државотворства, док страст
и туга његове поезије извиру
из осећања да је повратак из
рата најтужнији доживљај
човека. 

Послератни дани пред-
стављају за Душана Васиљева само продужење рата, без
разбојишта и клања, али са ломовима у души, прерано
отрованим животом и озбиљно нарушеним здрављем
због запаљења плућне марамице. Васиљев, у песми
Човек пева после рата прецизно објашњава полазиште
многих војника у рату кроз стихове Ја сам се смејао у
крви до колена, и нисам питао: зашто? Брата сам
звао душманом клетим. И кликтао сам кад се у мраку
напред хрли, и онда лети к врагу и Бог, и човек, и ров.
Много већи проблеми за песника и његове саборце
настају после рата, када се неминовно поставља питање
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Легендарна Трилогија
Српска трилогија Стевана Јаковљевића разликује се од

скоро свих књижевних дела о Првом светском рату, зато
што се у њој не приказују војнички, политички, званични или
лични погледи на рат, већ колективно, то јест народно виђе-
ње ратних догађања. Ликови потпоручника Александра,
Танасија телеграфисте, наредника Милутина, Станоја тем-
пирача, самог писца или бројних епизодиста јесу именова-
ни и рељефно оцртани, али њихова улога је превасходно да
представе одређене типове српских ратника и да буду
претставници безбројних оних непоменутих и аноним-
них. Снагу трилогије и ратну динамику могуће је сагледати
и осетити тек у целовитом читању, када дневник једне
батерије и потресни и непосредни прикази ратних збивања
добијају пуноћу и јасне облике народног или колективног
гледања на Први светски рат. Здраворазумске и народске
мисли и поуке из Српске трилогије временом постају део
легенде и истине о ратовању српског народа и управо у томе
треба потражити разлоге велике популарности романа Сте-
вана Јаковљевића. Пола века после Српске трилогије поја-
виће се роман Данка Поповића Књига о Милутину (1985),
који ће неодољиво подсетити на дело Стевана Јаковљевића,
не само по двадесет издања и великој читаности, већ и по
опредељењу да се Први светски рат и добар део наше нови-
је историје види кроз оштроумна запажања, опаске и болна
питања српског сељака. Писци после Другог светског рата
посматрају Први светски рат из перспективе која је значај-
но другачија од угла гледања њихових међуратних претход-
ника и стварају вредна књижевна дела, додуше без личног
ратног искуства и после одређене временске дистанце, али
са познавањем примарних докумената из рата од 1914. до
1918. године, полемичким односом према званичним исто-
ријским подацима и неоптерећеношћу традицијом. У таквим
околностима настаје и тетралогија Добрице Ћосића Време
смрти (1972–1979), за коју ће многи рећи да је по истинито-
сти и критичности највиша тачка у развојном луку српског
романа о Првом светском рату и да представља врхове
уметничког домета српске књижевности. 

Српска књижевност после Првог светског рата често
се своди на сукоб модернистичких и социјалних тенденција,
мада још Растко Петровић примећује како се ниједна књига
данас не чита са интересом којим се чита књига о рату.
Ратна литература несумњиво је веома значајна у међурат-
ном периоду и уверљиво доказује да Први светски рат ства-
ра оштар рез код српских писаца и дели свет и уметност на
раздобље пре и после рата. Чини се и да је до многих нера-
зумевања традиционалиста и модерниста дошло управо
због разлике у погледима оних који су у рат ушли и оних који
су из рата изашли. Било како било, не може се оспорити да
су у међуратној књижевности створена вредна дела, пого-
тово на плану поезије и кратког романа и да модерни после-
ратни ретроспективни искази не прате наступање армија и
топографију бојева, већ трагове човека у рату. У складу са
тим, неминовно је било направити радикалан обрачун са ста-
рим вредностима и митовима и широм отворити простор
за ново, луталачко, магловито и суматраистичко. ƒ

зашто и када се треба суочити са последицама рата и
прозаичношћу грађанске свакодневице. Како уопште и
почети нови послератни живот у мутном мору блуда и
кала, у ситуацији када су песнику, док је ратовао, сестру
продали и мајци посекли седе косе? Душан Васиљев
нема више снова и са много песничке снаге и искрено-
сти изражава умор, егзистенцијалну несигурност, емо-
тивну празнину, резигнацију и покорно сагибање главе
после рата кроз стихове А данас мирно гледам како ми
жељну жену губави бакалин грли и како ми с главе раз-
носи кров, – и немам воље – ил’ немам снаге – да му се
светим. Он потресно сведочи како рат и кад не убије
тело, отупи разум и осећања, обесмисли све животне
циљеве и остави само горка сазнања узалудности и про-
машености. У послератној агонији и моралној грозници
Васиљев не тражи плен, већ очајнички жели шаку зрака,
чашу млека, мало беле јутарње росе и друге симболе про-
чишћења, обнављања, свежине, нежности и свега што је
супротно од блуда и кала. 

Више књижевних дела са ратном садржином поја-
вљује се непосредно после Првог светског рата и увер-
љиво сведоче да књижевност као дело имагинације има
моћ да представи комплексну и трагичну слику рата.
Ратне визије су великим делом утицале на експресиони-
стичку стилску оријентацију у послератним делима
Црњанског, Кракова, Васића и Петровића, што потврђу-
ју и искази више књижевних критичара да су људска
стања изазвана и створена ратом пресудно одредила
читаву генерацију авангардних писаца. Доступни пода-
ци, коментари и мемоари говоре да су романи књижев-
ника авангарде настали у ратним данима или одмах по
завршетку рата, те да су добрим делом засновани на
аутобиографским елементима ратне стварности. Спој
доживљаја ратне збиље, експресионистичке стилистике
и трагања за новим поетско-стваралачким изразом,
ствара у њиховим делима непоновљиве слике ратног
кошмара, различите модалитете спасења од рата и
искрену тугу за заблуде и несигурне егзистенције
повратника из ратног сукоба. У прилогу смо већ довољ-
но рекли о квалитетима Милоша Црњанског, Растка
Петровића, Станислава Кракова и Драгише Васића и
њиховом значају за целокупну српску књижевност, али
овог пута скрећемо пажњу да су поетизованим рома-
нескним исказом, продорима у област подсвесног, пла-
стичним приказом осећања поражености и губитка илу-
зија, разбијањем устаљених представа о рату и патрио-
тизму и другим књижевним поступцима, омогућили мно-
гим будућим генерацијама да истински и емоционално
доживе страшан Велики рат и страдања српског наро-
да. Њихови романи делују и век касније тако модерно,
да се са чуђењем можемо упитати – како је неко још
тада могао да оствари тај степен приповедне кри-
тичности, ту структуру гротеске, тај степен при-
поведне напетости? 

СРПСКА КЊИЖЕВНОСТ 
У ПРВОМ СВЕТСКОМ РАТУ
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